
چالش بورس کالا؛ از داغ شدن بازار تا سرد شدن تولید
خریدار  افزایش رقابت در بــورس کالا، به ویژه 
میان تولیدکنندگان و مصرف کنندگان، مسیری 
پیچیــده بــرای تأمیــن و خرید محصــول آهن 
اســفنجی ایجاد کرده اســت. از یک طرف تقاضا 
برای خرید ایــن کالا در بورس افزایــش یافته و از 
سوی دیگر، عرضه با کاهش مواجه شده است. این 
فرآیند باعث ایجاد رقابتی فشرده میان خریداران 
و فشارهای قیمتی در بازار شده که آثار آن به طور 
مستقیم بر روند تولید و قیمت محصولات فولادی 

قابل مشاهده است.
 محصول آهن اســفنجی در بــورس کالا به عنوان 
یکی از ارکان مهم صنعت فــولاد، در ماه های اخیر 
شــاهد تغییرات قابل توجهی بوده است. در حالی 
که تقاضــای فزاینده برای این محصــول به دلیل 
نیاز بیشتر به تولید فولاد افزایش یافته، عرضه این 
محصول با چالش هایی مواجه شــده است. کاهش 
عرضه ناشی از نگرانی برای ناترازی انرژی از سوی 
تولیدکنندگان اصلی، منجر به بروز مشــکلاتی در 
تأمین نیاز بازار شده و به تبع آن، قیمت ها به شدت 

رشد کرده است.
در همین حال، افزایش رقابــت در بورس کالا، به 
ویژه میــان تولیدکننــدگان و مصرف کنندگان، 
مسیری پیچیده برای تأمین و خرید محصول آهن 
اســفنجی ایجاد کرده اســت. از یک طرف تقاضا 
برای خرید ایــن کالا در بورس افزایــش یافته و از 
سوی دیگر، عرضه با کاهش مواجه شده است. این 
فرآیند باعث ایجاد رقابتی فشرده میان خریداران 
و فشارهای قیمتی در بازار شده که آثار آن به طور 
مستقیم بر روند تولید و قیمت محصولات فولادی 

قابل مشاهده است.
این وضعیــت چالش هــای قابل توجهــی برای 
تولیدکنندگان، به ویــژه واحدهای فولادی که به 
تأمین آهن اسفنجی از بورس کالا وابسته هستند، 
به همراه داشــته اســت. در این گزارش به بررسی 
دقیق تر این روندهــا، علل کاهش عرضــه، تأثیر 
افزایش قیمت ها و رقابت هــای موجود در بورس 
خواهیم پرداخت و نظر کارشناسان صنعت فولاد 
و نمایندگان مجلس را درباره این موضوع بررســی 

می کنیم.

با وجود مهندسی های سود طلبانه باید به 
فکر جایگزین برای بورس باشیم

در این راســتا، رضــا تقی پور، عضو کمیســیون 
صنایع و معــادن مجلس در گفتگو با ایســنا بیان 
کرد: نخستین و اساســی ترین ایراد این ساختار، 
انحصاری بودن آن اســت. در واقــع، نبود رقیب 
در ایــن حوزه فضایی بــه وجــود آورده که امکان 
نظــارت و ایجاد رقابت ســالم از بین رفته اســت. 
جالب اینجاست که در بسیاری از حوزه های دیگر 
همیشــه تأکید داریم که رقابت باید وجود داشته 
باشد و بازارها باید به شکل آزاد و عادلانه کار کنند. 

اما چرا همین اصــل در مورد بــورس کالا رعایت 
نمی شود؟ وی افزود: مشکلات موجود در این بازار 
باعث شــده تا عرضه به راحتی دســتکاری شود و 
فرصت های بسیاری برای سوءاستفاده و مهندسی 
عرضه فراهم شــود. اینجا صحبت از تعارض منافع 
اســت که هیچ گونه تعارفی در این موضوع نداریم. 
وقتی پای ســودهای کلان در میان باشد، تعارض 
منافع به راحتی پدید می آید و این امر به ضرر مردم 
عادی تمام می شود. نیازی هم نیست که مستقیماً 
از افراد خاص یا گروه ها نام ببریم؛ اما همه می دانند 
که برخی افــراد و جریان ها چگونه از این شــرایط 

استفاده می کنند و به ملت اجحاف می کنند.
عضو کمیســیون صنایع و معــادن مجلس ادامه 
داد: مــا باید به ایــن نکته توجه کنیــم که ملاک 
اصلی، قیمت نهایی محصول اســت که به دســت 
مصرف کننده می رســد. هر فراینــدی که موجب 
افزایش قیمت ها شود، به ویژه در شرایط اقتصادی 
فعلی، غیرقابــل قبول و محکوم اســت. به همین 
دلیل، نیــاز به بازنگری جــدی در مدل حکمرانی 
بــورس کالا وجــود دارد. رقابت باید بــه این بازار 
بازگردد. حضــور یکی، دو یا حتــی چند رقیب در 
این عرصه ضروری اســت تا اگر جایــی تخلف یا 
دستکاری رخ داد، ســایرین بتوانند از طریق یک 
رقابت منطقی و ســالم، این مشــکلات را برطرف 

کنند و تعادل به بازار بازگردد.
تقی پور خاطرنشــان کــرد: هدف اصلــی ما باید 
جلوگیری از هرگونه اقداماتی باشــد که منجر به 
گرانی بیشتر و فشار اقتصادی روی مردم می شود. 
اصلاح ســاختار بــورس کالا و ورود رقبا، می تواند 
جلــوی سوءاســتفاده های احتمالــی را بگیرد و 
قیمت گذاری منصفانه و رقابتــی را تضمین کند. 
این مسیری اســت که باید در آن حرکت کنیم تا 
منافع عمومی حفظ شود و شرایط اقتصادی برای 

همه بهتر شود.

بورس کالا یا ماشین تولید تورم؟!
از طرفی، حســین صمصامی، عضو کمیســیون 
اقتصادی مجلس نیز می گویــد: تولیدکنندگانی 
که محصولات مورد نیــاز خود را از بــورس تهیه 
می کنند، اذعان دارند که رقابــت میان خریداران 
در بورس کالا باعث شــده قیمت ها به طور متوسط 

حدود ۴۰ درصد افزایش یابد.
وی افــزود: در نتیجه این رقابــت، قیمت برخی از 
مواد اولیه به حدی بالا می رود که از هزینه واردات 
آن ها از خارج کشور بیشتر می شــود. به عبارتی، 
تولیدکننده ای که قصــد دارد از مواد اولیه داخلی 
اســتفاده کند، در برخی موارد با قیمتی بیشتر از 
نرخ بین المللی مواجه می شــود که این مســئله، 
مزیت رقابتی اســتفاده از مواد اولیــه داخلی را به 

 کلی از بین می برد.
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس ادامه داد: این 
وضعیت در بــورس کالا به یــک چرخه معیوب 
تبدیل شــده؛ در واقع به جای اینکه بورس کالا 
محلی برای عرضه منصفانه مواد اولیه باشــد و از 
نظر اقتصادی به تولیــد داخلی کمک کند، عملًا 
به عاملی برای افزایش قیمت هــا و تورم تبدیل 

شده است.
به گفته صمصامی، افزایش قیمت ها در بورس کالا 
به تولیدکنندگان فشار وارد کرده و باعث بالا رفتن 
هزینه های تولید شــده که در نهایــت به افزایش 
قیمت محصــولات در بازار و گرانی بیشــتر برای 

مصرف کنندگان منجر می شود.
ایــن نماینــده مجلس با بیــان اینکــه در چنین 
شــرایطی، این نوع عملکرد بورس نه  تنها کمکی 
به اقتصاد نمی کنــد بلکه به تورم و گرانی بیشــتر 
دامن می زنــد، خاطر نشــان کــرد: بنابراین نیاز 
اســت که اصلاحات اساســی در شــیوه عرضه و 
نحوه قیمت گــذاری در بورس کالا انجام شــود و 

نظارت های قوی تری بر این حوزه اعمال شود.

شفافیت و تورم بالا شاخص های اصلی لایحه بودجه

بودجه ۱۴۰۴ زیر ذره بین کارشناسان

صفحه 8

ما را دنبال کنید شنبه      26  آبان1403     سال نهم     شماره 1732      8 صفحه     3000 تومان

اقتصادی
        سیاسـی

                اجتماعی
                       فرهنگـی

                               ورزشــی

W W W . K H A R I D A A R  O N L I N E . I R وزنامـــه   ر

K  H  A  R  I  D  A  A  R     D  A  I  L Y

رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار خبر داد
 عرضه اولیه شرکت های جدید در بورس

 تا پایان سال

 مسعود پزشکیان در دیدار با رافائل گروسی:
 مقابل هر کنشـی علیه امنیت خود

 واکنشی قاطع نشان خواهیم داد

وزارت کار: 
خ داد حادثه معدن کلات  در زمان تعمیر ر

ابلاغ بانک مرکزی به شبکه بانکی
فرآیندهای انتقال اوراق گام به بازار سرمایه 

اعلام شد
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»باغ کیانوش«؛ پیوند میان ادبیات و سینما
 محمدرضا دلیر، نویســنده و پژوهشــگر تئاتر و ســینما در فیلم »باغ 
کیانوش« شــما با بهترین فیلم نوجوانانه چندین ســال اخیر و شاید بهترین 
تولید کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان در سال های پس از اوج، روبه رو 
می شوید. یک فیلم همه چیز تمام در این ژانر که هم داستان درگیرکننده ای 
دارد، هم بازی های خوب و هم محتوایی به اندازه و دقیق. این فیلم که برگرفته 
از رمانی به همین نام نوشــته علی اصغر عزتی پاک ساخته شده است، در سال 
۱۴۰۲ تولید شده و در چهل و دومین دوره جشــنواره بین المللی فیلم فجر به 
نمایش در آمد.این اثر که محصول مشــترک کانون  پرورش فکری کودکان و 
نوجوانان و باشگاه فیلم سوره است، نگاه تازه ای به موضوعات جنگ و تاثیرات 
آن بر نوجوانــان دارد. »باغ کیانوش« باتوجه به فضــای تاریخی و جنگی اش، 
بستری مناســب برای گفتگو میان والدین و نوجوانان درباره زندگی در دوران 
جنگ فراهم می کند. داســتان فیلم به موضوعاتی چون فقدان، شــجاعت و 

پذیرش غم و از دست دادن می پردازد.

یادداشت

تسهیل فرآیند تجارت برای صادرکنندگان خرد

صفحه صفحه 33

مسکن

یک کارشــناس بازار مســکن گفت: با قوانین 
دستوری، نمی توان بازار مسکن را کنترل کرد، 
ساخت مسکن در کشور باید تداوم داشته باشد 
و برای استمرار این فرآیند دولت باید یک نقشه 

و قانون منسجم تصویب کند.
بازار مســکن با چالش های جدی دست و پنجه 
نرم می کنــد و فعالان حوزه مســکن معتقدند، 
قیمت مســکن به گونه ای است که قدرت خرید 
متقاضیان پاسخگوی خرید ملک نیست و خانه 
اولی ها توان خرید خانه های نوســاز را از دست 

دادند.
طی ۵ سال گذشته بازار معاملات مسکن با فراز 
و نشــیب های متعددی روبرو بوده است، این در 
حالیست که مسکن از اسفند ماه سال گذشته با 
افزایش قیمت رو به رو شده و تداوم این روند تا به 
امروز موجب دلسرد شدن بسیاری از مستأجران 
شد. همچنین با رشــد مجدد قیمت مسکن در 
ابتدای امســال موجب تشــدید کابوس کرایه 

نشین ها شد.
بازار مسکن از اواخر ســال گذشته تا به امروز در 
رکود تورمی قــرار دارد. با وجود تداوم شــرایط 

رکــودی در معاملات و کاهش ســرعت رشــد 
قیمت مســکن در سال جاری، ســهم مسکن از 
ســبد هزینه خانوار همچنــان در حال افزایش 

است.
در این راســتا فرهاد بیضایی کارشــناس ارشد 
حوزه مسکن در گفتگو با خبرنگار مهر با اشاره به 
اینکه با قوانین دستوری، نمی توان بازار مسکن 
را کنترل کرد، گفت: از اواخر سال ۱۳۹۹ و اوایل 
ســال ۱۴۰۰ وضعیت مسکن در شــرایط تورم 
بسیار سنگینی قرار گرفت. در ادامه نیز با توجه 
به سیاســت هایی که به خصوص در حوزه بانک 
مرکزی اتفاق افتاد، از اواســط سال ۱۴۰۲ بازار 
مسکن در شرایط تثبیت قیمت و تقریباً رکودی 

قرار گرفت.
وی تاکید کرد: ســاخت مســکن در کشور باید 
تداوم داشته باشد و برای اســتمرار این فرآیند 
دولت باید یک نقشــه و قانون منسجم تصویب 
کند. ســاخت مســکن علاوه بر اینکه مســیر 
مســتأجران را برای خرید خانه هموار می کند، 
موجب کاهــش قیمت نیــز خواهد شــد زیرا 
مدیریت قیمت بازار مســکن بــا میزان عرضه و 

تقاضا ارتبــاط مســتقیمی دارد.بیضایی ادامه 
داد: در اقتصاد ایــران تورم حاکم اســت از این 
رو نمی توان با قاطعیت یک نــرخ مصوبی برای 
ســاخت مســکن تعیین کرد زیرا طی فرآیند 
با کمبود منابــع مالی رو به رو خواهیم شــد. به 
تبع آن نیز پــروژه متوقف می شــود و متقاضی 
در انتظار تحویــل خانه خواهد ماند. از ســویی 
دیگر اجرای قراردادهای علی الحســاب موجب 

سردرگمی متقاضی و سازنده و … خواهد شد.
این کارشــناس مســکن تاکید کرد: با توجه به 
شــرایط بازار مســکن، روز به روز سیاست های 
تصدی گری و دخالت حداکثری دولت در زمینه 
شهرســازی افزایش یافت کــه در مقابل بخش 
خصوصی مســکن یا کســانی که دارای بخش 
خصوصی بودند با شــدیدترین مقــررات برای 
کنترل حوزه ساخت وســاز مواجه بودند؛ قطعاً 
بخشــی از نقاط ارزش زیست محیطی دارند که 
جز منابع عمومی به شــمار می روند و هیچ گونه 
ساخت و سازی در این مناطق نباید رخ دهد و از 
سوی دیگر باید از زمین خواری جلوگیری، حفظ 

و صیانت شود.

بازار مسکن به قیمت گذاری دستوری توجهی ندارد

 روابط عمومی اداره کل بنادر و دریانوردی استان خوزستان -  منطقه ویژه اقتصادی بندر امام خمینی )ره(

     )) آگهي  مناقصه یک مرحله ای فشرده( (     )) آگهي  مناقصه یک مرحله ای فشرده( (
 شماره ثبت در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد(:  شماره ثبت در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد(: 20030013260000392003001326000039      

 1- موضوع  مناقصه : 
خرید، نصب و راه اندازی تجهیزات مخابراتی و الکترونیکی برج کنترل جدید مجتمع بندر امام خمینی )ره(

  2- شرایط الزامي متقاضيان: 
 1-  مرتبط بودن اساسنامه شركت با موضوع  مناقصه 

2- ارائه تاییدیه عدم بدهی از سوی اداره کل امور مالی سازمان بنادر و دریانوردی ) شایان ذکر است ارائه تاییدیه عدم بدهی برای کلیه شرکت کنندگان اعم از شرکتهای دارای قرارداد با سازمان بنادر و دریانوردی و بنادر 
تابعه الزامی میباشد (

  در صورت عدم احراز شرایط فوق ، سایر معیارهای ارزیابی کیفی مناقصه گران به شرح ذیل  مورد بررسي قرار نخواهد گرفت .
  3- شاخصهای ارزیابی و امتياز دهی به متقاضيان :

شاخصهای ارزیابی و امتیاز دهی به متقاضیان بر اساس مستندات ارزیابی کیفی مندرج در اسناد  مناقصه  انجام خواهد شد.   حداقل امتیاز قابل قبول در ارزیابي کیفي، جهت شرکت در مناقصه 60  از 100 مي باشد.
 4-  مهلت، محل و نحوه خرید اسناد مناقصه:      متقاضیان شركت در مناقصه  مي توانند  از تاریخ    1403/08/26 تا پایان وقت اداری  مورخ     1403/09/06      با مراجعه به سایت www.setadiran.ir نسبت 

به دریافـت ) خرید(  رایگان اسناد اقدام نمایند.  
5- تضمين شرکت در فرآیند ارجاع کار :   مناقصه گران باید مبلغ به عدد 32/600/000/000 ریال به حروف )  سی و دو میلیارد و ششصد میلیون ریال ( را بصورت ضمانتنامه بانکی بدون قید و شرط و     قابل تمدید 

به دفعات یا اصل فیــش واریز وجـه  نقد به شمـاره شبـا IR 700100004101064571214861 را ارائه نمایند.)کد پستی / کداقتصادی/ شناسه ملی به ترتیب 14000180614-411319577986-6357138420(
 شرکت کنندگان مکلفند علاوه بر بارگذاری تصویر تضمین به عنوان اسناد پوشه الف در سامانه ، نسبت به ارائه فیزیکی تضمین شرکت در فرایند ارجاع کار اقدام نمایند.

 6- جلسه پرسش و پاسخ اسناد :  مناقصه رأس ساعت 10 صبح روز   چهار شنبه    مورخ       1403/09/07        در محل ساختمان مرکزی - طبقه چهارم - دفتر جلسات  واقـع در مجتمـع بنـدري امام خمیني )ره( 
برگزار خواهـد شد. . با عنایت به لزوم شفاف سازی  تعهدات مندرج در قرارداد  و پیوست مربوطه  به صورت موکد توصیه می شود متقاضیان در جلسه توجیهی رفع ابهام  در اجرای ماده 17 قانون برگزاری مناقصات  حضور 
یابند و سوالات و ابهامات احتمالی خود را جهت ارائه آنالیز قیمت  مناسب از دستگاه نظارت مطرح نمایند ، ضمناً در صورت نیاز به کسب اطلاعات بیشتر با تلفن های ادارات ذیل می توان در طول مــدت زمـان  آگهی تماس 

حاصل نمود.    اداره امور حقوقی و قراردادها: 3054-2049-2099 -0615228 اداره مخابرات و الکترونیک :    06152283000
  7-  مهلت و محل تسليم پاکات و بارگذاری اسناد: متقاضیان باید پیشنهـادات خود را  تا ساعت 15/30  روز     چهار شنبه      مـورخ      1403/09/21    در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد ایران( به آدرس 
www.setadiran.ir بارگذاری نمایند . ضمنا متقاضیان مکلفند علاوه بر بارگذاری اسناد خود در سایت مذکورنسبت به تحویل فیزیکی پاکت الف )ضمانتنامه بانکی( به دبیـرخانـه مرکزي اداره کل بنادر و دریانوردی استـان 
خوزستان- منطقه ویــژه اقتصــادی بندر امام خمینی)ره( ـ واقع در طبقه ي همكف - ساختمان مرکزی - صندوق پستی 159   تلفن 4001 - 0615228     فاکس  2226900 – 0615228   تسلیم و رسید دریافت 
نمایند. کلیه ی مراحل برگزاری از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه ی پیشنهاد مناقصه گران و گشایش پوشه ها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد ایران( آدرس www.setadiran.ir  انجام خواهد شد فلذا 

در صورت عدم انجام فرایند در سامانه ی مذکور پیشنهادات ارائه شده به صورت فیزیکی مورد قبول واقع نمیگردد. شماره تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه : 1456
8- زمان بازگشایی پاکت ارزیابی کيفی : پاکت ارزیابی کیفی متقاضیان در تاریخ      1403/09/24    در محـل دفتـر جلســات به آدرس خوزستــان ـ  بندرامام خمینی )ره(، مجتمع بنـدری امـام خمینی )ره(  مفتوح  

میگردد. تبصره: اسناد ارزیابی کیفی و اسناد مناقصه باید مطابق شرایط مذکور توسط مناقصه گران بصورت الکترونیکی در سامانه ستاد ایران بارگذاری گردد.
9-  زمان و محل بازگشایي پاکات ) الف- ب- ج(حاوي اسناد  مناقصه  : پیشنهادهــاي متقاضیــان راس ساعـت 9صبح روز    یکشنبه    مـورخ     1403/09/25  درمحـل دفتـر جلســات به آدرس خوزستــان 

ـ  بندرامام خمینی )ره(، مجتمع بنـدری امـام خمینی )ره(- ساختمان مرکزی ـ طبقه چهارم مفتوح و مورد ارزیابی قرار خواهد گرفت.
 مدت اعتبارپيشنهادها: مدت اعتبار پیشنهادها حداقل باید 90 روز باشد.

شناسه آگهی: 1827257 

اداره کل بنادر و دریانوردی استان خوزستان- منطقه ویژه اقتصادی بندر امام خمینی )ره(

 اما و اگرهای ترامپ  اما و اگرهای ترامپ 
در اقتصاد ایران و جهاندر اقتصاد ایران و جهان

صفحه 3



رئیس سازمان انرژی اتمی:

در دولت شهید رئیسی تا آستانه توافق پیش رفتیم

 مسعود پزشکیان در دیدار با رافائل گروسی:

مقابل هر کنشی علیه امنیت خود واکنشی قاطع نشان خواهیم داد

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 2
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rشنبه      26 آبان 1403    شماره 1732

در جریان بازدید عراقچی از نمایشگاه فرش دستباف مطرح شد
دستور وزارت امور خارجه به سفارتخانه ها برای 

صادرات بیشتر محصولات ایرانی
وزیر امور خارجه گفت: وزارت خارجه به همه سفارتخانه ها دستور داده 
که برای صادرات هر چه بیشــتر محصولات ایرانی و در راس آنها فرش 
تلاش کنند؛ معاونت اقتصــادی وزارت خارجه هم ماموریت دارد که در 

این جهت کار بکند.
 ســید عباس عراقچی با حضور در ســی و یکمین دوره نمایشگاه بین 
المللی فرش دستباف ضمن گفت وگو با فعالان این حوزه اظهار داشت: 
مسئولان موظف هستند برای توســعه تولید، فروش و صادرات فرش 
ایرانی کمک بکنند. زنده بودن فرش ایرانی به صادرات آن بستگی دارد.

وی ادامــه داد: دولت می خواهــد کمیته خاصی را برای رســیدگی به 
وضعیت صادرات فرش ایرانی تشکیل بدهد. این کمیته تلاش می کند 
که موانع موجود بر سر راه صادرات محصول مذکور را رفع کند. بخشی 
از موانع ریشه در تحریم ها دارند اما بخشی دیگر از آنها مربوط به قوانین 

صادراتی هستند. باید قوانین صادراتی را تسهیل کرد.
عراقچی تاکید کرد: وزارت خارجه به همه سفارتخانه ها دستور داده که 
برای صادرات هر چه بیشتر محصولات ایرانی و در راس آنها فرش تلاش 
بکنند. معاونت اقتصادی وزارت خارجه هــم ماموریت دارد که در این 

جهت کار بکند.
رئیس دســتگاه دیپلماســی خاطرنشــان کرد: وزارت خارجه نیز در 
راستای معرفی بیش از پیش فرش ایرانی به مردم جهان تلاش می کند. 
به هر حال از نظر من باید برای توســعه بازارهای جهانی فرش دستباف 

یک سیاست کلی را تعریف و نقش هر وزارتخانه و نهاد را مشخص کرد.
 

ایران؛ مهمترین محور گفتگوی ترامپ و بایدن
رئیس جمهور آمریکا در دیــدار با رئیس جمهور منتخب این کشــور 

درباره تهدید ایران به وی هشدار داده بود.
 به نقــل از خبرگزاری رویتــرز، جو بایــدن و دونالد ترامپ، رؤســای 
جمهوری فعلی و آتی آمریکا درباره آنچه تهدیدات ایران خوانده شــده 

است با یکدیگر به رایزنی پرداخته اند.
براین اساس، جیک سالیوان، مشاور امنیت ملی آمریکا درباره دیدار روز 
چهارشنبه دونالد ترامپ، رئیس جمهور منتخب آمریکا با بایدن در کاخ 
ســفید گفت: بایدن طی این دیدار از ایران به عنوان فوری ترین تهدید 

علیه امنیت ملی آمریکا نام برد.

سالیوان در ادامه بدون اشاره به اقدام آمریکا در ارسال ۱۸ میلیارد دلار 
تسلیحات به رژیم صهیونیستی طی یک ســال اخیر برای نسل کشی 
فلســطینیان در غزه و کشــتار مردم لبنان، افزود: با شروع جنگ غزه و 
تشدید تنش ها به دلیل این منازعه، اکنون ایران و گروه های نیابتی اش 

در منطقه تهدیدی دائمی علیه آمریکا و شهروندانش اعمال می کنند.
مشاور امنیت ملی آمریکا در ادامه مدعی شــد: ایران و نیروهای نیابتی 
اش در منطقــه همچنان بــه صورت مســتقیم آمریــکا و منافع ما در 
خاورمیانه را تهدید می کنند و این امر مسئله ای است که به فوریت باید 

به آن رسیدگی شود.
 

صدیقی: 
جنگ امروز غزه و لبنان جنگ حق و باطل است

خطیب موقت نماز جمعه تهران گفت: امروز جنگ رژیم اســرائیل تنها 
با غزه و لبنان نیست، بلکه این جنگی است میان دین و بی دینی، حق و 

باطل، شرافت و شرارت.
حجت الاسلام والمسلمین کاظم صدیقی خطیب موقت نماز جمعه این 
هفته تهران، در سخنان خود تاکید کرد که تقوا روح و حقیقت کارهای 

خیر است و بدون تقوا هیچ عمل خیری به درجه قبولی نخواهد رسید.
وی افزود: امروز تنها جنگ رژیم اسرائیل با غزه و لبنان نیست، بلکه این 

جنگی است میان دین و بی دینی، حق و باطل، شرافت و شرارت.
صدیقی همچنین با اشــاره به شــخصیت برجســته حضــرت زهرا 
)ســلام الله علیها(، گفت: حضرت زهــرا )س( عصــاره توحید و همه 
ادیان است و ابعاد زندگی ایشان استثنائی اســت که نیازمند پژوهش 
و شناخت بیشــتر اســت. حضرت زهرا )س( در تمامی زمینه ها اعم از 
همســر داری، فرزند داری، دینمداری، قرآنی بودن، عرفان و شــهود 
ممتاز بودنــد و هیچ کس جز پدر و شــوهرش در ایــن زمینه ها در حد 

ایشان شناخته نمی شود.
وی در ادامه با اشاره به فرمایشات امام خمینی )ره( درباره حضرت زهرا 
)س(، تصریح کرد: امــام )ره( فرمودند که اگر حضــرت زهرا )س( مرد 
بود، پیغمبر می شــد.صدیقی همچنین به فضائل حضرت زهرا )س( در 
زمینه هایی چون انفاق، ایثار، صبــر، زهد، اخلاق، تعلیم، جهاد تبیین و 
فضائل الهی اشاره کرد و آثار باقی مانده از ایشــان را »صحیفه حضرت 

زهرا )س(« عنوان کرد.
خطیب موقت نماز جمعه تأکید کرد که انقلاب اسلامی ایران، که خود 
انقلاب فاطمی بود، امروز به ثمر نشسته است.وی با اشاره به فرمایشات 
امام خمینی )ره( و نقشی که حضرت فاطمه )سلام الله علیها( در هدایت 
این انقلاب ایفا کــرده، گفت: امام راحل فرزند حضــرت فاطمه )س( و 
انسان اســتثنایی تاریخ ما بود. امام رفت، اما پرچم انقلاب همچنان در 

دست فرزند فاطمه، یعنی امام خامنه ای قرار گرفت.
صدیقی افزود که مســئله امروز تنها انقلاب ایران نیســت بلکه انقلاب 
اسلام است. موســس انقلاب از ابتدا اعلام کرده بودند که این انقلاب، 

انقلاب امام زمان )عجل الله تعالی فرجه( است.
وی به خون شهدای عزیز اشــاره کرد که در راستای احیای ارزش های 
متعالی اسلام، قرآن، اســتقلال و شــرف به میدان آمدند و تاکید کرد: 
این همه فداکاری ها به برکت ولایت فقیــه و نصیبی بود که به فرزندان 

حضرت زهرا )س( در دوران غیبت رسید.
در ادامه، صدیقی به مواضع سیاسی امروز و به ویژه سیاست های آمریکا 
اشــاره کرد و گفت: انتخاب ترامپ برای ریاست جمهوری آمریکا برای 
ما اهمیتی ندارد. آمریکا جز توســعه ســلطه، غارت، ایجــاد باندهای 

تروریستی و کودتا و اختلاف در امت ها هیچ شان دیگری ندارد.
وی همچنین به کســانی که در داخل کشــور ســعی دارند آمریکا را 
بزک کنند و برای تفاوت میان جمهوری خواهــان و دموکرات ها تبلیغ 
می کنند، هشــدار داد که هیچ تفاوتی میان جمهوری خواه و دموکرات 

نیست.
صدیقی با اشاره به نشست اخیر ســران کشورهای اسلامی در ریاض، از 
عدم حمایت این کشورها از جبهه مقاومت انتقاد کرد و گفت: ما این نوع 
نتایج را محکوم می کنیم، چرا که کشورهای اسلامی باید در برابر جبهه 

مقاومت مسئولیت خود را بیشتر نشان دهند.
وی در ادامه با اشاره به فرمایشات رهبر معظم انقلاب در سال ۹۴ درباره 
آمادگی مجلس خبرگان برای تعیین رهبری، این توصیه ها را نشــانه 

آزادگی و جانفشانی رهبر انقلاب دانست.

تریبون

ده ها ســازمان مردم نهــاد ایرانی فعــال در حوزه 
حقوق بشر با انتشــار بیانیه مشــترکی، خواهان 
فشــار جهانی بر رژیم صهیونیســتی برای رعایت 
عدالت اقلیمی در فلســطین و توقف نقض حقوق 

بشردوستانه شدند.
ده ها سازمان مردم نهاد و ســمن ایرانی فعال در حوزه 
حقوق بشر با انتشار بیانیه مشترکی، ضمن محکومیت 
حضور رژیم اســرائیل در کنفرانــس تغییرات اقلیمی 
کاپ ۲۹ در باکو، خواهان فشــار جهانی بــر این رژیم 
برای رعایت عدالت اقلیمی در فلســطین و توقف نقض 

حقوق بشردوستانه و تخریب محیط زیست شدند.
متن کامل این بیانیه به شرح زیر است:

ما به عنوان ســازمان های مردم نهاد حقوق بشــری، 
نگرانی عمیق خود را نســبت به حضور رژیم اسرائیل 
در اجلاس COP۲۹، که با هــدف پرداختن به بحران 
اقلیمی و تحقق عدالت زیست محیطی برگزار می شود، 
ابراز می داریم. بر این باوریم کــه رفتارهای این رژیم، 
به ویژه در زمینه نقض حقوق بشر، به هیچ وجه هم راستا 

با ارزش ها و تعهدات این اجلاس، به خصوص 
در حوزه حقوق بشر و عدالت اقلیمی، نیست 
و در تناقض آشــکار با اصول بنیادین عدالت 

زیست محیطی قرار دارد.
نقــض مکــرر حقــوق بشــر و قواعــد 
بشردوستانه بین المللی توســط این رژیم 
در اراضــی اشــغالی فلســطین و لبنــان، 

علاوه بر پیامدهای انســانی فاجعه بار، اثرات مخربی 
بر اکوسیســتم های منطقــه ای و وضعیــت اقلیمی 
خاورمیانه غرب آسیا داشــته است. اقدامات نظامی و 
اشغال گری اســرائیل، که به تخریب زیرساخت های 
حیاتــی، زمین هــای کشــاورزی و منابــع طبیعی 
انجامیده، ناقض اصــول کلیدی حقــوق بین الملل 
زیســت محیطی از جمله »اصل پیشگیری«، »اصل 

احتیاط« و »اصل جبران خسارت« است.
ما تاکیــد می کنیم که دســتیابی به اهــداف عدالت 
اقلیمی، در گرو رعایت موازین حقوق بشــری و عدالت 
اجتماعی است. از این رو، از جامعه بین المللی و اعضای 

COP۲۹ درخواســت داریم تا به نقض های 
زیر توجه جدی داشته باشند:

۱. تخریب های زیســت محیطی ناشــی از 
عملیات نظامی اســرائیل: حملات گسترده 
اســرائیل به زیرســاخت های فلسطینی و 
لبنانی، شامل تخریب سیستم های آبرسانی، 
زمین های کشــاورزی و منابع غذایی، نقض 
مســتقیم تعهدات بین المللی اســت. چنین اقداماتی 
با اصل حفاظت از محیط زیســت در زمــان مخاصمه 
مســلحانه مغایر اســت و اســرائیل باید به خاطر این 
تخریب ها و اثــرات مخرب بر محیط زیســت منطقه 

پاسخگو باشد.
۲. محاصره غزه و پیامدهای زیســت محیطی و بشری 
آن: محاصره غیرقانونی و سیســتماتیک غزه توســط 
اسرائیل، موجب بحران شدید زیست محیطی و کاهش 
دسترســی ســاکنین این منطقه به منابع آب، غذا و 
خدمات بهداشتی شده است. ادامه این محاصره با مواد 
۲۳ و ۵۵ کنوانسیون چهارم ژنو مغایرت دارد و شرایط 

غیرانســانی و غیرقابل قبول برای جمعیت غیرنظامی 
غزه ایجاد کرده است.

۳. لزوم تأمین عدالت اقلیمی برای فلسطینیان: تحقق 
عدالت اقلیمی بــدون تأمین حقوق اساســی جوامع 
آسیب پذیر و تحت اشغال بی معناســت. فلسطینیان 
حق دسترســی آزاد و پایدار به منابــع طبیعی خود و 
مشارکت در فرآیندهای تصمیم گیری زیست محیطی 
را دارند؛ حقی که اســرائیل به عنوان قدرت اشغال گر 

موظف به رعایت و تضمین آن است.
ما از اعضای COP29 و سازمان های بین المللی حقوق 
بشــری می خواهیم تا با محکومیت اقدامات اسرائیل، 
این رژیم را بــه رعایت تعهدات حقوقــی بین المللی و 
توقف فوری اقدامات مخرب زیســت محیطی و انسانی 
در اراضی اشغالی فلسطین و لبنان ملزم کنند. تا زمانی 
که به حقوق بنیادین فلســطینیان احترام گذاشــته 
نشــود، تحقق اهداف عدالــت اقلیمــی جهانی، که 
COP29 برای آن تلاش می کند، تنها ادعایی توخالی 

باقی خواهد ماند.

معاون پارلمانی رئیس جمهور خاطرنشــان کرد: اقتدار 
و توان عزت آفرین دفاعی و موشــکی ایــران و عملیات 
وعده صــادق ۱ و ۲ مرهون به بار نشســتن مجاهدت ها 
و تلاش های این شــهید عزیز و ســرافراز است. شهرام 
دبیری معاون پارلمانی رئیس جمهور همزمان با سالگرد 
شهادت سرلشــکر حســن تهرانی مقدم، پدر موشکی 
ایران با حضور در منزل این شــهید، ضمن گرامیداشت 
یاد و خاطره ایشــان با خانواده این شهید گرانقدر دیدار 

و گفت وگو کرد.معاون پارلمانــی رئیس جمهور در این 
دیدار خاطرنشان کرد: اقتدار و توان عزت آفرین دفاعی 
و موشــکی ایران و عملیات وعده صادق ۱ و ۲ مرهون به 
بار نشســتن مجاهدت ها و تلاش های این شهید عزیز و 
سرافراز است. آن شــهید والامقام فقط یک مدیر پروژه 
نبود بلکه خالق فناوری موشــکی بود که نتیجه آن را در 

وعده صادق ۱و ۲ دیدیم.
معاون پارلمانــی رئیس جمهور با تمجید از شــخصیت 

شــهید، گفت او از دل فنــاوری، خلاقیت ایجــاد کرد.
دبیری افــزود: نه تنها ملــت ایران بلکــه همه ملت های 
مسلمان شــاهد به کارگیری دستاوردهای شهید تهرانی 
مقدم در بخش دفاعی داخلی و جبهه مقاومت هســتند 
امــروز ســربلندی و اقتــدار را مدیون جهاد ســرداران 
شــهیدی چون شــهید تهرانی مقدم هســتیم و امروز 
به وضوح دریافتیم که آن شــهید عزیز چقدر آینده نگر 
بود.دبیری با اشاره به هوشــمندی و ورود به موقع شهید 

به بحث موشــکی گفت: اخیراً در همایشی درباره هوش 
مصنوعی گفتم اگر دیر بجنبیم و دنیا به تکنولوژی کامل 
هوش مصنوعی دســت یابد مطمئناً برای ورود سایرین 
محدودیت ایجاد می کنند همانطور که در بحث هسته ای 
ایجاد کردنــد در بحث موشــکی این نکته بســیار حائز 
اهمیت است که شــهید با ورود به موقع خود و خلاقیت 
منحصر به فرد در حوزه دفاع موشــکی باعث بازدارندگی 

متجاوزان و دشمنان اسلام و این مرز و بوم شده اند.

حقوق

دولت

نفیسه عبدالهی  رئیس ســازمان انرژی 
اتمی گفت: در دولت رئیســی مذاکره انجام 
شــد و تا آســتانه توافق پیش رفتیــم. اما 
طرف مقابل بخاطر مســائل داخلی کشور و 

اوکراین آن را به هم زدند.
 محمد اسلامی رئیس سازمان انرژی اتمی 
در برنامــه گفتگوی ویژه خبری، با اشــاره 
به ســفر گروســی به ایران، اظهار داشت: 
گروسی همیشه اشــتیاق دارد تا سفر کند 
و دیدگاه های دولت های جدید را بشــنود. 
هدف دیدار و آشــنایی با دیدگاه های دولت 
جدید بــود که بنا بــر این اهتمام ایشــان 

متقاضی سفر بود.
وی در مورد مــوارد ادعایــی آژانس گفت: 
ادعــا واژه دقیقی اســت. زیــرا کل موارد 
ادعایــی و بهانه هایی که اقامــه کردند و از 
طریق سیاســت حداکثری و اعمال تحریم 
روا داشــتند ریشــه در جریانات منافقین 
و ســرویس هایی چون موســاد برای ایران 
پرونده سازی کردند و باعث شد ایران برای 
رفع آنان بیست ســال مذاکره کند. خلاصه 
این مذاکرات شد برجام و پرونده پی ام دی 
بســته شــد. یکی از بندهای برجام بستن 

همین پرونده های ادعایی بود.
رئیس ســازمان انرژی اتمی افــزود: بعد از 
خروج ترامپ از برجــام در فرایند مذاکرات، 
آژانس اینگونه بیان کردند که از چند مکان 
بازدید کنیــم و دیگــر کاری نداریم. آنان 
همین را دوباره بهانــه کردند و همان کهنه 

را نــو کردند و بــه جنجال آفرینی شــروع 
کردند. موضوع چهار مکان شــد. یک بهانه 
برای فشــار سیاســی بر ایران برای امتیاز 
گرفتــن بیشتر.اســلامی گفت: در دولت 
رئیسی مذاکره انجام شــد و تا آستانه توافق 
پیش رفتیم؛ اما طرف مقابل بخاطر مسائل 

داخلی کشور و اوکراین آن را بهم زدند.
وی تصریح کرد: درصد غنی ســازی برای 
غوغا انداختن در کشــور ماست که بیشتر از 

سوی صهیونیستی تحریک می شود.
اســلامی یادآور شــد: تاکنون آژانس بین 
المللی نتوانســته ثابت کند ایــران برنامه 

انحرافی دارد.

کسانی که از تعهدات خارج شدند 
امروز نباید مدعی باشند

وی در مــورد اینکــه چقدر ســفر جاری 
گروسی در بسته شدن پرونده ها تأثیر گذار 
است، گفت: با نقشــی که مدیرکل آژانس 
بین المللی می توانــد ایفا کنــد امیدوارم 

بتوانیم گام رو به جلویی برداریم.
وی تصریح کرد: آن کســانی که از تعهدات 

خارج شدند امروز نباید مدعی باشند.
اسلامی ادامه داد: ما همواره به آژانس یادآور 
شــدیم که نباید جهت گیری داشته باشد و 
باید بی طرفی خــود را حفظ کند. این حقی 

است که ایران به آژانس تذکر داده است.
وی تصریــح کرد: مــا طبق ســند برجام، 
آژانس مکلف شــده هر ســه ماه به شورای 

حکام عملکــرد را گزارش دهد. مــا هربار 
شاهد انتشار یک گزارش هر سه ماه یک بار 
هستیم.رئیس ســازمان انرژی اتمی بیان 
کرد: در خصوص گــزارش مربوط به برجام 
طبیعی اســت که مــا بر اســاس حق خود 
کاهش تعهدات دادیم تــا طرف مقابل وادار 

به برگشت تعهدات شود.
اسلامی افزود: ما در این فرایند قرار داریم و 
آژانس هیچ ســندی ندارد که برای دیگران 

نیز تکالیفشان را یادآور شود.
رئیس سازمان انرژی اتمی ادامه داد: آژانس 
یک نهاد حرفه ای و بین المللی است لذا نباید 
جهت گیری داشته باشد و باید بی طرفی را 
رعایت کند. این موضوع را همواره به آژانس 

تذکر دادیم.
وی گفت: در عین حــال آژانس ضمن اینکه 
درباره فعالیت هــای ایران گزارش می دهد، 
خیلــی وقت هــا واژگان افراطــی و تند به 
کار می گیــرد و ما صبورانه و بــدون هیاهو 
ســعی می کنیم برخورد می کنیم و هرگونه 
جملات تنــد و غیر واقعی و توأم با فشــار را 
پاسخ می دهیم و برای همه اعضای شورای 
حکام پاســخ هایمان را ارائه می دهیم و این 

کار به طور مرتب انجام می شود.

ایران اصلًا به دنبال سلاح هسته ای 
نیست

اسلامی تاکید کرد: جمهوری اسلامی ایران 
اصلًا به دنبال سلاح هسته ای نیست.

وی گفت: روز شــنبه اولین کارخانه ســم 
زدایی پســته را با حضور وزیر جهاد افتتاح 
خواهیم کرد. این گامی که ما برمی داریم در 
راستای کیفی سازی زندگی مردم و اقتصاد 

است.
اســلامی در مورد قطعنامه احتمالی علیه 
ایران، تصریح کرد: ســردمدار جریان فشار 
حداکثری صهیونیســت ها بودند که امروز 
بیش از هــر زمــان دیگری چهــره واقعی 
خودشان آشکار شــده اســت. نظامی که 
در کشــتار بی رحمانه افراد بی گناه دست 
دارد. این چهره و ظرفیت امروز ســردمدار 
پرونده هســته ای ما بوده اســت لــذا برای 
حیثیت ســازمان بین المللی خوب نیست 

که اعتبارشــان برای جریان رســوا شــده 
صهیونیستی هزینه شود.

اقدامات حقوقی و غیرقانونی برای 
ایران بدون پاسخ نخواهد ماند

اسلامی گفت: اقدامات حقوقی و غیرقانونی 
برای ایــران بدون پاســخ نخواهــد ماند. 
همواره با حسن نیت نشــان داده ایم که بر 
ســر تعهدات خود پایبندیم. کسی که باید 
بی اعتماد باشــد ایران است نه طرف مقابل. 
امیدواریم خطاهای گذشــته طرف مقابل 
خاتمه یابد.اسلامی خاطر نشان کرد: کشور 
ما با توجه به اهدافی که دارد در پاسداری از 

صلح و امنیت کوشا بوده است.

سازمان های مردم نهاد حقوق بشری خواهان فشار بر رژیم صهیونیستی شدند

 وعده صادق به بار نشستن مجاهدت شهید تهرانی مقدم بود

خریدار  رئیس جمهور در دیــدار رافائل 
گروســی گفت: جنگ نه به نفع ما، نه به نفع 
منطقه و نه به نفع جهان است، اما مقابل هر 
کنشــی علیه امنیت خود واکنشی قاطع و 

محکم نشان می دهیم.
 مســعود پزشــکیان در دیدار آقای رافائل 
گروســی مدیرکل آژانس بین المللی انرژی 
اتمی بــا تبییــن فعالیت های صلــح آمیز 
هســته ای و موضع ثابت و اصولی جمهوری 
اســلامی ایران مبنی بر ممنوعیت ساخت 
سلاح اتمی گفت : ما همانگونه که بارها اعلام 
کرده ایم بر اســاس فتــوای صریح رهبری 
معظم انقلاب اسلامی به هیچ وجه به دنبال 
ساخت ســلاح اتمی نبوده و نخواهیم بود و 
کســی هم اجازه عدول از سیاست ایشان را 

نخواهد داشت.
رئیس جمهور با بیان اینکه آنچه جمهوری 
اســلامی ایران در فناوری هسته ای بدنبال 
آن اســت مطابق چارچوب ها و مجوزهای 
قانونی آژانــس بین المللی انــرژی اتمی و 
حقوق قائل شــده این ســازمان برای دیگر 
کشورها اســت، تصریح کرد: بر این اساس 
ما همان گونه که از پیشــتر و بــه طور مکرر 
حســن نیت خود را ثابت کرده ایم، آمادگی 
خود را برای همکاری و همگرایی با این نهاد 
بین المللی به منظور رفع ابهامات و شبهات 
ادعایی درباره فعالیت صلح آمیز هســته ای 
کشــورمان اعلام می کنیم، گرچــه امروز 
دنیا نیز به این باور رسیده که ایران اسلامی 

بدنبال صلح و امنیت در جهان است.
پزشــکیان در ادامه به توافــق برجام و عهد 
شــکنی آمریکا و کشــورهایی اروپایی در 
این توافق نیز اشاره کرد و افزود: بنا به تأیید 
چندین گــزارش آژانس انــرژی اتمی ما به 
تمام تعهدات خود در این توافق عمل کردیم 
اما این آمریکا بود که بــه صورت یکطرفه از 
این توافق خارج شــد و راه را برای ادامه این 
مســیر غیر ممکن کرد.رئیــس جمهور در 

بخش دیگری از ســخنان خود در این دیدار 
به شــرایط بحرانی منطقه و وقایــع تلخ و 
تأسف بار در غزه و لبنان ناشی از تجاوزگری 
و جنایتگری رژیم صهیونیستی اشاره کرد 
و گفت: بنده با شــعار ایجاد وفاق و همدلی 
در داخل و تأکید بر صلح و دوستی و توسعه 
روابط با دنیا وارد انتخابات شــده و از سوی 
مردم به عنــوان رئیس جمهــور برگزیده 
شدم، اما متأسفانه در اولین روز آغاز به کارم 

رژیم صهیونیســتی در اقدامی جنایتکارانه 
دست به ترور اســماعیل هنیه زد و آنچه که 
ما بدنبال آن بودیم را خدشــه دار و در ادامه 
نیز با آتش افــروزی و خونریزی منطقه را به 
بحرانی شدید دچار کرد.پزشکیان با تأکید 
بر اینکــه این رژیم همه موازیــن و مقررات 
بین المللی از جمله کشتن زنان و کودکان، 
حمله به مراکــز درمانی و بیمارســتانها و 
بمباران مدارس و مناطق مسکونی را زیرپا 

گذاشته اما متأسفانه به جای توبیخ از سوی 
کشــورهای مدعی حقوق بشری حمایت و 
تسلیح نیز می شود، افزود: امروز انتظار افکار 
عمومی دنیا از کشورهای مدعی حقوق بشر 
و همچنین نهادها و سازمانهای بین المللی 
نقش آفرینی مؤثــر در توقف این جنایات به 
جای ســکوت و انفعال است.رئیس جمهور 
افزود: ما معتقدیم جنگ نــه به نفع ما، نه به 
نفع منطقه و نه به نفع جهان اســت و هیچ 
انسان عاقلی بدنبال جنگ افروزی و توسعه 
دادن آن نیست، اما قطعاً در مقابل هر کنشی 
علیه امنیت خود واکنشــی قاطع و محکم 

نشان خواهیم داد.
رافائل گروسی مدیرکل آژانس بین المللی 
انرژی اتمی نیــز در این دیدار ضمن تمجید 
از رویکرد و نــگاه صلح مــدار و وفاق محور 
دکتر پزشــکیان و همچنیــن قدردانی از 
همکاری های مجدانه مســئولان سازمان 
انرژی اتمی و وزارت امــور خارجه با آژانس 
بین المللی انرژی اتمی، به مرور کلی روابط 
و تعاملات خوب جمهوری اســلامی ایران 
و آژانس پرداخت و گفــت : عمیقاً معتقدیم 
دوره ریاســت جمهــوری جنابعالی فصل 
جدیدی از روابط خوب و مثبت میان ایران 
و آژانس را رقم خواهــد زد.مدیرکل آژانس 
بین المللی انرژی اتمــی همچنین تصریح 
کرد: قطعــاً تعامل و همــکاری خوب میان 
ایران و آژانس شیطنت ها علیه فعالیت های 

هسته ای ایران را خنثی خواهد کرد.
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وزارت کار: 
خ داد حادثه معدن کلات  در زمان تعمیر ر

وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در اطلاعیــه ای درباره حادثه معدن 
کلات شــرق آزادشــهر اعلام کرد: حادثه در زمان عملیــات تعمیر و 

نگهداری رخ داده است.
 حوالی ساعت ۱۱ صبح پنجشــنبه ۲۴ آبان ماه ۳ نفر از کارگران معدن 
کلات شرق شهرســتان آزادشــهر در حین انجام تعمیرات و نگهداری 
راسته تونل شــماره )7a( بودند که بر اثر ریزش سنگ های سقف تونل، 
متأسفانه یکی از کارگران به نام »محمد گنجی وطن« جان باخته است 
و دو کارگر به نام های »ابوالقاسم میردار وطن« و »حسن قزسفلی« هم 

به دلیل مصدومیت به مراکز درمانی منتقل شدند.
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در اطلاعیه ای در این باره اعلام کرد: 
بر اساس گزارش ســربازرس سازمان نظام مهندســی معدن در تاریخ 
۲۴ مهرماه امسال، معدن کلات شرق آزادشــهر ناایمن شناخته شده 
و موارد غیرایمــن از جمله درباره سیســتم نگهــداری و تهویه معدن 
مشاهده و ثبت شــده اســت. از همین رو به دلیل امکان وقوع حادثه، 
مطابق ماده ۱۰۵ قانون کار درخواست تعطیلی بخش استخراج معدن 
به مقام قضائی ارسال شده و با دستور ایشــان بخش استخراج تعطیل 
شــده بود.مطابق دســتور مقام قضائی، این معدن صرفاً برای تعمیر، 
نگهداری و اصلاح سیستم نگهداری و رفع خطرات مربوطه اجازه اقدام 
داشــته و حادثه هم در زمان عملیات تعمیر و نگهداری رخ داده است. 

علت ریزش سقف تونل در دست بررسی است.
معدن کلات یکی از ۱۱ معدن زغال سنگ فعال استان گلستان است و 
در کیلومتر ۲۵ جاده شاهرود از منطقه کوهستانی شهرستان آزادشهر 
واقع شده است. این معدن نزدیک به ۳۰ نفر کارگر دارد که در ۴ تونل با 

طول نزدیک به ۲۰۰ تا ۳۰۰ متر فعالیت می کنند.
لازم به ذکر اســت که پس از حادثه تلخ معدن طبس، بازرسان وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعــی از ۶7 معدن ذغال ســنگ به صورت ویژه 
بازرســی کرده و تقاضای تعطیلی 7 معدن ناامین را به دستگاه قضائی 

ارسال کرده اند.

رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران عنوان کرد

تسهیل فرآیند تجارت برای صادرکنندگان خرد
رئیس کل ســازمان توســعه تجارت ایران با تاکید بر تســهیل فرآیند 
تجارت برای صادرکنندگان خرد، وضع قوانین خلق الســاعه در فرآیند 
تجارت را غیرقانونی خواند.سازمان توســعه تجارت ایران، محمدعلی 
دهقان دهنوی در ســفر به استان کردســتان، گفت: مدیران دولتی و 
فعالان بخش خصوصی برای حذف کوله بری در اســتان بیاندیشــند 
چراکه این اســتان ظرفیت توســعه در همه ابعــاد به خصوص صنعت 
و تجارت را دارد.وی ابــراز امیدواری کــرد که در ســال های آینده با 
ســاماندهی آئین نامه کوله بری این واژه از خاطره مردم این استان پاک 
شود.معاون وزیر صمت بر به میدان آمدن بخش خصوصی تاکید کرد و 
افزود: بودجه به میزان کافی موجود نیســت و می توان از ظرفیت های 
بخش خصوصی برای ســاخت ایکــس ری بهره گرفت. بــه بیان دیگر 
امکانات به بخش خصوصی واگذار و در مقابل از آنها انتظار داشــت که 

شرایط را بهبود ببخشند.

دهقان دهنوی بــا بیان اینکه قوانین خلق الســاعه گریبان گیر تجارت 
در همه ابعاد شده اســت، گفت: نامه ای هفته گذشــته به وزارت جهاد 
کشاورزی، بانک مرکزی و گمرک ارسال کردم و یادآور شدم که قوانین 

محکمی برای جلوگیری از قوانین یک شبه وجود دارد.
رئیس کل ســازمان توســعه تجارت ایران ادامــه داد: ممنوعیت های 
صادراتی باید از قبل به اطلاع بخش خصوصی برســد اگر چنین نشود 
در واقع تخلف قانونی صورت گرفته اســت. قانون های ممنوعیت های 
صادراتی باید در ســامانه قوانین و مقررات بارگذاری شــوند و این مهم 
توسط سازمان توسعه تجارت ایران انجام می شود و ما کنترل می کنیم 

که آیا این موضوع از قبل به اطلاع بخش خصوصی رسیده است یا خیر؟
به گفتــه معاون وزیــر صمــت؛ رفــع تعهــد ارزی، کارت بازرگانی، 
ســقف واردات و صادرات و قوانین زائــد و گاه متناقض دســت و پای 

صادرکنندگان و واردکنندگان را در فرآیند تجارت بسته است.
وی بر لزوم بازنگــری در وضع تعرفه هــا تاکید کرد و افــزود: تعرفه ها 

پاسخگوی امتیازی که باید به مردم مرزنشین داده شود را نمی دهد.
دهقان دهنوی در پایان بیان کرد: ماده ۱۱ قانون برنامه هفتم توسعه به 
حمایت از صادرکنندگان خرد اشــاره دارد طبق این ماده باید امکانات 
ویژه ای بــه صادرکنندگان خرد در زمینه رفع تعهــد ارزی و فروش ارز 

تخصیص داده شود.
 

وزیر امور اقتصادی و دارایی:
 رئیس جمهور بر صادق بودن با مردم تاکید دارد

وزیر امــور اقتصــادی و دارایی گفت: رئیــس جمهور همیشــه به ما 
تأکید می کند که صادقانــه با مردم درباره مشــکلات و تنگناها حرف 
بزنیم و البته تلاش کنیم تا مشکلات رفع شــود.عبدالناصر همتی طی 
سخنانی در نشست هم اندیشــی معاونان توسعه مدیریت وزارتخانه ها 
و دســتگاه های اجرایی در محل وزارت اقتصاد اظهار داشت: یک حسن 

پزشکیان این است که صادقانه، مشکلات را مطرح می کند.

وی با اشاره به مشکل واحدهای تولیدی برای تأمین سرمایه مورد نیاز و 
تنگنای نقدینگی و اعتباری عنوان کرد: به همین منظور، اخیراً در ستاد 
اقتصادی دولت، تصمیمات مهمی گرفته شده تا گشایشی در نقدینگی 

و اعتبار دهی به تولید کنندگان ایجاد شود.
وزیر اقتصاد افزود: در همین راســتا، بانک مرکزی، وزارت اقتصادی و 
دارایی، ســازمان بورس و ســازمان برنامه و بودجه متکلف به اقداماتی 
شــده اند تا بانک ها و هم بازار ســرمایه بتوانند بیش از پیش در خدمت 
تولید قرار گیرند.همتی گفــت: رئیس جمهور نظــرات خود را خیلی 
صریح به ما منتقل کرده است مبنی بر اینکه باید تصمیمات در حمایت 
از طبقات پایین و دهک های تحت فشــار باشــد کــه از روند تغییرات 

اقتصادی آسیب می بینند.

بازار

طیبه بیات  لایحه بودجــه ۱۴۰۴ مانند 
همه لوایح پس از تقدیم به مجلس و تصویب 
کلیــات آن، مــورد ارزیابی کارشناســان 
مختلف قــرار گرفته و ضمن بیــان نظرات 
مثبت پیرامون آن، بــا انتقاداتی نیز همراه 

بوده است.
بر اســاس ماده ۱۸۲ اصلاحــی آئین نامه 
داخلی مجلس، دولت موظف اســت لایحه 
بودجه ســالانه کل کشــور را در دو بخش 
ماده واحده )مشــتمل بر احــکام مورد نیاز 
برای اجرای بودجه کل کشور و سقف منابع 
بودجه عمومی دولت بــه تفکیک درآمدها 
و واگذاری دارایی های ســرمایه ای و مالی و 
اجزای اصلی آنها( و جداول تفصیلی شامل 
ارقام بودجه به مجلــس تقدیم کند. بخش 
اول حداکثر تا اول آبان هر ســال به مجلس 
تقدیم می شــود. بخش دوم نیز حداکثر ۱۰ 
روز از زمان ابلاغ بخش اول قانون بودجه به 

مجلس ارسال می شود.
بر همین اساس مســعود پزشکیان رئیس 
جمهور درســت در بازه زمانــی تکلیفی با 
حضور در صحــن علنی مجلس شــورای 
اســلامی و بعد از بیان توضیحاتــی درباره 
ویژگی های لایحه بودجــه ۱۴۰۴، بخش 
اول این لایحه پیشــنهادی را در روز ســه 

شنبه )یکم آبان ماه( تقدیم مجلس کرد.
گفتنــی اســت لایحــه بودجــه ۱۴۰۴، 
نخســتین لایحه بودجه دولت چهاردهم و 
مجلس جدید و به نحوی بودجه ســال دوم 
اجرای برنامه هفتم پیشــرفت است. قانون 
برنامه هفتم توســعه هم بر ارقــام کلان و 
تبصره های لایحه بودجه سال ۱۴۰۴ و هم 
بر اولویت بندی های بودجــه تفصیلی این 
بودجه اثرگذار خواهد بود و لازم است در هر 
دو مرحله بررســی بودجه، این مصوبات مد 
نظر قرار گیرد.به موجب گزارشــی از مرکز 
پژوهش های مجلس شــورای اســلامی، 
»مهمتریــن اقدام دولــت در لایحه بودجه 
سال ۱۴۰۴ افزودن ســه رقم اصلی منابع 
و مصــارف هدفمندســازی یارانه ها؛ نفت 
تحویلی به نیروهای مسلح با موضوع تقویت 
بنیه دفاعــی و بازپرداخت بدهی ســازمان 
تأمین اجتماعی از طریــق تهاتر و بدهی به 
بانک ها از طریق اوراق بهادار ســازی بدهی 
آنها به ارقام جداول کلان بودجه اســت که 
پیش از ایــن در تبصره ها درج می شــد اما 
در ارقام کلان بودجه محاســبه نمی شد.به 
عبارت بهتر، دایره شــمول منابع و مصارف 
عمومــی در لایحــه ۱۴۰۳ در مقایســه 
با ســال های گذشــته با تغییرات نســبتاً 

گسترده ای همراه بوده است.«
در جمع بندی ایــن گزارش آمده اســت: 
»در مجموع می توان گفــت لایحه بودجه 
ســال ۱۴۰۴ نســبت به قوانیــن بودجه 
ســال های پیش از خود از جهــات مهمی 
مانند یکپارچگــی و واقعی بــودن منابع و 
مصــارف، پیشــبرد اصلاحات بــه صورت 
تدریجی و پرهیز از شــوک درمانی، رشــد 
اعتبارات سرمایه گذاری و همچنین توجه 
به تعهدات و بدهی های دولت پیشرفت قابل 
توجهی کرده اســت اما در زمینه پرداختن 
به برخی محورها مانند کاهش کسری تراز 
عملیاتی، حرکــت در جهت کاهش تصدی 
گری دولــت و تأمیــن منابــع لازم جهت 
ارتقا معیشــت کارکنان، عــدم درج احکام 
غیربودجه ای ذیل لایحــه بودجه، افزایش 
سهم درآمدهای مالیاتی و کاهش وابستگی 
بودجه به نفت و منابع بین نســلی و اجرایی 

سازی برخی از احکام برنامه هفتم پیشرفت 
توفیق کمتری داشته اســت که لازم است 
این موارد در حد مقــدورات ظرفیت قوانین 
بودجه در بررســی لایحــه بودجه ۱۴۰۴ و 
همچنین از طریق ســایر اقدامات اصلاحی 
ناظر به مسائل زیرســاختی کشور از مسیر 
تصویب یــا اجرایی ســازی قوانین دائمی 

دنبال شود.«
پس از ســاعات اولیــه انتشــار متن لایحه 
پیشــنهادی دولت، ضریب افزایش حقوق 
کارکنــان دولت در ســال ۱۴۰۴ به عنوان 
یکی از مصادیق قابل توجــه در این لایحه، 
مورد ســوال و ارزیابی قرار گرفت. تا جایی 
که مژگان خانلو ســخنگوی ســتاد بودجه 
ســازمان برنامه و بودجه کشــور در گفتگو 
با خبرنگار مهــر، در تشــریح جزئیات این 
مصداق اظهــار کــرد: »طبــق اعتبارات 
پیش بینی شــده در لایحه بودجه ۱۴۰۴، 
متوســط افزایش نظام هــای پرداخت در 
کارکنان ۲۸ درصد اســت. ضریب افزایش 
حقــوق کارکنــان ۲۰ درصد اســت اما به 
موجب قانون حمایت از خانــواده و جوانی 
جمعیت، آنچه در بودجه ۱۴۰۴ لحاظ شده 
به این شــکل اســت که با توجه به افزایش 
عائله منــدی افراد این ضریــب روی احکام 

پرسنلی کارکنان تأثیر می گذارد.«
خانلو اضافه کــرد: »بر اســاس اصل طبقه 
بندی کارکنان دولت، هر انــدازه که تعداد 
فرزندان فرد بیشــتر باشــد و بعــد خانوار 
گســترده تر باشــد، ضریب افزایش حقوق 
بالاتر محاســبه می شــود. این میــزان از 
۲۰ درصــد برای فــرد مجرد بــدون حق 
عائله مندی شــروع می شــود و تا حداکثر 
۴۵ درصــد افزایــش می یابــد و برخلاف 
برداشت عموم، این نحوه افزایش، به معنای 
افزایش حقوق پلکانــی در کارکنان دولت 
نیســت.«خبرگزاری مهر به منظور بررسی 
ارزیابی هــا پیرامون لایحــه بودجه ۱۴۰۴ 
که کلیات آن هشــتم آبان مــاه به تصویب 
مجلس شورای اسلامی رســید، با تعدادی 
از نمایندگان مجلس و کارشناس اقتصادی 

گفتگو داشته است.

لایحه بودجه 1404 تورم بالای 30 
درصد را به همراه دارد

بهروز محبی نجم آبادی عضو کمیســیون 
برنامه بودجه و محاســبات مجلس شورای 
اسلامی بر این اعتقاد اســت که »با توجه به 

دلایلی مانند افزایــش ۲۸ درصدی حقوق 
کارکنان و ارتقای ارز ترجیحی، قطعاً شاهد 
تورم قابــل توجه و بــالای ۳۰ درصدی در 

سال آتی خواهیم بود.«
وی در بخشی از سخنان خود تاکید دارد که 
با توجه به اعمال معافیت مالیاتی و افزایش 
حقــوق بیــش از ۳۰ درصــدی کارکنان 
دولت و اینکه بخشــی از حقــوق ورودی ها 
بــا ارز جدید ســنجیده شــده و همچنین 
ارز ترجیحــی ارتقا پیدا کرده اســت، قطعاً 
ما شــاهد تورم قابل توجه بالای ۳۰ درصد 
خواهیم بود و دولت بهتر است مواردی مانند 
حقوق ورودی هــا، توجه به ســهمیه قیر، 
میزان دقیــق وام ازدواج و وام فرزندآوری را 

اصلاح کند.

بودجه باید منطبق با برنامه
 هفتم باشد

محمد بیات عضو هیئت رئیســه کمیسیون 
تلفیــق لایحه بودجه ۱۴۰۴، گفته اســت: 
»بودجــه ۱۴۰۴ در بخش توجــه به برنامه 
هفتم توســعه، نیازمند اصلاح و عملیاتی تر 

شدن است.«
ایــن نماینــده مجلــس ضمن اشــاره به 
ویژگی های مثبت لایحه پیشنهادی مذکور 
مبنی بر اینکه گنجانــدن بودجه دفاعی در 
بودجه عمومی یا شفاف شــدن بدهکاری 
بازنشســتگان و گندمــکاران از محاســن 
بودجه پیشنهادی محسوب می شود، بیان 
کرد: بودجه ۱۴۰۴ در بخش توجه به برنامه 
هفتم توســعه نیازمند اصلاح و عملیاتی تر 
شــدن اســت و ما باید از بودجه دستگیری 
کنیم نه مچ گیری و ایــن اقدام منوط به آن 
اســت که در مواردی که ناترازی وجود دارد 
به عنــوان وکلای مردم، ســفت و ســخت 
بایســتیم و مصالح مردم را در نظر بگیریم 
و با حساسیت روی جداول، مقابل مواردی 
که منجر به تورم و کســری بودجه می شود 
بایستیم. اگر همه منابع درآمدی در بودجه 
۱۴۰۴ تحقق پیدا کند، ما کســری بودجه 
نخواهیم داشــت امــا قطعــاً تلورانس ۱۵ 
درصدی را شاهد خواهیم بود. اما اگر منابع 
محقق نشود، کسری بودجه ای مدل کسری 
بودجه سال جاری خواهیم داشت. بنابراین 
سعی خواهیم کرد ضمائم بودجه به واقعیت 
نزدیک تر باشد و کسری بودجه احتمالی به 
مردم و اقشار آســیب پذیر کم باشد و منجر 

به آسیب به مردم نشود.

لایحه بودجه 1404 در بخش 
هزینه های جاری دولت نیازمند 

اصلاح است
حجت الاســلام محمد باقــری بنابی عضو 
کمیســیون اقتصادی مجلس گفته اســت 
که لایحه بودجــه ۱۴۰۴ نســبت به لوایح 
قبلی شفافیت خوبی دارد. اینکه برای مثال 
درآمدهــای نفتی و موارد دیگــر به صورت 
شــفاف و عینی در لایحه ذکر شــده و آن را 
نســبت به دوره های قبلــی واقعی تر کرده 
اســت را می توان از محاسن لایحه برشمرد. 
کسری بودجه نیز با لایحه ۱۴۰۴ غیرقابل 
انکار است اما دولت از ابتدا، در فروش اوراق 
و استقراض از صندوق توسعه ملی اقداماتی 
که می توانســت اثرگذار باشد را پیش بینی 
کــرده اســت.عضو کمیســیون اقتصادی 
مجلس خاطرنشــان کرد: از مــوارد مثبت 
دیگر در لایحــه پیشــنهادی دولت، بحث 
مالیات است که سابق بر این صرفاً کارمندان 
دولت از معافیت مالیاتــی برخوردار بودند 
و برای مشــاغل دیگــر این موضــوع دیده 
نمی شد و به نوعی در معافیت های مالیاتی، 
ناعدالتی وجود داشت اما در لایحه مذکور، 
سقف درآمد معاف از مالیات، همه مشاغل را 
در بر می گیرد. منتهی بخشی از هزینه های 
جاری دولت در لایحه پیشبینی شده است 
که به نظر می رسد اگر اصلاح شود و کاهش 
داشته باشد، بودجه ۱۴۰۴ وضعیت بهتری 

خواهد داشت و لایحه خوبی خواهد شد.

نادیده گرفتن شرایط منطقه ای نقطه 
ضعف اساسی بودجه 1404 است

فرود بیات کارشــناس مســائل اقتصادی 
هــم در این راســتا نادیده گرفتن شــرایط 
منطقه ای و سیاســی حال حاضر را از نقاط 
ضعف اساسی لایحه بودجه ۱۴۰۴ برشمرد 
و گفت: اتکای بیش از حد بــه منابع حاصل 
از صادرات نفت می توانــد اقتصاد را ضعیف 
کند.وی عنوان کرد: مــا در لایحه پیش رو 
افزایــش ۴۲ درصدی درآمدها و رشــد ۵۵ 
درصدی اعتبارات هزینــه ای را داریم یعنی 
شــکاف میان درآمدها و اعتبارات هزینه ای 
ما در مقایسه با سال گذشــته افزایش پیدا 
کرده که بیانگر کســری بودجه اســت و در 
نتیجه بودجه پیشــنهادی قابلیــت تورم زا 
بودن را نیــز دارد. البته نکتــه مثبتی که در 
مورد بودجه پیشنهادی وجود دارد این است 
که دولت برای کسری بودجه احتمالی خود، 

پیشــبینی هایی انجام داده است که لایحه 
بودجه مذکور را نســبت به بودجه سال های 
قبل متمایز کرده اســت. برای مثال ما هیچ 
وقت بحث اســتقراض از صندوق توســعه 
ملی زمان تدوین لایحه بودجه را نداشــتیم 
و دولت در این لایحه، از ابتدا پیشبینی کرده 
چطور می خواهد از آن اســتفاده کند. با این 
حال ما کامل نمی توانیم قابلیت تورمی این 

بودجه را نادیده بگیریم.

شفافیت و تورم بالا شاخص های اصلی 
لایحه بودجه 1404

سید اســماعیل حســینی عضو کمیسیون 
انرژی در مجلس شورای اســلامی در رابطه 
با لایحه بودجه ۱۴۰۴ گفته اســت: از نقاط 
مثبــت لایحه بودجــه ۱۴۰۴ می تــوان به 
شفافیت آن اشاره کرد که نسبت به سال های 
قبل بیشتر شده اســت و موارد فرابودجه ای 
در داخل خود بودجه مورد اشاره قرار گرفته 
و در نهایت نسبت به قبل یکپارچگی بهتری 
دارد.وی عنوان کرد: به نظر می رســد بودجه 
۱۴۰۴ بنا به دلایلی مانند اینکه ارز ترجیحی 
۳7 هزار تومــان در نظر گرفته شــده و نرخ 
تســعیر ارز را ۵۵ هزار تومان در نظر گرفتند 
و از طرف دیگر هزینه هــای دولت نیز. بیش 
از ۶۰ درصد افزایش پیدا کرده، تورم زا باشد. 
بودجه در همین لحظه ۱۲۰۰ همت کسری 
دارد و دولت این کسری را از طریق استقراض 
از صندوق توســعه ملی و فــروش اوراق تراز 
کرده است. اینها همه تورم زا هستند. از سوی 
دیگر بســیاری از موارد و احکام برنامه هفتم 
توســعه در لایحه بودجه ۱۴۰۴ دیده نشده 
اســت و من با وجود اینکه کلیات این لایحه 
رأی آورد اما با کلیات آن هــم مخالف بودم. 
بودجه پیشنهادی نیازمند اصلاحات اساسی 
اســت اما با فضایــی که در مجلــس و دولت 
وجود دارد، بعید می دانم که اصلاحات مورد 

نظر اتفاق بیافتد.

لایحه بودجه 1404 غیرقابل اجرا و دور 
از واقعیت های جامعه است

علی آذری عضو کمیســیون تلفیق لایحه 
بودجه ۱۴۰۴ هم در تشــریح لایحه مذکور 
اظهار کرده که لوایح بودجه هر ســاله یک 
ضعف کلی دارنــد و آن این اســت که ما به 
رســم عادت های گذشــته بودجه نویسی 
انجام می دهیم و حاضر نیســتیم بودجه را 
با نیازها و بحران های حــال جامعه تطبیق 
دهیم. لوایح بودجه تا حدود 7۰ درصد قابل 
اجرا نیستند و بودجه نویسی با اجرا، فاصله 
معناداری دارد. پس چرا بودجه را به سبکی 
بنویسیم که پایان سال سوال شود چرا فقط 
بخشی از بودجه اجرا شــد؟وی اضافه کرد: 
لایحه بودجه ۱۴۰۴ نیــز به دلیل قابل اجرا 
نبودن، عدم تطابق بــا واقعیت های بیرون و 
هزاران دلیل دیگر، تورم زا اســت. به اعتقاد 
من بهترین راه حل در شــرایط موجود این 
است که بودجه ساده و بر اساس بحران های 
جامعه نوشــته شــود. چرا یکبار از ظرفیت 
سران قوا استفاده نکنیم که ساختار بودجه 
از سوی آنها اصلاح شود؟ به این دلیل که هر 
کاری کنیم پای بودجه به مجلس که برسد، 
این ســاختار درست نمی شــود و هر یک از 
نمایندگان یا وزرا به فکر خودشــان خواهد 
بود. قاطعانــه می گویم ما پایان ســال باز با 
هم صحبت خواهیم کرد و شــما از من این 
سوال را خواهید پرســید که چرا فقط ۲۰ یا 

۴۰ درصد از این بودجه اجرا شد؟

رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار خبر داد

عرضه اولیه شرکت های جدید در بورس تا پایان سال

خریدار  رئیس ســازمان بورس و اوراق بهــادار با بیان 
اینکه حمایت جدی رئیس جمهور و معــاون اول از بازار 
سرمایه امیدوارکننده اســت از عرضه اولیه شرکت های 

جدید در بورس به صورت مستمر تا پایان سال خبر داد.
به نقل از سازمان بورس و اوراق بهادار، حجت اله صیدی، 
رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار حدود دو ماه است 
سکان نهاد ناظر بر بازار ســرمایه را بر عهده گرفته است. 
در این مدت بازار با اخبار و رویدادهــای زیادی از جمله 
ریســک ها و تنش های سیاســی تا موضوعات مرتبط با 
بودجه، تصمیمات کلان و سیاســتگذاری های نهادهای 

پولی و مالی مواجه بوده است.

از دو هفته قبل بازار ســرمایه بــه تدریج روند 
آرام تری را در پیش گرفت و حتــی هفته ای که 
گذشت شــاهد رونق قابل توجه معاملات در بازار 
سرمایه، رشد شاخص ســهام و ورود نقدینگی 
بیشتر به بازار بودیم. در خصوص تغییر روند بازار، 
تحلیل های متفاوتی ارائه می شود. رئیس سازمان 

بورس و اوراق بهادار در این خصوص چه تحلیلی 
دارد؟

طبعاً بنده هم خوشــحالم که بازار سرمایه هفته خوبی را 
تجربه کرد. افزایش قیمت ســهام شرکت های مختلف و 
افزایش حجم معاملات نشانه خوبی از خوش بینی فعالان 

بازار به رویدادهای هفته ها و ماه های آینده است.
روشن است که علت رشد شــاخص، افزایش قیمت ها و 
حجم معاملات نمی تواند مربوط به یــک عامل یا متغیر 
باشــد و عوامل مهم متنوعی این گونه رشدها یا در برخی 

موارد افت ها را رقم می زنند.
به نظرم عامل اول این اســت که بازار حس کرد ریســک 
سیســتماتیک کاهش قابل ملاحظه ای پیدا کرده است. 
پیش بینی تحلیل گران، آرام ترشــدن منطقه و فروکش 
کردن تنش ها اســت. تصمیم های اقتصادی و اجتماعی 
دولت و تحرکات سیاسی آن نیز نشــان از تدبیر و تعقل 

دارد که به معنای کاهش ریسک های محیطی است.
عامل دوم، اقدام های مهمی است که در بازار پول در حال 
رخ دادن اســت. می دانید که فصل جدیدی از هماهنگی 
و همکاری بین بازار پول و ســرمایه دارد رقم می خورد. 
قدم اولی که ما برای کاهش نصاب سپرده های بانکی در 
صندوق ها برداشتیم، با واکنش های مدبرانه برادر عزیزم 
دکتر فرزین مواجه شــد و در بانک مرکــزی برنامه های 
خوبی برای مدیریت نرخ سود بانکی و کاهش شکاف بین 

ارز نیما و بازار آزاد شروع شد.
عامل ســوم را می توانم به تلقی مثبــت معامله گران از 

تلاش های ارکان بازار در خصــوص عوامل بنیادی ربط 
بدهم. تلاش هایی که برای اصــلاح تبصره ها و بندهای 
اثرگذار بر بازار سرمایه در لایحه بودجه در هفته های قبل 
شروع کرده بودیم، طی دو جلســه ای که همین هفته در 
کمیسیون اقتصادی مجلس داشــتیم، خبرهای مثبتی 
را برای بازار به همــراه آورد. همین جا بایــد از برادرمان 
دکتر شمس الدین حسینی، رئیس کمیسیون اقتصادی 
مجلس تشــکر کنم که هم اشــراف خوب و دقیقی روی 
مســائل بورس دارند و هم با جدیت مــوارد را پی گیری 
می کنند. با رئیس محترم کمیسیون برنامه و بودجه هم 
صحبت و مکاتبه ای داشــتم که ان شاءالله در کمیسیون 
تلفیق مورد توجــه قرار خواهــد گرفت.تلاش هایی که 
ناشران با توصیه بورس، برای بهبود عملکرد و سودآوری 
خود در نیمه دوم سال به کار می بندند، نیز عامل اثرگذار 
بعدی بوده است. مکاتبه ها و گفت وگوهایی که با وزرای 
ذی ربط برای جلوگیری یا حداقــل کاهش قطعی برق و 
گاز صنایع انجام شــد، سیگنال های مناســبی را به بازار 
می دهد. همچنین به نظر می رســد بازار، آمادگی بورس 
کالا بــرای معامله خــودرو در آن و نظایر ایــن موارد را 

مشاهده کرد و واکنش مناسبی به آن نشان داد.

اخبار خوبی هم از جلسات ستاد اقتصادی دولت 
و حمایت تمام ارکان دولت از بازار ســرمایه در 
این دو هفته منتشر شــده است. خبر جدیدی از 

برنامه های دولت دارید؟

یکی از مهم ترین مــواردی که در هفته گذشــته اتفاق 
افتاد، مذاکــرات و تصمیمات ســتاد اقتصادی دولت در 
رابطه با بازار بدهــی و نرخ تأمین مالی بــود که هم وزیر 
محترم اقتصاد در مصاحبه ها و توئیت هایشان به آن اشاره 
کردند و هم ســرکار خانم مهاجرانی، سخنگوی محترم 
دولت اطلاع رســانی خوبی کردند. جدیت رئیس جمهور 
محترم و معاون اول ایشــان را در حمایت از بازار سرمایه 
در آن جلسه به چشــم خود دیدم و این برای فعالان بازار 
امیدوارکننده اســت. آقای دکتر همتی هم همانطور که 
می دانید با توجه به اشــرافی که دارند، محکم و قدرتمند 

پای بازار سرمایه ایستاده اند.

برای آینده بازار به ویژه تا پایان ســال جاری، چه 
برنامه هایی دارید؟

برنامه هایمان برای آینده را اعلام کرده ام. عرض کرده ام 
که روی هفده مورد مهم کار می کنیم تا بتوانیم در پایان 
ســال جاری وضعیت به مراتب بهتری را در بازار سرمایه 
شــاهد باشــیم. یکی از فوری ترین خبرها این است که 
بورس و فرابورس، لیســت خوبی از شــرکت های آماده 
برای عرضه اولیه دارند. از مدیران بورس ها خواســتم که 
عرضه هــا را اولویت بندی کنند و طی یــک زمان بندی، 
عرضه مستمری صورت بگیرد. خوشبختانه شرکت های 
آماده برای عرضــه، هم از نظر صنعت و نوع کســب وکار 
متنوع هســتند و هم از نظر اندازه و ترکیب سهام داری. 

سودآوری مطلوبی نیز دارند. 

شفافیت و تورم بالا شاخص های اصلی لایحه بودجه

بودجه ۱۴۰۴ زیر ذره بین کارشناسان



نظارت نامرئی؛ چگونه پلیس نامحسوس رانندگی امن تری را رقم می زند؟

سخنگوی قوه قضاییه اعلام کرد

ونده نزاع در محاکم وجود سالانه ۷۰۰ هزار پر
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 کوتاه شدن دست دلالان از بازار میوه 
و تره بار تهران

 مدیرعامل ســازمان مدیریت و میادین میوه و تره بار شهر تهران گفت: 
در کنار عرضــه ارزان و با کیفیت، بدنبال کوتاه کردن دســت دلالان و 
واســطه ها و رســاندن محصول با قیمت مناســب به دســت مصرف 
کننده هســتیم.مهدی بختیــاری زاده افزود: در حوزه ارزان ســازی 
ایجاد زنجیره های تامین مواد غذایی با کیفیت اجرایی شــد و دســت 
واسطه هایی که با ســوداگری باعث افزایش قیمت محصولات مصرفی 
شهروندان می شدند از این حوزه کوتاه شد و اکنون اقلام مصرفی بدون 

حضور واسطه ها به دست مردم می رسد.
وی اظهار کرد: در ۲۰ ماه با توجه به نوســاناتی که در بازار گوشت وجود 
داشــت اما در میادین میوه و تره بار قیمت این محصول پروتئینی ثابت 
بود و تنها در ۲ ماه گذشــته با توجه به بالا رفتــن هزینه های کارگری و 
تامین مواد مورد نیاز این بخش، کمی قیمــت آن تغییر کرده که باز به 

نسبت قیمت آن در سطح شهر، ارزان تر است.
مدیرعامل میادین میوه و تره بار شــهرداری تهــران تاکید کرد: اکنون 
تعداد بازارهایی که در شهر تهران به ارائه خدمات در حوزه میوه و تره بار 

و محصولات پروتئینی می پردازند به بیش از ۳۰۰ بازار رسیده است.
به گفته وی، در حوزه دسترســی آســان تر شــهروندان تهرانی به این 
خدمات طرح فــروش مجــازی در بازارهــا و میادین میــوه و تره بار 

شهرداری نیز اجرایی شده است.
 

 درخشش ۴ جوان داوطلب هلال احمر ایران
 در بین ۱۰۰ جوان برتر دنیا

پروژه هــای ۴ جوان داوطلــب هلال احمر ایران در مســابقات جهانی 
آکادمی سولفورینو صلیب ســرخ و هلال احمر بین ۲۱ هزار نفر شرکت 
کننده از سراســر دنیا به عنوان ۴ طرح برتر از ۱۰۰ پروژه برتر انتخاب 
شــد. پروژه های هادی احمدی، نریمان صمدزاده،، ستایش حلیمی و 
پریســا زمردی جوانان داوطلــب هلال احمری در مســابقات جهانی 
آکادمی سولفورینو صلیب ســرخ و هلال احمر بین ۲۱ هزار نفر شرکت 

کننده از سراسر دنیا به عنوان ۴ طرح از ۱۰۰ پروژه برتر انتخاب شد.
مســابقات آکادمی ســولفورینو صلیب ســرخ و هلال احمر فرصتی 
اســتثنایی برای جوانان ۱۸ تا ۳۰ ســاله برای نشــان دادن مهارت ها، 

دانش، تعهد و ارائه طرح های نوآورانه است.
مرحله مقدماتی این مسابقات با شرکت ۲۱ هزار نفر )تیمی یا انفرادی( 
از سراسر دنیا به مدت ۶ ماه برگزار شد. پس از دو مرحله داوری طرح ها 
و ایده های پیشنهادی توســط داوران بین المللی، در نهایت ۱۰۰ طرح 
نوآورانه برای فاز نهایی انتخاب شــد.پروژه پیشنهادی اعضای جمعیت 
هلال احمــر ایران؛ با هدف بهــره وری از هوش مصنوعی در راســتای 
اهداف محیط زیســتی و حفظ و نگهــداری محیط زیســت و مقابله 
با تغییرات اقلیمی اســت که با توجه به تأثیرات مخرب و بســیار زیاد 
تغییرات اقلیمی در سطح دنیا و کاهش منابع آب؛ آگاه سازی، مقابله و 

افزایش تاب آوری در سطح دنیا جز مهم ترین اولویت ها است.
در پروژه های پیشــنهادی، با بکارگیری فناوری نوین در این ســامانه 

تغییرات اقلیمی بسادگی و با دقت نظر بسیار بالا قابل پیش بینی است.

 آیا باید کارت سوخت را به خریدار خودرو 
تحویل دهیم؟

رئیس مرکز شــماره گذاری و تعویض پلاک پلیس راهور فراجا به این 
پرســش که آیا به هنگام فروش خــودرو باید کارت ســوخت را هم به 

خریدار تحویل دهیم یا خیر؛ پاسخ داد.
 کارت سوخت های جدید بر اســاس اطلاعات هویتی مالکان خودروها 
صادر می شــود و رمز آن نیز عموما چهار رقم آخر کدملی فرد است. بر 
همین اســاس این ســوال پیش  می آید که آیا در زمان خرید و فروش 
خودرو، نیاز است که فروشــنده، کارت ســوخت خودرو را به خریدار 

تحویل دهد یا اینکه کارت سوخت برای خود مالک آن است؟

ســرهنگ علی محمدی در پاسخ به این پرســش گفت: هنگام خرید و 
فروش خودرو ، فروشنده موظف است تمام مدارک خودرو اعم از سند، 
کارت ماشین، بیمه شــخص ثالث و کارت ســوخت را تحویل خریدار 
بدهد.وی با اشاره به کارت سوخت افزود: کارت سوخت نیز همراه سایر 
مدارک باید به خریدار تحویل داده شود و این تصور که کارت سوخت به 

اسم مالک است و روی خودرو نباید جابه جا شود؛ اشتباه است.
رئیس مرکز شــماره گذاری و تعویض پلاک پلیس راهــور فراجا ادامه 
داد:کارت سوخت همانند سایر مدارک، برای خود خودرو صادر شده و 
متعلق به مالک یا راننده نیســت. در واقع سهمیه بنزین و سوخت، برای 

خودرو تخصیص داده می شود نه کدملی افراد. 
وی البته این را هم گفت: هنگام خرید و فروش خودرو، فرد خریدار می 
تواند از همان کارت قبلی استفاده کند یا اینکه برای کارت جدید اقدام 

کند که پروسه صدور کارت جدید کمی زمان بر است.
رئیس مرکز شــماره گذاری و تعویض پلاک پلیــس راهور فراجا اظهار 
کرد: از همان لحظه ای که فــک پلاک و نقل و انتقــال خودرو صورت 
می گیرد، اطلاعات در ســامانه ثبت می شــود و در صــورت هرگونه 
سواســتفاده از کارت ســوخت افراد، کاملا مشخص اســت که کارت 

سوخت تحویل مالک قبلی آن نبوده است. 

 روند کاهشی مراجعه تهرانی ها برای
 اهدای خون

مدیرکل انتقال خون استان تهران نســبت به استمرار کاهش مراجعه 
برای اهدای خون در استان تهران در پی فصل سرما، هشدار داد.

دکتر سید منتظر شــبر، با بیان اینکه آغاز فصل ســرد سال با کاهش 
مراجعه برای اهدای خون همراه اســت، اظهار کرد: کاهش مدت زمان 
روز و بارش نزولات آسمانی به همراه شیوع بیماری های تنفسی سبب 
کاهش مراجعه برای اهدای خون می شــود. به دلیــل بارش های هفته 
گذشته، شــاهد کاهش مراجعه برای اهدای خون بوده ایم و با توجه به 
اینکه میــزان مراجعه برای اهدای خون در هفته های گذشــته کاهش 
یافته از شهروندان تهران و شــهرهای اقماری پایتخت می خواهم برای 
اهدای خون مراجعه کنند. مدیرکل انتقال خون اســتان تهران با بیان 
اینکه در حال حاضر توزیع خــون در مراکز درمانی نســبت به اهدای 
خون بیشــتر اســت، افزود: روزانه، به طور میانگین ۱۱۰۰ واحد خون 
در پایگاه های اهدای خون استان گرفته می شــود؛ این در حالی است 
که به طور میانگین ۱۵۰۰ تا ۱۶۰۰ واحد خون در مراکز درمانی توزیع 
می کنیم. میزان اهدای خون نسبت به هفته های گذشته کاهش یافته، 
به نحوی که به طور متوســط حدود ۱۲۰۰ واحد خــون در هفته های 

گذشته در پایگاه های اهدای خون استان تهران گرفته می شد. 

دیوار

مدیرکل هواشناسی استان تهران گفت: توسعه شبکه 
ایســتگاه های هواشناســی در رود دره های منتهی به 
تهران و توســعه رادارهای هواشناسی برای پایتخت از 

اهمیت زیادی برخوردار است.
 پایتخــت پهنــاور و شــلوغ تهران شــش ایســتگاه 
هواشناسی دارد که در نقاط مختلف آن ایجاد شده اند. 
در ماه های اخیر ایســتگاه هواشناســی ژئوفیزیک که 
وضعیــت جوی مرکز تهــران را پیش بینــی می کند، 
خبرساز شد چرا که دانشــگاه تهران تصمیم گرفته بود 
که سه بلوک ۲۵ طبقه ای را در حریم آن احداث کند که 
البته به این پروژه به علت فقدان پروانه ساخت متوقف 

شده است.
مازیار غلامی با اشاره به اســتانداردهای احداث انواع 
ایســتگاه های هواشناســی اظهارکــرد: یک ســری 
استانداردهایی از جنبه های مختلف مانند کاربرد آن ها 
)باران سنجی، اقلیم شناسی، سینوپتیک، کشاورزی، 

جــاده ای و . . . ( و یا اســتانداردهایی از نظر 
فواصل در شبکه هواشناســی داریم و طبق 
آن ها و برنامــه عملیاتی می توانیم شــبکه 
ایســتگاهی را گســترش دهیم علاوه بر آن 
ممکن اســت با توجه به  اولویت ها و نیازهای 
شهرســتانی، اســتانی و ملی و یــا نیازها و 
اولویتهای دســتگاه هــای اجرایــی نظیر 

مدیریت بحران همچنین موضوعات کشاورزی، حمل 
و نقل و . . . ایستگاه هواشناسی احداث کنیم.

وی در ادامــه گفت: برای مناطق مرکزی شــهر تهران 
به علت ســاخت و ســاز گســترده و بلندمرتبه سازی 
نمی توان به راحتی مکان مناســب و بــا رعایت دقیق 
استانداردها به منظور ساخت ایستگاه هواشناسی پیدا 
کرد حتی ایســتگاه ژئوفیزیک هم ممکن بود با تداوم 
ساخت و ســاز غیرفعال شــود البته این امکان وجود 
دارد که در صــورت نیاز در آن مناطق نیز متناســب با 

شرایط موجود ایستگاه هایی با اهداف خاص 
تعریف کرد. در حال حاضر در دنیا نیز موضوع 
urban meteorolo� )هواشناسی شــهری 

gy( در حال گسترش است.
مدیر کل هواشناســی اســتان تهران اضافه 
کرد: در حــال حاضر تقریبا پوشــش خوبی 
از نظر اســتانداردهای هواشناسی در سطح 

شهر تهران داریم.
 به عنوان نمونه ایســتگاه هواشناسی چیتگر می تواند 
معرف وضعیت جوی غرب تهران باشــد و ایســتگاه 
ژئوفیریــک مرکز تهــران، مهرآباد جنــوب تهران و 
اقدسیه شــمال تهران را پوشــش می دهد. ایستگاه 
شــرق تهران)مدیریت بحران( که در اتوبان شــهید 
بابایی است را نیز سال ۱۴۰۰ راه اندازی کردیم چون به 
این نتیجه رسیدیم که آن منطقه نیز نیازمند سنجش 
و پایش کمیت های هواشناســی اســت و باید تحت 

پوشش شبکه ایستگاهی ما قرار گیرد. علاوه بر این ها 
ایستگاه هواشناســی جو بالا )تنها ایســتگاه جو بالا 
استان تهران( در مهرآباد قرار دارد که کار اندازه گیری 
کمیت های هواشناســی در ســطوح فوقانی جو را بر 

عهده دارد.
وی دربــاره امــکان احــداث ایســتگاه در مناطــق 
پرجمعیتی مانند شــهر ری گفت: شــهر ری از سمت 
غرب به ایســتگاه های مهرآباد و شــهریار و از ســمت 
جنوب به ایســتگاه فرودگاه امام )ره( نزدیک است. با 
این حال شهرســتان ری نیز از جمله مناطقی است که 
در صورت اعلام نیاز، می توان برای آن ، موضوع احداث 

ایستگاه هواشناسی را پیگیری کرد.
 یکی از موضوعاتی که برای شــهر تهران اهمیت دارد 
توسعه شبکه ایستگاه های هواشناسی در رود دره های 
منتهی به تهران و توســعه رادارهای هواشناسی برای 

پایتخت است.

هواشناسی

خریدار  ســخنگوی قــوه قضاییه گفت: 
وجود ســالانه 7۰۰ هزار پرونــده نزاع در 
محاکم، نشان دهنده این است که فرهنگ 

گفت وگو را نهادینه نکرده ایم.
 به نقل از قوه قضاییه، جلسه شورای تامین 
شهرســتان رباط کریــم با حضــور اصغر 
جهانگیر معاون اجتماعی و پیشــگیری از 
وقوع جرم قوه قضاییــه، علی القاصی رئیس 
کل دادگســتری اســتان تهران، ابولفضل 
نیکوکار معاون اجتماعی پیشگیری از وقوع 
جرم دادگستری استان تهران، طهماسبی 
رئیس دادگســتری شهرستان رباط کریم و 
امام جمعه و مســئولان انتظامی و اجرایی 

این شهرستان برگزار شد.
جهانگیر در این نشســت بیان کرد: تلاش 
رئیس قوه قضاییه در این دوره و ســفرهای 
جدید اســتانی این اســت که این سفرها از 
حالت تشــریفاتی خارج شــده و برنامه ها 
عملیاتی شوند تا مشــکلات مردم برطرف 

شوند. 
وی افــزود: در جریان ســفرهای اســتانی 
هیئت هایی در اســتان ها حضــور یافته و 
مشکلات را جمع آوری می کنند و در سایه 
گزارشــی که تهیه کردنــد نمایندگان قوه 
قضاییه در این مناطق حضور پیدا می کنند 
و در دیدارهــای چهــره به چهــره با مردم 
مسائل مطرح می شــود که امیدواریم بدین 

ترتیب مشکلات مردم مرتفع شود. 
معاون اجتماعی و پیشــگیری از وقوع جرم 
قــوه قضاییه عنوان کرد: ســرعت تغییرات 
جهانی در گذشته نامحســوس بود، اما هم 
اکنون سرعت تغییرات در علوم بسیار زیاد 
اســت و اگر کســی تغییرات را درک نکند 
زندگی روزمره اش دچار مشکل می شود لذا 

شناخت تغییرات روزمره بسیار مهم است.
جهانگیر تاکیــد کرد: تغییــر کارگزاران و 
مدیران نیز تغییراتی بــرای محیط ها ایجاد 
می کند و در کنــار آن قواعــد و مقررات و 
چارچوب هایی وجود دارند که بعضا دســت 
ما را می بندند. آن هم قوانینی که بدون اینکه 
به فرهنگ جامعه پرداخته و مسایل بومی و 
قومی و تنوع و ســبک زندگی مردم را مورد 
توجه قرار دهد. در این صــورت اگر قانونی 
نوشته شــود تبدیل به ضد قانون می شود و 

در عمل معضلات زیادی را دامن می زند. 
معاون اجتماعی و پیشــگیری از وقوع جرم 
قوه قضاییه عنوان کرد: تعامل  و مشــارکت 
امروزه در دنیا بسیار مورد توجه قرار گرفته 
اســت.جهانگیر تاکید کرد: ســالانه وجود 
7۰۰ هــزار پرونده نزاع در محاکم، نشــان 
دهنــده این اســت که فرهنــگ گفت وگو 
را نهادینــه نکرده ایــم. نزاع وقــت پلیس 
و دســتگاه قضا و خــود مــردم را می گیرد 
و زندگــی را به کام شــان تلــخ می کند لذا 
اولین کار برای برون رفت از مشــکلات در 
کنار اعتبارات و زیرســاخت ها این است که 
باید نهضت فرهنگ گفت وگو را رایج کنیم 
و رســانه ها و بزرگان مذهبی تلاش کنند تا 
امکان گفت وگــو در بین افــراد جامعه بالا 

برود. 
وی افــزود: چرا همه دنبــال ماموریت های 
خود هستیم، اما در عمل نمی توانیم تعامل 
کنیم و در کوچکترین موارد منتظر دستور 
دادستان ها هستیم در صورتی که تعاملات 
در خیلی موارد می توانست مشکلات را کم 
کند. ورود پرونده های زیــاد بی اهمیت به 
محاکم، دســتگاه قضا را با مشکلات زیادی 
مواجه کرده و به اطاله دادرســی دامن زده 

است. معاون اجتماعی و پیشگیری از وقوع 
جرم قــوه قضاییــه عنوان کــرد: اگر مردم 
بیاموزند خودشــان پرونــده را حل و فصل 
کننــد، فرصت های زیادی را در دســترس 
نیروی انتظامــی و دســتگاه قضایی برای 
رســیدگی به پرونده های مهــم می دهند 
و این کمــک به خود مــردم و دوم کمک به 
حاکمیت است. جهانگیر تاکید کرد: تعامل 
بین دستگاهی چند مدل است. یک مدل از 
بالا به پایین اســت. در این روش فقط کار با 
دستور نفر اول انجام می شــود، اما باید نگاه 
ســازمانی به معنای کامل خود تحقق یابد و 
فرهنگ گفت وگو و تعامــل را باید در عمل 
پیاده کنیم. معاون اجتماعی و پیشگیری از 
وقوع جرم قوه قضاییه عنوان کرد: امیدوارم 
سفرهای اســتانی کمک کند تا پیام شما را 
منعکس کنیم تا آنچه حق این شهرســتان 

است انجام شود. 
جهانگیر با اشاره به رتبه نخست دادگستری 
رباط کریــم در رســیدگی الکترونیکی به 
پرونده ها در میان دیگر شهرســتان ها دیگر 
اســتان تهران تاکیــد کرد: یکــی از موارد 
کمک کننده اســتفاده درســت از فناوری 
هاســت چراکه شــفافیت ایجاد می کند و 

خطاها را بــه حداقل می رســاند و کمبود 
نیروی انسانی را جبران می کند. 

وی افــزود: موضــوع فضــای فیزیکی کم 
دادگســتری ربــاط کریم را حتمــا انتقال 
می دهیم تــا اعتبار ویژه برای ســاختمان 
دادگســتری و کمبــود نیــروی انســانی 

اختصاص داده شود. 
معاون اجتماعی و پیشــگیری از وقوع جرم 
قوه قضاییه عنوان کرد: محیط زیست بسیار 
مهم است و در ســلامت و بهداشت محیط 
مردم مهم اســت چراکــه زمینه های بروز 
مشــکلات و پرونده های قضایــی را ایجاد 
می کند که حتما باید به آن پرداخته شــود، 
لذا پیگیر قانون هوای پاک از اصناف و هوای 

این شهرستان خواهیم بود. 
وی افــزود: ۲۰۰ هکتار در محــدوده رباط 
کریم دچــار تغییر کاربری شــده اســت.

ســازمان های متولی بحــث تغییر کاربری 
باید نظــارت کنند تــا این اتفــاق نیفتد و 
نباید منتظر باشــند تا این کار انجام شود، 
اگر مســئولیت مان را در زمان مقرر انجام 
ندهیم باید دادســتان و رئیس دادگستری 
پیگیری کنند. معاون اجتماعی و پیشگیری 
از وقوع جرم قوه قضاییــه عنوان کرد: حوزه 

تقســیماتی فــرودگاه باید به ربــاط کریم 
برگردد تا سهم ۵ درصد از بلیط های هواپیما 
به شهرستان اختصاص یابد که این موضوع 
نیز پیگیری می شــود.  معــاون اجتماعی 
و پیشــگیری از وقــوع جرم قــوه قضاییه 
عنوان کرد: در مورد ناتــرازی آب و برق اگر 
پیشنهادی وجود دارد ارائه کنید تا از وزارت 

نیرو و دستگاه های مختلف پیگیری شود.
طهماسبی رئیس دادگســتری رباط کریم 
در این جلســه گفــت: اقدامــات قضایی 
مثبتی با همت همکاران قضایی و اداری در 

شهرستان رباط کریم رقم خورده است. 
وی با بیان اینکه کل دنیا به ســمت فضای 
مجــازی و اســتفاده هرچــه بیشــتر از 
دســتگاه های الکترونیکی پیش می روند، 
افزود: حوزه قضایی شهرســتان رباط کریم 
حائز رتبه اول در رسیدگی های الکترونیکی 
به پرونده در بین شهرســتان های اســتان 

تهران است. 
رئیس دادگســتری رباط کریم با اشــاره به 
راه اندازی دادگاه صلح در این شهرســتان 
گفت: نیاز به فضای فیزیکی بیشــتری برای 
انجام ماموریت ها داریــم. همچنین چارت 

سازمانی نیز نیاز به تغییر و بازنگری دارد. 
طهماسبی با اشاره به ضرورت اجرای قانون 
هوای پاک در این شهرستان گفت: بیش از 
۵ هزار واحد صنعتی داریم که زباله ســوزی 
از ســوی این صنوف انجام می شود لذا باید 
ابلاغ ویژه ای داده شود تا در این باره تجدید 

نظری صورت بگیرد. 
حجت الاسلام ترابی امام جمعه شهرستان 
ربــاط کریــم نیــز در این نشســت گفت: 
مشــکلات مردم با مدیریــت از راه دور حل 
نمی شــود لذا سفرهای اســتانی مسئولان 

نظام خیرات و برکات زیادی دارد. 
وی افزود: از خیرات و برکات نظام اســاامی 
اســت که مردم می بینند رئیس دســتگاه 
قضا با آن اســتانه تحمل بالا به اســتان ها و 
شهرستان های مختلف ســفرکرده و حرف 
هایشــان را می شــنود و معاونان وی نیز به 
شهرســتان ها رفته و نظارت بــر عملکرد 
همکاران خود دارند و مشــکلات مردم که 
نیاز به پیگیری کشــوری دارد را بررســی و 

حل می کنند. 

خریدار  پلیس نامحســوس بــا حضور 
پنهــان در معابر شــهری و جاده ها، به طور 
هوشــمندانه تخلفــات رانندگــی را رصد 
می کند و بــدون جلب توجــه، رفتارهای 
خطرناک رانندگان را متوقف می ســازد، تا 

نظم بیشتری را حاکم کند.
 پلیــس نامحســوس یکــی از واحدهای 
کلیدی پلیس راهنمایی و رانندگی اســت 
که با هدف برخــورد ســریع تر و دقیق تر با 
رانندگانی کــه قوانین را نقــض می کنند، 
طراحی شده اســت. تخلفات حادثه ساز از 
جمله ســرعت های غیرمجاز، سبقت های 
غیرمجاز، عبور از چراغ قرمز، ورود ممنوع، 

حرکات مارپیچ و تخلفات دیگر است.
پلیس به واسطه اســتفاده از خودروهایی با 
پلاک شــخصی و حتی گاهی خودروهای 
معمولی، قادر اســت بدون جلــب توجه، 
رانندگان متخلف را شناسایی و متوقف کند. 
این روش باعث شــده که راننــدگان حتی 
در مواقعی که حضور پلیــس را نمی بینند، 
همچنان به رعایــت قوانین ترافیکی پایبند 
باشــند، زیــرا نمی دانند که آیــا خودروی 

کناری یک پلیس نامحسوس است یا نه.
پلیس نامحسوس به عنوان یکی از ابتکارات 
هوشمندانه برای کنترل تخلفات رانندگی، 
توانسته تأثیر بسزایی در کاهش رفتارهای 
پرخطر در معابر شهری و بین شهری داشته 
باشــد. این واحدها، بدون جلــب توجه، در 
خیابان ها و بزرگراه ها مســتقر می شــوند 

تا رفتارهای ناهنجار راننــدگان را زیر نظر 
بگیرند و برخورد قانونی صورت گیرد.

پلیس های علنــی و خودروهای رســمی 
به طور معمــول باعث می شــوند رانندگان 
بلافاصله رفتار خــود را اصــلاح کنند و از 
تخلف جلوگیری کنند؛ اما زمانی که حضور 
پلیس قابل شناســایی نباشــد، رانندگان 
مجبورند همــواره قانــون را رعایت کنند، 
چرا که نمی دانند چــه زمانی تحت نظارت 
هســتند. این عنصــر غافلگیــری، باعث 
می شــود حتی در زمانی که هیچ خودروی 
پلیسی دیده نمی شود، رانندگان با احتیاط 

بیشتری رفتار کنند.
اســتفاده از فناوری های پیشــرفته، مانند 
دوربین های نامحســوس ثبــت تخلفات، 
یکی از ابزارهایی اســت که این واحدها در 
اختیــار دارند. خودروهای نامحســوس به 
سیســتم های ضبط و ثبت تخلفاتی مانند 
ســرعت غیرمجاز، عبور از خطوط ممنوع، 
یا رفتارهای خطرناک دیگر مجهز هستند و 
بدون نیاز به توقف راننده، جریمه ها به طور 
خودکار ثبت و ارسال می شوند. این روش ها 
به کاهش رفتارهــای پرخطر کمک کرده و 
در نتیجه، امنیت بیشــتری در خیابان ها و 

جاده ها برقرار شده است.
حضور نامحســوس پلیس، اثــرات روانی 
قابل توجهی بر رانندگان داشــته اســت. 
افراد به طور کلی هنــگام رانندگی با حضور 
نیروهای آشکار پلیس احســاس امنیت و 

کنتــرل می کنند، اما در غیــاب این نیروها 
ممکن است احساس آزادی بیشتری برای 
انجام تخلفات داشته باشند. اینجا است که 
پلیس نامحســوس وارد عمل می شود و با 
ایجاد حس کنترل دائمــی، به اصلاح رفتار 
رانندگان و افزایش رعایــت قوانین کمک 

می کند.
حضــور نامحســوس باعث می شــود که 
رانندگان به طــور مداوم قوانیــن را رعایت 
کنند، بــدون آنکــه اختلالــی در جریان 

ترافیک به وجود آید.

تاریخچه پلیس نامحسوس در ایران
ســرهنگ فیروز کشــیر معاون اجتماعی 
و فرهنگی پلیــس راهور تهــران بزرگ در 
خصــوص تاریخچه پلیس نامحســوس در 
پایتخت توضیــح داد و گفت: اســتفاده از 
پلیس نامحســوس در ایران به دهه ۱۳۵۰ 

بازمی گــردد. بــرای اولین بــار در تیر ماه 
۱۳۵۴، روزنامه های کشــور خبر از شروع 
فعالیت پلیس هــای مخفــی راهنمایی و 
رانندگــی در خیابان هــای تهــران دادند. 
ایــن ابتــکار در آن زمان با هــدف کنترل 
بهتر و کاهش تخلفات رانندگی آغاز شــد. 
روزنامه هــای آن دوره با تیتــر پلیس های 
مخفی از فــردا در خیابان هــای تهران این 

خبر را منتشر کردند. 
در آن زمان، پلیس با استفاده از خودروهای 
شخصی به طور نامحســوس در خیابان ها 
حاضر می شــد تا تخلفات را ثبت و برخورد 

کند.
وی افــزود: امروزه این نیروها بــا امکانات و 
تجهیزات پیشرفته تری به میدان آمده اند. 
خودروهای مجهــز بــه دوربین های ثبت 
تخلف و تجهیــزات دیجیتالی، به نیروهای 
پلیس این امــکان را می دهد تا به ســرعت 
تخلفات را ثبت و گــزارش کنند. همچنین، 
برخــی از خودروهای نامحســوس دارای 
پلاک های پلیسی هستند که در مواقع لزوم 

به کار گرفته می شوند.

تخلفات پرخطر و اقدامات
 پیشگیرانه پلیس

معــاون اجتماعی و فرهنگــی پلیس راهور 
تهران بزرگ بیــان کرد: تمرکــز اصلی بر 
روی تخلفات پرخطر و حادثه ســاز اســت. 
ســرعت غیرمجاز، یکی از مهم ترین دلایل 

بروز تصادفات رانندگی اســت که پلیس به 
شــدت با آن برخورد می کند. علاوه بر این، 
ســبقت های غیرمجاز، عبور از مسیرهای 
ممنوعه و انجام حرکات خطرناک در معابر 
شــهری نیز از دیگــر تخلفــات پرخطری 
هســتند که می توانند منجر بــه تصادفات 

شدید شوند.
وی افــزود: پلیــس راهــور با اســتفاده از 
ســامانه های هوشــمند ثبــت تخلفات و 
خودروهای نامحسوس، توانسته است آمار 
تخلفات را به میزان قابــل توجهی کاهش 
دهد. از جمله اقدامات پیشــگیرانه، نصب 
دوربین های کنترل ســرعت و عبور از چراغ 
قرمز در نقــاط مختلف شــهر و همچنین 
اســتفاده از خودروهای مجهز به رادارهای 

ثبت سرعت است.

همکاری مردم و پلیس در کاهش 
تخلفات

یکی از نــکات کلیــدی در کاهش تخلفات 
رانندگی و بهبود ایمنــی جاده ها، همکاری 
مردم با پلیس اســت. که این اقدامات بدون 
حمایت و همــکاری مردمــی نمی تواند به 
نتایج مطلوبی برســد. مــردم می توانند از 
طریق سامانه های ارتباطی پلیس، تخلفات 
رانندگان را گــزارش دهند. این همکاری نه 
تنها به اجرای بهتــر قوانین کمک می کند، 
بلکه احساس مسئولیت اجتماعی را نیز در 

جامعه افزایش می دهد.

ود دره های منتهی به تهران وم توسعه ایستگاه های هواشناسی در ر لز
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»باغ کیانوش«؛ پیوند میان ادبیات و سینما
 محمدرضا دلیر، نویسنده و پژوهشــگر تئاتر و سینما در فیلم »باغ 
کیانوش« شــما با بهترین فیلم نوجوانانه چندین ســال اخیر و شاید 
بهترین تولید کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان در ســال های 
پس از اوج، روبه رو می شــوید. یک فیلم همه چیز تمــام در این ژانر که 
هم داســتان درگیرکننده ای دارد، هم بازی های خوب و هم محتوایی 
به اندازه و دقیق. این فیلم که برگرفته از رمانی به همین نام نوشته علی 
اصغر عزتی پاک ساخته شده است، در سال ۱۴۰۲ تولید شده و در چهل 

و دومین دوره جشنواره بین المللی فیلم فجر به نمایش در آمد.
این اثر که محصول مشــترک کانون  پرورش فکری کودکان و نوجوانان 
و باشگاه فیلم سوره است، نگاه تازه ای به موضوعات جنگ و تاثیرات آن 
بر نوجوانان دارد. »باغ کیانوش« باتوجه به فضای تاریخی و جنگی اش، 
بستری مناســب برای گفتگو میان والدین و نوجوانان درباره زندگی در 
دوران جنگ فراهم می کند. داســتان فیلم به موضوعاتی چون فقدان، 

شجاعت و پذیرش غم و از دست دادن می پردازد.
»باغ کیانوش« داســتان نوجوانان روســتایی اســت که در دل جنگ 
زندگی روزمره خود را می گذرانند اما با فرود دو خلبان بعثی در روســتا 
همه چیز به هم می ریزد به خصوص که هیــچ کس حرف بچه ها را باور 
نمی کند. این سینمایی سرشار از لحظات طنز است اما میزان خشونت 
و ترس اثر سبب می شــود تا تماشــای آن برای نوجوانان زیر ۱۲ سال 
ممنوع و برای بالای ۱۳ سال به انتخابی حســاس تبدیل شود. اساسی 
ترین عنصر فیلم »باغ کیانوش« خیال اســت که می توان آن را اساسی 
ترین رکن هر اثر هنری در نظر گرفت. ایــن فیلم به معنای واقعی کلمه 
ســینما و متوجه اصلی ترین وظیفه اش یعنی سرگرم کردن مخاطب 
اســت. ایده مرکزی فیلم بسیار دوست داشتنی، شــریف و ملی است. 
بچه های یک روســتا در زمان جنگ تحمیلی به دنبال شنیده هایشان 
از مردی به نام کیانوش از او شخصیتی مرموز ســاخته اند که باغ میوه 
اش به مثابه همان قلعه های ســیاه روی قله های نوک تیز در فیلم های 
ترســناک و فانتزی اســت. آنها خرده قصه هایی مرموز و ترســناک از 

کیانوش دارند و باغ او را باغ پر رمز و رازی می دانند که حتی موز دارد.
در همان ابتدای فیلم و بدون اتــلاف وقت، حادثه محرک رقم می خورد 
و بچه ها راغب می شــوند در یک رقابت که با احوالات آنها تناسب دارد، 
قدم در بــاغ کیانوش بگذارنــد. در این جا بارقه هــای خلق جغرافیای 
سینمایی را می توان دید و هر گروه از بچه ها در برنامه ریزی شان برای 
ورود به باغ و خروج موفق از آن نسبت خود را با جغرافیای باغ معین می 
کنند و بر این اســاس تصمیم می گیرند چگونه وارد باغ شوند. پرداخت 
متناســب فیلمنامه به هر کدام از این کاراکترهای نوجوان تشخص می 
دهد و در نتیجه به نظر نمی رســد که هیچ کدام اضافی باشــند. همین 
کافی است تا جمع آنها به یک کاراکتر منسجم، دوست داشتنی و فعال 

تبدیل شود.
فیلمســاز گرچه وقت مخاطب را تلف نمی کند و دائمــا در حال پیش 
بردن داستان اســت اما پرداخت ناکافی به زمینه هایی همچون چرایی 
شگفت انگیزی موز برای شــخصیت ها و زمینه های رقابت میان آنها و 
نســبت بچه ها با دیگر افراد روســتا و حتی خانواده هایشان که عنصر 
مغفول مانده فیلمنامه اســت و عدم خلق کامل تر فضای روستایی در 
دهه شــصت، به ایجاد فاصله میان اثر و مخاطب اصلی خود تا حدودی 
دامن می زند. به نظرم فیلمســاز می توانســت از جغرافیای فیلم، کار 
بیشتری بکشد و فیلم را بومی تر کند زیرا باتوجه به اینکه اکثر فیلم های 
دفاع مقدس در جنوب اتفاق می افتند، فرصت خوبی بود تا فیلم از تمایز 
منطقه جغرافیایی اش بهره ببرد و راهی تازه را پیش روی علاقه مندان 

سینمای جنگ باز کند.
علاوه بــر این ورود خلبــان دوم به داســتان فیلم، نقطــه اوج را دچار 
دوگانگی کرده در حالی که فیلمســاز می توانست فیلم را با بسته شدن 
پرونده خلبان اول به اتمام برســاند. با این وجود »باغ کیانوش« نشانه 
خوبی از پیوند ادبیات و ســینما در ایران اســت و گامی مهم در تولید 

محتوا برای گروه سنی نوجوان به شمار می آید.

»تاد هینز«، رئیس داوران جشنواره برلین شد
جشــنواره فیلم برلین، »تاد هینز« را به عنوان رئیــس هیئت داوران 

بخش مسابقه بین المللی سال ۲۰۲۵ انتخاب کرد.
تاد هینز کارگردان آمریکایی به عنوان رئیس هیات داوران بین المللی 

هفتاد و پنجمین جشنواره فیلم برلین انتخاب شد.
تریشیا تاتل، که برای اولین بار به عنوان مدیر برلیناله فعالیت می کند، 
هینز را به عنوان »نویســنده و کارگردانی خیره کننده با مجموعه آثار 
چشــمگیر« توصیف کرد که آثار او از نظر ســبک متنوع اما بی تردید 

دارای امضای شخصی اوست.«
تاتل افزود: »از زمانی که اولین فیلم بلند او با عنوان »ســم« در ســال 
۱۹۹۱ برنده جایزه تدی شــد، برلیناله با علاقه رونــد کاری او را دنبال 
کرده و به فیلم های او عشق ورزیده اســت.«تاد هینز تاکنون ۱۰ فیلم 
بلند کارگردانی کرده که از جمله آنها »دور از بهشــت« در سال ۲۰۰۲ 
است که نامزد چهار جایزه اسکار، از جمله بهترین فیلمنامه اصلی برای 
وی شد.فیلم های اخیر او شامل درام عاشقانه »کارول« در سال ۲۰۱۵، 
مستند موســیقی  »زیرزمین مخملی«  در ســال ۲۰۲۱، و درام »می 

دسامبر« محصول نتفلیکس در سال ۲۰۲۳ هستند.

تابستان گذشــته، قرار بود هینز یک داستان عاشــقانه بدون عنوان در 
حال و هوای دهه ۱۹۳۰، با بازی واکین فینیکــس، کارگردانی کند؛ با 
این حال، پروژه اندکی پیش از شروع فیلمبرداری در ماه آگوست، پس 

از خروج ناگهانی فینیکس، لغو شد.
هفتــاد و پنجمین جشــنواره فیلم برلیــن از تاریخ ۱۳ تــا ۲۳ فوریه 

۲۰۲۵)۲۵ بهمن تا ۵ اسفند( برگزار می شود.

 فرهنگسرای ارسباران نماهنگ »تا ابد ایران«
 را منتشر کرد

نماهنــگ ملی - میهنــی »تا ابــد ایــران« از جمله پروژه هــای تازه 
موسیقایی است که طی روزهای گذشته توسط فرهنگسرای ارسباران 

تولید و منتشر شد.
 به نقل از روابط عمومی مدیریت فرهنگی هنــری منطقه ۳، نماهنگ 
»تا ابد ایران« با صدای امید معنوی از سوی روابط عمومی فرهنگسرای 
ارسباران منتشر شــد.تصاویر این نماهنگ شامل جزایر سه گانه ایران، 
مشاهیر ایران زمین، شهدای ناجا در تفتان، پدر موشکی ایران و شهدای 

موشکی از جمله شهید طهرانی مقدم و شهید فخزی زاده است.
ســارا جلوداریان شــاعر، امید معنوی خواننده و باربــد زارع ملودی و 
تنظیم این اثر را بر عهده داشــته است.همچنین تدوین این محصول بر 

عهده مرتضی طبسی بوده است.

یادداشت

قاب

خریدار  ابوالفضــل جلیلــی از بزرگان 
سینمای ایران و بازیگری سخن گفت.

و  »بازیگــری  تجربــه  انتقــال  کارگاه 
کارگردانی ســینما« با حضــور ابوالفضل 

جلیلی در موزه سینما برگزار شد.
 ابوالفضــل جلیلــی در ایــن کارگاه گفت: 
همیشه آرزو داشتم تا جایی که امکان دارد 
با جوانان علاقه مند به بازیگری و کارگردانی 
صحبت کنم زیــرا راه های زیــادی را طی 
کردم و نمی خواهم جوانان علاقمند گرفتار 
آزمون و خطا شــوند. افرادی که به بازیگری 
علاقه دارند باید بدانند که این حرفه دارای 

چند فرمول است.

حضور در کلاس بازیگری عامل 
موفقیت نیست

وی ادامــه داد : برخی گمــان می کنند که 
حتما باید در کلاس هــای بازیگری مختلف 
شرکت کنند تا به موفقیت دست پیدا کنند 
در صورتی کــه اینگونه نیســت. بازیگر در 
ابتدا و پیش از هر چیــز باید یک موقعیت را 
باور کنــد و این یکی از راه های رســیدن به 

موفقیت در بازیگری است.
کارگردان فیلم »گال« بیان داشت: دوربین 
ســینمایی در حکم آدم نامحرم اســت که 
وارد حریم شما می شــود و قدرت بازیگر در 
حذف دوربین و ســایر عوامل تولید یک اثر 
اســت، چراکه این موارد مانع بازی صحیح 
او می شــوند. بهترین بازیگــران برای من 
در طول دوران فیلمســازی، افرادی بودند 
که علاقه و اشــتیاقی به دوربین و بازیگری 
نداشــتند. همواره با خود فکــر کرده ام که 
چرا چنین افرادی بهتــر از علاقه مندان به 
بازیگری عمــل می کنند. به نظــر من این 
موضوع به این دلیل اســت که آن ها تنها به 
دنبال انجام وظیفه خود هستند و صحنه را 
باور می کنند اما بازیگران حرفه ای گاهی به 
دنبال مسائل دیگر نظیر چگونگی آراستگی 

ظاهر خود در مقابل دوربین هستند.
وی با بیــان اینکه خالص تریــن هنر از نظر 
او، »آواز« اســت، گفت: به دلیل اینکه آواز 
از درون یــک فــرد سرچشــمه می گیرد. 
متاســفانه هدف برخی افراد از ورود به عالم 
هنر تنها حضور در جشــنواره های خارج از 
کشور یا مسائلی همچون دیده شدن است، 
در صورتی کــه فعالیت در فضــای مجازی 
راه ساده تری برای کسب شــهرت به شمار 
می رود. افرادی که قصد دارند بازیگر شوند، 
بیش از هر کسی می دانند که آیا توانایی این 

کار را دارند یا خیر. نکته مهم این اســت که 
کلاس های بازیگری قرار نیســت از شــما 

بازیگر بسازند. 
این فیلمساز خاطرنشــان کرد: من همواره 
زمانی که متنی را می نویســم به دلیل کار 
با بازیگر غیر حرفه ای، خــود پیش از او آن 
نقش را بازی می کنــم و در صحنه همواره 
از بازیگــران می خواهم تا مقابــل دوربین 
راحت رفتار کنند. برای رسیدن به موفقیت 
در بازیگــری باید بــه خود رجــوع کنید تا 
متوجه شــوید به لحاظ درونــی دارای چه 

جذابیت هایی هستید. 
جلیلی با بیان اینکه دکوپاژ فرآیندی ساده 
اســت و باید دقیقا همانطور کــه هر چیز را 
می بینیم آن را به انجام برســانیم، افزود: در 
اقصی نقــاط دنیا من را پیرو هرمان هســه 

می دانند .
وی یادآور شــد: من فیلمی بــه نام »یک 
داستان واقعی« را کارگردانی کرده ام. پس 
از آن قرار بود فیلمی با نام »پســر ساعت« 
را کارگردانــی کنــم که فیلمنامه بســیار 
خوبی داشت. از من خواســته شد که آن را 
با بازیگران حرفه ای بسازم اما بازیگر اصلی 
من نوجوانی بیمار بود که تصمیم گرفتم با 
پول ســاخت فیلم او را مداوا کنم و همین 
موضوع را دستمایه ساخت فیلمی تازه قرار 

دادم.
کارگردان فیلم »حافــظ« ادامه داد: زمانی 
که به یک لوکیشــن می روم و به دنبال پلان 

معرفی هســتم، به این نکته فکر می کنم که 
اولین بار چه چیزی در آنجــا من را به خود 
جذب کرده بــود. البته بــرای معرفی یک 
مکان رویکردهــای متفاوتی وجود دارد که 
بنا به قصه ای کــه در اختیار داریــم باید از 

آن ها بهره بگیریم.
 از ســوی دیگر تکنیک و محتوا وابســته به 
یکدیگــر هســتند و نمی توان یکــی را بر 
دیگــری برتــری داد. ریتم نیــز وضعیتی 
اینچنینــی دارد و هر تکنیــک و محتوایی 
دارای ریتم خاص خود است. هر اتفاقی باید 
دارای ریتم باشد و نمی توان آن را به سادگی 
تغییر دارد و این مقوله در موسیقی، سینما و 
هر موضوع دیگری به چشم می خورد و باید 

آن را رعایت کرد.
برگزیده جشــنواره فیلم ونیز بیان داشت: 
ریتم بعضی از افراد به صــورت درونی کند 
اســت و نمی توان از هر بازیگری درخواست 
کرد که ریتم خــود را ســریع تر کند. برای 
مثال عزت الله انتظامــی از جمله بازیگرانی 
بود که در ادای کلمــات دارای ریتمی کند 
بود. ضرباهنگ باید از ابتدا تــا انتها در یک 
فیلم ســینمایی به درســتی رعایت شود و 

نمی توان آن را به یکباره تغییر دارد.

هر بازیگر باید دارای یک ویژگی 
بخصوص باشد

جلیلی درباره چگونگــی کار با بازیگران نیز 
گفت: در کار با بازیگر باید او را کاملا شناخت 

و حد و حدود را رعایــت کرد. همچنین باید 
موقعیتــی قابل بــاور برای یــک بازیگر در 
نظر گرفت تا او بتواند ارتبــاط لازم را با آن 
وضعیت برقرار کنــد. بازیگر باید دارای یک 
ویژگی بخصــوص بوده کــه از آن به عنوان 
»آن« تعبیر می شود. این مشخصه از همان 
بدو تولــد در فرد وجود دارد و بخشــیی نیز 

طی فرآیند تزکیه حاصل می شود.
وی یادآور شــد: یک کارگردان باید نسبت 
به داســتانی که می خواهــد آن را به تصویر 
بکشد، آگاهی کامل داشــته و به آن اعتقاد 
قلبی داشته باشــد. به بیان دیگر فیلمساز 
باید نسبت به یک فیلمنامه اشراف و احاطه 
کامل به دســت بیــاورد. گاهــی نیز پیش 
می آید که بازیگران به کمک یک فیلمســاز 
می آیند و در برخی از فیلم ها مشخص است 
که نتیجه نهایــی تا چه حد مدیــون توان 

بازیگران آن است.

تقوایی، شهید ثالث و نادری 
فیلمسازان بزرگی هستند

جلیلی در ادامه این کارگاه گفت: امثال ناصر 
تقوایی، سهراب شــهید ثالث و امیر نادری 
کارگردانان بســیار بزرگی هســتند. ناصر 
تقوایی یکی از بهترین فیلمســازان ایرانی 
است و به عقیده من »ناخدا خورشید« اثری 
بسیار ویژه است. ناصر تقوایی گفته بود اگر 
من موفق به ساخت فیلم نشدم، می خواهم 
آن را ابوالفضل جلیلــی کارگردانی کند، در 

صورتی که من اصلا خود را در حد و اندازه او 
نمی دانستم. تقوایی فردی بازیگر ساز است 
و این موضوع با دانــش و آگاهی او در ارتباط 
است. من تنها یک بار با سهراب شهید ثالث 
ارتباط داشــتم و باید بگویم که او نیز بسیار 

انسان بزرگ و شریفی بود.
وی بیان کرد: گاهی پیــش آمده که درگیر 
مقوله فرم شــده و بعدها در مونتاژ متوجه 
شــدم که چنین پلان هایی هیچ حســی را 

منتقل نمی کنند.

بازیگر باید با لحن آهنگین
 صحبت کند

جلیلی افزود: فیلمی بــه نام »گل یا پوچ« را 
در کارنامه دارم کــه دارای لحنی طنزآمیز 
اســت و نمی دانم چرا تصمیم به ساخت آن 
گرفتم. من به دیالوگ اعتقــادی ندارم و به 
همین دلیل است که تا حد ممکن از نوشتن 
دیالــوگ پرهیز می کنم. بــه اعتقاد من هر 
بازیگری باید با موســیقی آشــنا باشد و در 
این صورت است که او می تواند ریتم را درک 
کند. از طرف دیگر هیچ چیز بــه اندازه آواز 
نمی تواند به بیان یــک بازیگر کمک کند. به 
عقیده مــن دوبلورهای ایرانی بســیار قوی 
عمل می کنند و لحــن اصلی بازیگر را حفظ 
می کنند. یک بازیگــر باید آهنگین صحبت 
کند و این موضــوع به تمرین نیــاز دارد. او 
نباید تنها به حفظ کــردن دیالوگ ها اکتفا 

کند و باید آن را با لحن موسیقایی ادا کند.
این فیلمســاز ادامه داد: در فیلــم »گل یا 
پوچ« بازیگر اصلی فیلم به صورت آهنگین 
صحبت می کــرد و همین موضــوع باعث 
می شــد تا مخاطب به او توجه نشــان دهد. 
ای کاش شــرایطی برای نمایــش این فیلم 
در موزه ســینما بــه وجود بیایــد تا برخی 
متوجه شوند ژانر کمدی را می توان به شیوه 

دیگری نیز در سینما به کار گرفت. 
کارگردان »دلبران« خاطرنشان کرد: همه 
چیز در درون انســان وجــود دارد و هر فرد 
می تواند به اهدافی که برای خود مشــخص 
کرده است دست پیدا کند و لازمه این اتفاق 
خواســتن اســت. اگر انگیزه و نیــاز وجود 
داشته باشــد انســان در هر فعالیتی رشد 

می کند.
در این کارگاه آموزشی نظام الدین کیایی و 
مهدی ایل بیگی نیز در کنار اعضای باشگاه 
مخاطبان مــوزه ســینما و علاقمندان به 
ســینما در کارگاه ابوالفضل جلیلی حضور 

داشتند.

حسن نقاشی کارگردان مســتند با اشاره به اینکه باید 
به فیلم های ورزشی واقع بینانه بنگریم گفت که مایل 

است به برخی پیشینه های ورزشی کشور بپردازد.
حسن نقاشــی کارگردان ســینمای مســتند درباره 
جشــنواره فیلم های ورزشــی و آغــاز دور چهاردهم 

آن گفت: با جشــنواره فیلم های ورزشی تاحدی آشنا 
هستم و دوســتان و همکارانم از نقاط قوت و ضعف آن 
توضیحاتی داده اند. متاســفانه هنوز فیلمی که خاص 
ورزش باشد نساخته ام اما در آخرین اثرم یعنی مستند 
»یزد الی یزد« که اینک به ساخت آن مشغولم، اشاراتی 

تاریخی و مستند به رونق فوتبال و مسابقه رسمی بین 
اروپاییان مقیم شــهر یزد در اوایل سلطنت احمد شاه 
قاجار دارم.کارگردان مســتند »از پاریــز تا پاریس« 
عنوان کرد: شــاید مهم ترین دلیلی کــه تاکنون فیلم 
ورزشی نســاخته ام، نبود تمایل سفارش دهندگان به 

ساخت فیلم هایی است که بیانگر پیشینه ورزش های 
باستانی یا معاصر است. گاهی نیز آثاری با رنگ و لعاب 
شعارزده که جنبه های نماهنگی و ویدئو آرتی بیش از 
ارائه  مستندات متکی بر پژوهش در آن دیده می شود، 

ساخته شده است.

مستند

فیلم های ورزشی باید دور از شعارزدگی و بر پایه مستندات باشند

در شب یادمان بخشی عیسی قلی پور مطرح شد

این مردان حافظان حقیقی عشق و اخلاق هستند
خریدار  یادمان بخشــی عیسی قلی پور با 
نام »شب بخشی« در ســالن استاد شهناز 

خانه هنرمندان برگزار شد.
 در ابتــدای برنامــه محمدعلــی مرآتی ـ 
مدیرعامــل انجمن موســیقی ایــران ـ در 
سخنانی گفت: در شب مهمی برای یادمان 
یکی از ســتاره های موســیقی ایران و یکی 
از افق های درخشــان و جاودان موســیقی 
نواحی ایران گرد هــم آمده ایم؛ باید عرض 
کنم ایــن برنامه به همــت و همراهی خانه 
موسیقی و مدیرعامل ارجمند آن حمیدرضا 
نوربخش و نیز جناب عســگرپور مدیرعامل 

محترم خانه هنرمندان برگزار شده است.
وی ســپس در ادامــه گفت: حــدود ۳۸ 
ســال به عنوان محقق کوچــک در زمینه 
موسیقی شناسی اقوام مشغول به فعالیتم و 
دوست دارم نکته ای از موسیقی بخشی ها را 
با شما عزیزان مطرح کنم. موضوعی در بافت 
موســیقی ایران داریم شامل موسیقی های 
مختلفی شــده که یکی از موســیقی های 
برجسته، موسیقی دســتگاهی است که به 
یک ثبات و استخوان بندی محکمی رسیده 
که دیگر در آن اثــری از خاصیت های قومی 
مشهود نیست. به عنوان مثال، بنده که یک 
کُردزبان هســتم، بیات کرد را دیگر کُردی 
نمی شــنوم و این موضوع ممکن است برای 
ما روشن شــود که فاصله ای بین موسیقی 
اقوام و موسیقی دستگاهی وجود دارد. بنده 
می خواهم ســعی کنم از آن پــرده بردارم. 
موسیقی دستگاهی اســتانداردی از منظر 
روایت در آموزش و اجــرا دارد، ولی با تنوع 
موجود در موســیقی اقوام، رابطه و لایه ای 

مابین این دو وجود دارد.
وی افزود: در طول ۸ ســال اخیــر، نام این 
پدیده را موسیقی »فراقومیتی« گذاشته ام 
و نقطه طلوع آن را در بخشی ها می بینم که 
قدمت آن به قرن ها می رســد. جالب است 

که در شــمال خراســان، چندین قوم کنار 
هم زندگی می کنند و بدون اینکه شخصی 
به آن ها سفارشــی داده باشــد، در کنار هم 
یک موسیقی مشــترکِ هوشــمندانه ای 
شکل داده اند.این موسیقی در واقع آن لایه 
وسط بوده که من آن را موسیقی فراقومیتی 
می نامم و این موضوع حس بســیار عجیبی 
دارد؛ اینکــه قوم های کرد، تــرک، تات و... 
حــدودا ۱۹ قوم بــه چه صــورت تصمیم 
گرفته اند بدون اینکــه هویت های کردی، 
ترکی، تاتی و... خدشــه دار شود، با هم یک 
موســیقی مشــترک بوجود آورند. بخشی 
بزرگ از قوم کُرد در شمال خراسان به بنده 
گفتند با افتخار ۲۵۰۰ بیت اشــعار ترکی را 
حفظ کرده ام. با خــودم گفتم چه ماجرایی 
در موسیقی است، اما این مسئله ویژگی ای 

است که به هزاره های ایران برمی گردد.
مرآتی ادامه داد: موســیقی شمال خراسان 
و بخشــی ها، موســیقی فراقومیتی است 
و جالب اســت که کردها از کروغلی ترکی 
استفاده می کنند و ترک ها نیز از جعفرقلیِ 
کرد و این لایه ها در موسیقی ترکمن وجود 
دارد و موضوع بســیار حیرت انگیزی است. 
همچنین در این منطقه نیز اســتادان کنار 
هم زبان هایشان را زندگی می کنند و حتی 
زبان هــای یکدیگر را حفــظ می کردند که 
بتوانند موسیقی مشــترک را حفظ کنند. 
موضوعی که در مورد بخشــی ها باید گفت 
بخشندگی آن هاســت؛ بدون اینکه قومی 
نگران باشــد که زبانش تغییــر کند از زبان 
قوم دیگری بخواند. این تنــوع زمانی که به 
وحدت می رســد را »پیشاکلاســیک« هم 
نامگذاری کرده ام و ایــران در طول هزارها 
ســال بدین صورت شــکل گرفته اســت و 

مدیون آن ها هستیم.
مدیرعامــل انجمــن موســیقی ایــران 
خاطرنشان کرد: امشــب شب مهمی است 

به جهت اینکه وحدت ایــران را در این نوع 
موســیقی و این هنرمند برجسته مشاهده 
می کنیم. متأسفانه این موسیقی ها زیاد در 
سطح رسمی پخش نمی شود و فکر می کنم 

می تواند مخاطب زیادی داشته باشد.
در ادامــه مراســم، مرتضــی گــودرزی ـ 
پژوهشگر، خواننده و نوازنده دوتار ـ دقایقی 
به اجرای موسیقی از کارگان شمال خراسان 
پرداخت و سپس مستند »بخشی« اثر علی 

عابدی برای حاضرین پخش شد.
حمیدرضــا اردلان ـ آهنگســاز، مدرس و 
پژوهشگر موسیقی نواحی ـ دیگر سخنران 
این مراســم در این آیین با اشاره به مستند 
»بخشــی« گفت: خیلی فیلم نرم و خالصی 
بود. آقای عابدی محتوای فیلم را دوســت 
دارد و غیرتی هم داشــته و زیاد هم در حال 
و هوای فیلم و بخشی دخالتی نکرده است. 

تبریک می گویم، فیلم خیلی خوبی بود.
او ادامــه داد: صحبــت درباره بخشــی ها، 
عاشیق ها و ماموستاها، این صاحبان لحن، 
مقــداری پیچیده اســت. شــاید مباحث 
اتنوموزیکولــوژی  و  موسیقی شناســی 
جنبه هایی از امور پنهان آن را آشــکار کند 
اما هرگز به کنه موضوع بعیــد می دانم پی 
ببرد. بخشــی مقام معظمی بوده و هست؛  
در میان زبان های باســتانی، مثــلًا پدیده 

خویســان های آفریقا، این هــا نمی توانند 
واژگان را در یک جمله پشت سر هم بگویند، 
مثلًا ســه دقیقه صحبت بکنند. اینها یکی 
دو واژه می گوینــد، بعد صداهــای اضافه از 
لابه لای آن ایجاد می شود. صداهای اضافه 
مانند »نچَ« گفتن یا صدای در دهان و زبان 
که بــه کام دهان می خــورد و بازمی گردد، 
یک لحظه صدا می دهد. دلیلش این اســت 
که وقتی می گوییم »عشــق«، اگر نســبت 
حقیقی با این واژه داشــته باشــیم، دیگر 
مضمحل می شــویم و حل می شویم و قادر 
نخواهیم بود بقیه جمله  را بگوییم، یا وقتی 
که واژه »مرگ« را می گوییــم آنقدر مرگ 
حیرت انگیز و قابل اندیشه است، نمی توان 

واژگان بعد را بلافاصله گفت.
این پژوهشــگر اضافه کــرد:  آن کلیدهای 
خویســانِ آفریقــا در موســیقی ردیــف 
دستگاهی ما می شــود »تحریر«؛ »آسمان 
بار امانت نتوانست کشــید/قرعه کار به نام 
من دیوانه زدند«. دو تحریر دارد که شــما 
ممکن اســت به »چَه چَه« بشناســید که 
انواع دارد، مثلًا چه چه بلبل، چرا این شــعر 
را صــاف نمی خوانند، آیا بــرای لذت بردن 
است؟ ریشــه آن در این نیست که از تحریر 
و چه چه لذت ببریم، ریشه آن این است که 
وقتی به واژه ای می رســیم و آن واژه معنی 
عمیقــی دارد، تحریر یک ســکته بین آن 
واژه و ادامه آن ایجــاد می کند که خواننده و 
نوازنده بتواند آن را معنی و حتی برای مدت 

کوتاهی مداوم کند.
او تأکید کــرد: گرایش بخشــی قلی پور در 
آوازهایــی که متــر معینی دارنــد، به متر 
آزاد اســت، یعنــی در واقــع میزان گریز 
اســت. موضوعی اســت که ممکن اســت 
در مدرســه های جدیــد بگوینــد که چرا 
میزان ها رعایت نمی شــود، امــا این گونه 
نیســت، اصالتی در وجودش است که به آن 

تکیه می کنــد. مثلًا کوک بین آواز و ســاز. 
بخشی هایی داشتیم که ژُســت بودند و به 
گوش آکادمیســین ها میزان تر اســت، اما 
خود آن یک تربیت عقلی است و خودم این 
را زیاد نمی پســندم. وی اضافه کرد: اقوام و 
طایفه های زیادی در منطقه شمال خراسان 
زندگــی می کننــد، امتزاجــی از فرهنگ 
شنیداری ترک ها، کردها، ترکمن ها و اقوام 
دیگر که این ویژگی درک موســیقی شمال 
خراسان را آسان نمی کند، پس در یک بافت 
کلی می توانیم به این موســیقی نگاه کنیم. 
ممکن است در آثار بخشــی قلی پور تحریر 
ترکمنی بشــنوید. آقای گل افروز هم این 
کار را می کرد. برخی ایــن کار را نمی کنند، 
منتهی این امتزاج فرهنگــی و تعامل با این 
فرهنگ ها، قدرت را بــه این هنرمندان داده 
که آن رقیب را بردارد و احســاس دوگانگی 

به ما دست ندهد.
اردلان در انتهای صحبت هــای خود بیان 
کرد: بخشــی ها هنرمندان مهمی هستند، 
آنها عشــق و اخلاق را در جامعه پاسداری 
می کننــد، باید همــواره از آنهــا حمایت 
کرد، همان تعدادی هم که در کشــور باقی 
مانده اند سزاوار نیســت در رنج و فقر به سر 
ببرند. پس از ســخنرانی حمیدرضا اردلان 
نوبت به اجرای دوتار فرهــاد قلی پور فرزند 
اســتاد فقید رســید به عنوان حسن ختام 
برنامه به اجرای بخشی از کارگان موسیقی 
شمال خراسان پرداخت. در خاتمه نیز لوح 
تقدیری از ســوی انجمن موسیقی ایران به 

فرزند استاد به یادگار اهدا شد.
 حمیدرضا نوربخــش، حمیدرضا عاطفی، 
ذکریا یوســفی، مهدی شــفیعی، شهرام 
کرمــی، ســامان صمیمــی و جمعــی از 
هنرمندان موسیقی نواحی و علاقمندان به 
موسیقی فولکلور و همچنین مستند در این 

برنامه حاضر بودند.



 دستانِ بسته گاریدو!
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خریدار  در آســتانه دیدار پرسپولیس با 
مس سونگون در جام حذفی، حضور پرشمار 
بازیکنان در اردوی ملی، شــرایط چینش 
فهرست ســرخ ها برای این مسابقه را دشوار 

کرده است.
 پرسپولیســی ها بعــد از شکســت دادن 
گل گهر در ســیرجان، در دیــداری معوقه 
از هفته چهارم لیــگ برتر فوتبــال ایران، 
دوره اســتراحت کوتاه مدتــی را گذراندند 
و حــالا دور جدید تمرینات سرخ پوشــان 
آغاز شــده اســت؛ آن هم در حالی که طبق 
برنامه ریزی انجام شده، پرسپولیس باید در 
دیدار بعدی خود، روز اول آذرماه در مرحله 
یک شــانزدهم نهایی جــام حذفی به مس 
ســونگون برود و این بازی در شــرایطی در 
تقویم دیدارهای پرسپولیس قرار گرفته که 
سرخ پوشــان ۱۰ بازیکن ملی پوش )در تیم 

بزرگسالان و جوانان( دارند!
مدیران باشــگاه پرســپولیس بــا توجه به 
موافقت خوان کارلوس گاریدو، درخواستی 
برای لغو دیــدار جام حذفــی مقابل مس 
سونگون نداده اند اما آنچه واضح است اینکه 
ســرمربی پرســپولیس برای انجام دیدار 
تیمش برابر حریف لیگ یکی، کار ســختی 
برای چینش فهرســت تیمش دارد؛ چرا که 
در خوشبینانه ترین حالت ممکن، بازیکنان 
ملی پوش پرسپولیس می توانند ۲۴ ساعت 
قبل از دیدار با مس به اردوی تیم باشگاهی 
خود اضافه شوند و از شــانس حداقلی برای 
رویارویی با حریــف ورزقانی خود برخوردار 

هستند.
محمدحسین کنعانی زادگان در کنار میلاد 
محمدی، ۲ بازیکن پرســپولیس حاضر در 
اردوی تیم ملی ایران هســتند و الکسیس 
گندوز در اردوی تیم ملــی الجزایر حضور 
دارد، اوســتون اورونوف همــراه تیم ملی 
ازبکستان اســت و گیورگی گولسیانی هم 
تیم ملی گرجستان را همراهی می کند. در 
این میان، گفته می شود که کنعانی زادگان 
و اورونوف دچار آســیب دیدگی هســتند و 

به همین واسطه نام ســتاره ازبکستانی در 
فهرســت روز گذشــته تیم ملی این کشور 

برابر قطر هم قرار نگرفت!
کنعانی زادگان هــم بعد از اخراج شــجاع 
خلیل زاده بالاجبــار وارد ترکیب تیم ملی 
شــد تا ســاختار دفاعی تیــم را نظم بدهد 
و آنچه مشــخص بود اینکــه او از آمادگی 
۱۰۰ درصــدی برخــوردار نیســت. با این 
اوصــاف، مصدومیت ۲ ســتاره ملی پوش 
می تواند بدترین خبر ممکن برای سرمربی 

سرخ پوشان باشــد و گاریدو باید خوش بین 
باشد که دیگر ستاره های ملی پوش از جمله 
میلاد محمــدی و گیورگی گولســیانی در 
بازی های پیش روی تیم هــای ملی ایران و 
گرجستان آسیب نبینند و با آمادگی کامل 

به تهران بازگردند.

در انتظار تعیین تکلیف وضعیت 
جوانان ملی پوش

آرمین عباســی، محمد گندمــی، یعقوب 

براجعه، سمیر حبوباتی و علیرضا همایی فرد 
بازیکنانی هســتند که از تیم پرسپولیس به 
اردوی جوانان فراخوانده شــده اند. براجعه 
در کنار حبوباتی از جمله چهره های جوانی 
محســوب می شــوند که گاریدو در فصل 
جــاری به آن هــا در ترکیب سرخ پوشــان 

فرصت بازی داده است. 
در روزهای گذشته حواشی زیادی پیرامون 
تیم جوانان ایران به وجود آمده و مشــخص 
هم نیســت که آیــا گاریدو اجــازه حضور 
بازیکنان جــوان تیمــش را در اردوی ملی 

می دهد یا خیر.
خــوان کارلــوس گاریــدو در شــرایطی 
درخواســت تعویق بازی تیمش برابر مس 
ســونگون ورزقان در جام حذفــی را نداده 
که حالا آن طور به نظر می رســد ۱۰ بازیکن 
بزرگسال و جوان پرســپولیس نمی توانند 
در این مســابقه به میدان بروند و در چنین 
شــرایطی باید دید ســرمربی اســپانیایی 
سرخ پوشــان چگونــه ترکیــب تیمش را 
برابر حریــف لیگ یکی چینــش می کند. 
سرخ پوشــان از دوره حضور بازیکنان شان 
در تیــم ملی و عــدم تعویق بــازی در جام 
حذفی خاطره خوشــی ندارنــد و باید دید 
ســناریو دوئل قشقایی - پرســپولیس در 
دوره سرمربیگری برانکو ایوانکوویچ در دوره 
ســرمربیگری خوان کارلوس گاریدو تکرار 
می شود یا سرمربی اســپانیایی می تواند به 
ســلامت از اولین بازی خود در جام حذفی 

در فوتبال ایران عبور کند.

محمد نصرتی:

 بازی با کره شمالی درس عبرت شد برای بازی های بعدی!
خریدار  مدافع ســابق تیم ملی فوتبال ایــران درباره 

پیروزی ۳ بر ۲ در بازی برابر کره شمالی صحبت کرد.
 تیم ملی فوتبــال ایــران در پنجمین دیــدار از مرحله 
مقدماتی جام جهانی ۲۰۲۶ در قاره آســیا به مصاف تیم 
ملی کره شمالی رفت که این مسابقه اگرچه در ۴۵ دقیقه 
نخســت، با برتری ۳گله و نمایش مقتدرانه شــاگردان 
امیر قلعه نویی خاتمه پیدا کرد اما در نیمه دوم شــرایط 
متفاوت پیش رفت؛ چرا که با اخراج شجاع خلیل زاده در 
نیمه دوم، شــیرازه خط دفاعی تیم ملی از هم پاشید و با 
دریافت ۲ گل در دقایق ۵۶ و ۵۹، ملی پوشان بسیار تحت 
فشــار قرار گرفتند. با این حال پس از دریافت این ۲ گل، 
مهدی طارمی این فرصت را داشت تا از روی نقطه پنالتی 
دروازه کره شــمالی را برای چهارمین بار در این بازی باز 
کند که در کمــال تعجب پنالتی اش توســط دروازه بان 
حریف مهار شــد و در ادامه، نتیجه بازی تغییری نکرد تا 
در پایان، تیم ملی ایران با نتیجه ۳ بر ۲ مقابل کره شمالی 
یک پیروزی دیگر را جشن بگیرد و صدرنشین گروه باقی 
بماند. اکنون مسابقات دور ســوم مقدماتی جام جهانی 
۲۰۲۶ برای ایــران در دور رفت خاتمه پیــدا کرده و تیم 
ملی روز سه شــنبه هفته آینده باید در آغاز دور برگشت 
به مصاف قرقیزســتان برود. آنچه از عملکــرد تیم ملی 
مشخص است، این است که ملی پوشــان صرفاً با کسب 
۲ پیروزی در ۲ بازی آینده مقابل قرقیزســتان و امارات 
راهی جام جهانی ۲۰۲۶ می شــوند. البته همان طور که 
مشــخص اســت، دومین دیدار تیم ملی مقابل امارات 

در فیفادی بعــدی در تاریخ ۳۰ اســفند ۱۴۰۳ برگزار 
می شــود. باتوجه به وضعیــت کنونی تیم ملــی ایران، 
در »فوتبال ۳۶۰« با محمد نصرتی، بازیکن ســابق تیم 
ملی فوتبال ایران گفت وگو کردیــم و با او درباره عملکرد 

ملی پوشان صحبت کردیم.

تیم ملی ایران را در مســابقه با کره شمالی چطور 
دیدید؟

همان طور که دیدید بازی در نیمــه اول خیلی خوب بود. 
انصافاً بازی با کره شمالی ســخت است چون کره یک تیم 
سخت کوش و جنگنده محسوب می شود. آن ها فیزیکی 
هســتند و دوندگی بالایی دارند که باعث می شود تقابل 
با این تیم سخت باشد. در جنوب شــرقی آسیا بازیکنان 
ســرعت بالایی دارند، چابک هســتند و از نظر بدنی فرم 
خوبی دارند. مــن فکر می کنم نیمــه اول را خیلی خوب 
کنترل کردیم و نه تنها تیم حریف را کنترل کردیم بلکه ۳ 
گل زدیم و برنده به رختکن رفتیم اما بعد از اخراج شجاع 
خلیل زاده، ورق برگشت.آن ها توانســتند در تایم خوبی 
به گل برسند و از زمانی که شــجاع اخراج شد، کره ای ها 
در حد فاصله ۱۰ دقیقه بعد از آن ۲ گل به ثمر رســاندند و 
این باعث شد تیم تحت فشار قرار بگیرد. شجاع در دقیقه 
۵۱ اخراج شد، ما ۲ گل در دقایق ۵۶ و ۵۹ دریافت کردیم 
و این کافی بود تــا بازیکنان کره شــمالی اعتماد به نفس 
بهتری داشته باشــند. بعد از آن که پنالتی هم خراب شد، 
تیم آن ها انرژی مضاعفی گرفت و تیم ما استرس مضاعفی 

را تحمل می کرد. همین که توانستیم بازی را ببریم، یک 
گام خیلی خیلی بلند به ســوی رســیدن به سهمیه جام 
جهانی برداشــتیم.اگر بخواهیم اقبال و شانس را در نظر 
بگیریم، خوش شــانس هم بودیم که آن ها نتوانســتند 
ضربات آخــر خوبی بزننــد. بازیکنان تیم کره شــمالی 
تا داخل محوطــه می آمدند و تا ۱۸ قــدم خوب موقعیت 
می ســاختند اما ضربه آخر را خوب نمی زدند. چیزی که 
مهم بود این بود که تیم ملی ایــران ۳ امتیاز خیلی مهم را 

گرفت و کارش را برای صعود به جام جهانی راحت کرد.

در بازی های قبلی در میان نکات فنی مطرح شده 
از سمت کارشناســان، این مسئله مطرح می شد 
که تیم ملی در خط دفاع ســاختار خوبی دارد که 
گل نمی خورد و مشکل ما خلق موقعیت است اما 
در این بازی به نظر می رسید که خط دفاعی ما هم 

اوضاع خوبی ندارد. 
در پاسخ به این مســئله، به ۲ نکته باید اشاره کرد. آن ها 
روی ضربات ایستگاهی، کرنر و کاشــته به گل رسیدند. 
یک گل که وقتی کرنر بود، ما خودمان گل به خودی زدیم 
و اشــتباه این بود که وقتی دیدیــم می خواهند کرنر را 
کوتاه کار کنند و ۲ نفر به گوشه زمین رفتند، کسی از تیم 

ما نرفت که در گوشه زمین ۲ به یک نشویم.
یکی هم از روی ارسال گل خوردیم که اصطلاحاً مدافعان 
با یکدیگر قاطی کردند و گل خوردیم. نکته این اســت که 
کل کادرفنی تیم ملی به این مهم رسیدند که یک تعویض 

در ترکیب و در خط دفاع انجام دهند. کره شــمالی راست 
حمله بود و شماره ۲۰ این تیم ۵-۴ نوبت از کانال کناری 
نفوذ کرد و خلــق موقعیت انجام داد کــه همه صحنه ها 
مشــابه بود. کادرفنی، امیــد نورافکن را بــه جای میلاد 
محمدی در آن ســمت بازی داد اما این تغییر یا تعویض 
خیلی دیر انجام شــد. اگر آن ها در زدن ضربات آخر دقت 
می کردند، از ۴ موقعیتی که ساختند ۲ فرصت فوق العاده 
داشتند که آن ها خودشــان گل نکردند و بعد از آن امید 

نورافکن به آن پست رفت و میلاد به خط حمله رفت.

برای بازی بعدی با قرقیزســتان پیش بینی شما 
چیست؟

پیش بینی من این اســت که باتوجه به این بازی که این 
همه اســترس گریبان گیر تیم ملی شــد، در این بازی و 
بازی های بعــدی دیگــر همچین استرســی متحمل 

نمی شوند.

خریدار  کارشناس فوتبال گفت: قرقیزستان در 
دیدار رفت نشــان داد که تیمی با تفکرات دفاعی 
اســت و در کمین ضد حملات خواهد نشست تا 

بتواند به تیم ملی ایران گل بزند.
تیم ملی فوتبال ایــران در پنجمین بازی خود در 
مرحله ســوم انتخابی جام جهانی ۲۰۲۶ روز ۲۴ 
آبان رو در روی تیم ملی کره شــمالی قرار گرفت 
و به برتری رســید. پس از آن شاگردان قلعه نویی 
راهی شهر بیشــکک خواهند شد تا به مصاف تیم 

ملی قرقیزستان بروند.
قاســم حدادی فر پیشکســوت فوتبال ایران در 
رابطه با لیســت بازیکنان دعوت شــده به اردوی 
تیم ملی اظهار کرد: ابتدا در خصوص لیســت تیم 
ملی، من لیســت بازیکنان را مشــاهده کرده ام و 
به نظر می رســد که تعدادی از بازیکنان جوان و 
کســانی که در لیگ داخلی عملکرد بسیار خوبی 
داشته اند، به تیم ملی دعوت شده اند. این موضوع 
امیدوارکننده است چرا که نشــان می دهد کادر 

فنی به دقت بازی ها را رصد کرده و آنالیز می کند. 
همچنین تغییرات به ســمت جوان گرایی به طور 
تدریجی و با شیب مناســبی انجام شده است. در 
نهایت، بازیکنانی که باید تا دو ســال دیگر در جام 
جهانی بازی کنند، باید در شرایط سنی مناسب و 
در اوج آمادگی قرار داشته باشــند و فکر می کنم 

این روند به طور صحیح در حال پیشرفت است.
او ادامه داد: البته مهم اســت که این بازیکنان در 
این مدت زمان باقی مانده تجربــه کافی پیدا و با 
آمادگی بالا در رقابت های پیش رو شرکت کنند. 
هدف اصلی مــا صعود بــه جام جهانی اســت و 
همانطور که همیشه گفته ام، شاید صعود به جام 
جهانی خود کار دشواری نباشــد، اما آنچه برای 
فوتبال کشــورمان اهمیت دارد، صعود از مرحله 
گروهی جام جهانی و کســب نتایج در مسابقات 
جام ملت های آســیا اســت. این نتایج می تواند 

رضایت مردم و فوتبال کشور را به دست آورد.
حدادی فــر در رابطه با بــازی تیم ملــی مقابل 

قرقیزســتان تصریح کرد: هر دو تیم کره شمالی 
و قرقیزستان سبک بازی دفاعی و بسته ای دارند. 
همانطور که در بازی با قرقیزســتان در اصفهان 
شاهد بودیم، آنها با یک دفاع متراکم بازی کردند. 
این گونه تیم ها معمولاً برای تیم ملی ایران چالش 
برانگیز هســتند چرا که بیشــتر تیم هایی که در 
آسیا با آنها روبه رو می شــویم، سبک بازی دفاعی 
دارند. در این جا، نیاز اســت که تیم ملی از لحاظ 
تاکتیکی آماده باشــد و به خوبی این شــرایط را 
مدیریت کند. فکر می کنم کادر فنی کاملًا بر این 
نکات آگاه اســت و امیدوارم این مسائل به موقع 
برطرف شود تا بازی برای ما مشکل ساز نشود. تیم 
باید در زمان مناسب به حمله بپردازد و گل بزند تا 

به راحتی نتیجه بازی را کسب کند.
کارشــناس فوتبــال افــزود: قرقیزســتان تیم 
قدرتمندی اســت که در تلاش اســت بــازی را 
به گونــه ای کنترل کند که تیم ملــی ایران دچار 
اشــتباه شــود و از ضدحملات بهره ببــرد. آنها 
در بازی رفــت موقعیت های خوبی داشــتند اما 
خوشــبختانه دروازه بان ما، علیرضا بیرانوند، در 
آن روز عملکرد خوبی داشــت. به نظر می رسد که 
قرقیزســتان در بازی برگشت هم به همان سبک 
بازی ادامه خواهد داد. تیم ملــی ایران باید برای 

چنین بازی هایی آمادگی کامل داشته باشد.
او در پاسخ به این سوال که جای چه بازیکنی را در 
لیست تیم ملی خالی می بیند، گفت: من نمی توانم 
اسم بازیکن خاصی را بیاورم. برخی از تیم ها مانند 
ملوان و… در فصل جدید عملکرد خوبی داشتند. 
در لیگ برتر بازیکنان جوان و مستعد زیادی وجود 
دارند که می توانند به تیم ملی اضافه شــوند. البته 
فرصت زیادی تا جام جهانی نداریم و این بازیکنان 
باید هرچه زودتر به میدان بروند و تجربه کســب 
کنند تا بتوانند در بازی هــای بزرگ تر موفق عمل 

کنند و به کار تیم ملی بیایند.

 استاندارد دوگانه قلعه نویی در تیم ملی
 ادامه دارد

اعتماد ویژه به بازیکنان باتجربه و بی اعتمــادی به چهره های جوان در 
دوئل برابر کره شمالی یکی از تصمیمات عجیب امیر قلعه نویی بود.

تیم ملی ایران پنجمین مسابقه خود در دور ســوم انتخابی جام جهانی 
۲۰۲۶ را برگزار کرد که این مسابقه ۲ نیمه کاملًا متفاوت داشت. در نیمه 
نخست، نمایش تهاجمی شــاگردان امیر قلعه نویی به برتری ۳ بر صفر 
ملی پوشان ختم شد اما در نیمه دوم، اخراج زودهنگام شجاع خلیل زاده 
معادلات را علیه تیم ایران رقــم زد و کره ای ها تا یک قدمی ثبت کامبک 
هم پیش رفتند و در آستانه بازگشت به بازی بودند که تیرک دروازه مانع 
ثبت گل سوم کره شمالی شــد تا بازی با برتری ۳ بر ۲ ایران خاتمه یابد.

ایران با بردی که به دســت آورد، ۱۳ امتیازی شــد و با توجه به شکست 
لحظه آخری ازبکســتان برابر قطر، حــالا ملی پوشــان یکه تاز جدول 
رده بندی گروه خود در راه رســیدن به جام جهانی ۲۰۲۶ هســتند و به 
نظر می رســد که ۲ پیروزی دیگر می تواند صعود ایران به این رقابت ها را 
مسجل کند. در این بین، یکی از مهم ترین انتقادات مطرح شده نسبت به 
عملکرد کادرفنی تیم ملی، بی اعتمادی امیر قلعه نویی به بازیکنان جوان 
اســت؛ به طوری که حتی برای دوئل با کره شمالی هم قلعه نویی به سراغ 

استفاده از بازیکنان جوان در ترکیب تیمش رفت.
قلعه نویی روز گذشــته ترکیب اولیه را در حالی چینش کرد که فقط نام 
یک بازیکن زیر ۲۳ سال در ترکیب دیده می شد؛ آریا یوسفی. نکته مهم 
آنکه با توجه به محرومیت صالح حردانی، یوســفی تنها مدافع راســت 
تخصصی تیم ملی هم محســوب می شــود و در واقع سرمربی تیم ملی 
ناچار به اســتفاده از او بود و در صورتی که می خواســت یوسفی را هم 
نیمکت نشین کند، باید به سراغ اســتفاده از میلاد محمدی در سمت 

راست و بازی دادن به امید نورافکن در سمت چپ خط دفاعی می رفت.
مهدی قایدی بعد از آریا یوســفی، جوان ترین بازیکن ترکیب تیم ملی 
ایران بود که ۲۵ سال ســن دارد. نکته مهم آنکه روز گذشته در ترکیب 
تیم ایران، ۴ بازیکن بالای ۳۰ سال حضور داشــتند؛ از میلاد محمدیِ 
۳۱ ساله تا علیرضا بیرانوند و مهدی طارمیِ ۳۲ ساله و شجاع خلیل زاده 
۳۵ ســاله! با این اوصاف، میانگین ســنی تیم ملی ایــران در جدال با 
کره شمالی ۲۹.۲ بود که این عدد برای تیمی که در مسیر جوان گرایی و 

تغییر نسل می خواهد قدم بردارد، عدد بسیار بالایی محسوب می شود.
امیر قلعه نویی در حالی تیم ملی را با میانگین ســنی ۲۹.۲ در جدال با 
کره شمالی به میدان فرســتاد که نگاهی به وضعیت لیست جدید تیم 
ملی نشــان می دهد که محمدامین حزباوی و محمدجواد حسین نژادِ 
۲۱ ساله و امیرحســین حسین زاده ۲۴ ســاله در بازی روز گذشته ۹۰ 
دقیقه نیمکت نشین بودند و محمد قربانیِ ۲۳ ساله هم فقط ۲۲ دقیقه 
فرصت بازی برابر کره شــمالی را به دســت آورد. ســعید سحرخیزان 
و محمدمهدی زارعِ ۲۱ ســاله هم در لیســت بازی روز گذشــته قرار 
نگرفتند و برابر کره شمالی سکونشین بودند تا مشخص شود که موضوع 
جوان گرایی در تیم ملی فعلًا در حد یک شعار بوده و بازیکنان جوان در 

ترافیک حضور بازیکنان باتجربه در ترکیب تیم ملی مانده اند!

سرمربی تیم ملی فوتبال ناشنوایان:
 فدراسیون قبلی به ما لباس نداد!

سرمربی تیم ملی فوتبال ناشنوایان گفت: مسابقات جهانی را به سختی 
اعزام شــدیم و فدراســیون هیچ حمایتی از ما نکرد به همین خاطر از 

هدایت تیم ملی استعفا دادم.
 دهمین دوره بازی های آسیایی ناشــنوایان از تاریخ ۱۰ الی ۱۸ آذر به 
میزبانی مالزی برگزار خواهد شــد. تیم ملی فوتبال ناشــنوایان ایران 
در مرحله مقدماتی ایــن بازی ها در گروه B با تیم هــای ژاپن، عمان و 
ازبکســتان به رقابت خواهد پرداخت.قادر تیموری سرمربی تیم ملی 
فوتبال ناشنوایان در گفتگو با خبرنگار مهر، در خصوص آخرین وضعیت 
ملی پوشــان برای حضور در ایــن بازی ها اظهار کــرد: روزی که تیم را 
تحویل گرفتم از نظر بدنــی بازیکنان آمادگی خیلی پایین داشــتند و 
همین امر کار کادر ما را ســخت تر می کرد. از طرفــی زمان زیادی هم 
نداشــتم و نداریم که بتوانیم برنامه خاصی را اجرا کنیم ولی با این حال 
اصلًا ناامید نیستیم و ســعی خواهیم کرد بهترین تیم را آماده بازی ها 
کنیم.وی در پاسخ به این پرســش که آیا پذیرفتن هدایت تیم ملی در 
این شرایط ریسک بزرگی نبود؟ گفت: ۲۲ مهر حکم خودم را از ریاست 
فدراســیون دریافت کردم و از همان روز هم اســتارت کار را زدیم؛ تا به 
امروز ۲ مرحله از اردوها را پشــت سر گذاشــتیم و یک مرحله اردو هم 
متصل به اعزام خواهیم داشت. قطعاً پذیرفتن این مسئولیت کار آسانی 

نبود اما این تیم را دوست دارم و قبلًا هم سرمربی آن بودم.
ســرمربی تیم ملی فوتبال ناشــنوایان خاطر نشــان کرد: شناختم از 
بازیکنان تیم خوب است و این امر کار من را ساده تر می کند. تغییر کادر 
فنی تیم ملی تصمیم فدراســیون بود و برخــی از بازیکن های تیم هم 
بخاطر اینکه نمی توانســتند با کادر قبلی ارتباط بگیرند اردو تیم ملی را 
ترک کرده بودند. در همین زمان تعــدادی از بازیکنان به من پیام دادند 
و خواســتار این بودند که مجدداً به تیم ملی برگردم تا اینکه فدراسیون 

رسماً پیشنهاد داد و من هم پذیرفتم.
تیموری در پاسخ به این سوال که چه عواملی باعث شد از سرمربیگری 
تیم ملی کنار بروید؟ توضیح داد: پیش تر به مدت ۲ ســال هدایت تیم 
ملی را به عهده داشــتم اما هرگز از ما حمایت نشــد. آن زمان ریاست 
فدراسیون را تیشــه گران به عهده داشــت. تیم را به مسابقات جهانی 
بردیم اما حتی یک چمــدان، کفش مخصوص و لبــاس برای تیم ملی 
تهیه نشد و در نهایت ما در این مسابقات عنوان ششم را به دست آوردیم 

و من هم در ادامه استعفا دادم.

آگهي مزایده اموال منقول
 پرونده اجرایي شماره  140304014463000043وشماره بایگاني140300455   

شناسه اگهی: 1826364
بستانكار : سیده فاطمه حسیني

بدهكار  : مجید بابائي  
   مورد مزایده : عبارتست از ششدانگ یک دستگاه  سواري  پراید132  مدل : 1389  
رنگ : بژبه شماره انتظامی 71 - 737 ص 53شماره موتور :  3285293  شماره شاسي :  
1422288137817 به نام مجید بابائي  مي باشد كه در حال حاضر در پاركینگ عدالت 
شهرکرد متوقف مي باشد . طبق نظریه كارشناس رسمي دادگستري میزان آج لاستیک 
چرخها در سطح اتکا 65درصد می باشد  و بدنه خودرو دارای آثار مرمت وبازسازی می 
باشد بطوریکه دور تا دور آنرنگ آمیزی شده است وتا تاریخ 1404/1/26دارای بیمه نامه 
معتبر می باشد که به مبلغ )یک میلیارد و هشتصد میلیون ریال ( 1800000000 ریال 
ارزیابي گردید كه بابت بدهي متعهد در قبال قسمتي از طلب بستانكار توقیف گردیده 
و برابر مقررات مزایده در روزیکشنبه مورخ 1403/9/11از ساعت 9 تا 12 در محل اداره 
اجراي اسناد رسمي شهركرد به نشانی بلوار آیت اله کاشانی - جنب دادگستری  از مبلغ  
) یک میلیارد و هشتصد میلیون ریال( 1800000000 ریال شروع و به بالاترین قیمت 
پیشنهادي نقداً فروخته مي شود و كلیه هزینه هاي قانوني اعم از هزینه هاي دفترخانه 
و تعویض پلاك و پاركینگ و عوارض شهرداري و غیره تا تاریخ مزایده اعم از اینكه رقم 
قطعي آن معلوم شده یا نشده باشد به عهده برنده مزایده است و نیم عشر و حق مزایده 
نقداً وصول مي گردد . ضمناً چنانچه روز مزایده تعطیل رسمي گردد، مزایده روز اداري 
بعد از تعطیلي در همان ساعت و مكان مقرر برگزار خواهد لازم به ذكر است تنظیم سند 
انتقال منوط به ارائه مفاصا حساب مي باشد. شركت در جلسه مزایده منوط به پرداخت 
ده درصد از مبلغ پایه مزایده بحساب سپرده ثبت و حضور خریدار یا نماینده قانوني او 
در جلسه مزایده میباشد و برنده مزایده مكلف است مابقي مبلغ فروش را ظرف مدت 
پنج روز از تاریخ مزایده بحساب صندوق ثبت تودیع نماید در غیر اینصورت مبلغ واریزي 
قابل استرداد نبوده و به حساب خزانه واریز خواهد شد و در این صورت عملیات فروش 

از درجه اعتبار ساقط و مزایده تجدید میگردد .
اداره اجرای اسناد رسمی شهرکرد

آگهی اختصاصی موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر ماده 3 و ماده 13 

آئین نامه قانون تعیین تکلیف
شناسه آگهی:1816960

برابر آراء صادره هیئت موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی مستقر در واحد ثبتی تصرفات مالکانه بلا معارض خانم  محبوبه بیاری بشماره 
شناسنامه 736 بشماره ملی 2121402926 ص صادره از گرگان فرزند محمد حسین 
متقاضی کلاسه پرونده1402114411480001402ششدانگ یک قطعه زمین که در آن 
احداث بنا شده است به مساحت 32.32 متر مربع از پلاک شماره 63- اصلی واقع در اراضی 
رستم کلاته بخش 3 حوزه ثبت ناحیه 2 گرگان طبق رای صادره حکایت از تصرفات متقاضی 
دارد. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله پانزده روز آگهی میشود از این رو 
اشخاصی که نسبت به رای صادره فوق الذکر اعتراض داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار 
اولین آگهی بمدت دو ماه اعتراض خود را با ذکر شماره پرونده به این اداره تسلیم و پس از 
اخذ رسید ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض به مرجع ثبتی دادخواست خود را به 

مرجع ذیصلاح قضائی تقدیم و گواهی تقدیم دادخواست را به این اداره ارائه نمایند.
تاریخ انتشار نوبت اول 1403/08/26  
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1403/09/12

حجت الله تجری 
رئيس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو گرگان از طرف محمد فندرسکی

آگهی اختصاصی موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر ماده 3 و ماده 13 

آئین نامه قانون تعیین تکلیف
شناسه آگهی:1822626

 برابر آراء صادره هیئت موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی تصرفات مالکانه بلا معارض آقای محمد باقر موحدی 
راد بشماره شناسنامه 268 بشماره ملی 2249887128 صادره از کردکوی فرزند رحمت 
متقاضی کلاسه پرونده 1403114412480000830 در ششدانگ یک قطعه زمین که در 
آن احداث بنا شده است به مساحت 60.90 متر مربع از پلاک 3- اصلی واقع در اراضی اوزینه 
بخش 3 حوزه ثبت ناحیه 2 گرگان طبق رای صادره حکایت از تصرفات متقاضی دارد. لذا به 
منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله پانزده روز آگهی میشود از این رو اشخاصی 
که نسبت به رای صادره فوق الذکر اعتراض داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین 
آگهی بمدت دو ماه اعتراض خود را با ذکر شماره پرونده به این اداره تسلیم و پس از اخذ 
رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض به مرجع ثبتی دادخواست خود را به مرجع 

ذیصلاح قضائی تقدیم و گواهی تقدیم دادخواست را به این اداره ارائه نمایند.
تاریخ انتشار نوبت اول 1403/08/26 
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1403/09/12

 حجت الله تجری رئيس اداره  ثبت اسناد و املاک منطقه دو گر گان
 از طرف محمد فندرسکی

هشدار یک کارشناس در مورد مشکلات تیم ملی و سبک بازی قرقیزستان



سـنندج-فاطمه ملایـی  آزاد حکمـت  
مدیـر مخابـرات منطقه کردسـتان در نشسـت 
خبـری بـا رسـانه هـای برخـط ضمـن تقدیـر و 
تشـکراز اصحـاب رسـانه در خصـوص مطالبـه 
گـری نیـاز شـهروندان و اطـاع رسـانی دقیـق 
و همـراه بـا صداقـتِ عملکـرد و برنامـه هـای 
برحسـب  مجموعـه  ایـن  افـزود:  مخابـرات 
رسـالت ذاتی بخصـوص در شـرایطی کـه مردم 
به سـرویس هـای مخابراتی وابسـته هسـتند با 
سـرمایه گـذاری بیـش از ۶۴۸ میلیـارد تومـان 
در سـال گذشـته، تمـام پروژهـای توسـعه ایی 
و ارتقـا زیرسـاخت هـای مخابراتـی را در نقـاط 
شـهری و روسـتایی براسـاس اهداف عملکردی 
ابـاغ شـده از سـوی شـرکت مخابـرات ایـران 

اجـرا کـرده اسـت.
وی عنـوان کـرد: ایجـاد سـایت هـای جدیـد 
موبایـل، ارتقـا تکنولـوژی سـایت هـای موبایل 
و بهبـود عملکـرد شـبکه ارتباطـات سـیار در 
بخـش voice از فعالیـت هـای مخابـرات در 

حـوزه سـیار و تلفـن همـراه اسـت.
حکمت بیـان داشـت: در حـوزه انتقال و شـبکه 
مخابـرات نیـز بـا سـرمایه گـذاری چشـمگیر 
زیرسـاخت هـای لازم بـرای خدمـات مخابرتی 

در بسـتری امـن و مطمئـن فراهم شـد.
 مدیـر مخابـرات منطقـه کردسـتان اجـرای 
پـروژه فیبرنـوری بـه منـازل و کسـب و کارهـا 
و در اختیـار گذاشـتن زیرسـاخت هـای آن بـه 
سـایر اپراتورهـا را از مهمتریـن فعالیـت هـای 
مخابـرات در سـال گذشـته بـا تحقـق ۲۰۸ 
درصـدی برنامـه هـای فیبرنـوری اعـام کـرد.
وی اظهارداشـت : مخابـرات منطقـه بـا بهـره 
گیـری از امکانـات جایگزیـن و باآینـده نگـری 
برای ارائـه خدمات مطلـوب به مشـتریان حتی 
در شـرایط بحـران ،اقدامـات قابـل توجهـی را 
در زمینـه تـاب آوری شـبکه هـای مخابراتـی با 
هـدف تامیـن و پایـداری شـبکه هـای ارتباطی 

انجـام داده اسـت.
حکمت با اشـاره بـه اینکـه علی رغم مشـکات 

قابـل توجـه در زمینـه تامیـن تجهیـزات و 
منابـع مخابراتـی موفـق به اجـرای پـروژه های 
زیرسـاختی در نقـاط مختلـف اسـتان شـده 
ایـم خاطرنشـان سـاخت: اسـتفاده از دانـش 

و  تـوان  بکارگیـری  و  و تخصـص همـکاران 
ظرفیـت هـای موجـود یکـی از عوامل مهـم در 

ایـن امـر بشـمار مـی رود.
وی در ادامـه خاطرنشـان سـاخت :از ابتـدای 

سـال جاری تا پایـان مهرمـاه در مجمـوع ۲۳۷ 
میلیـارد تومـان سـرمایه گذاری در بخـش های 
دیتا،تلفـن ثابـت و ارتباطات سـیار انجام شـده 

اسـت.

مدیر مخابرات منطقه کردستان:

سرمایه گذاری ۲۳۷ میلیارد تومانی مخابرات در کردستان

رئیس سازمان جهادکشاورزی استان :

ورش شتر می تواند به توسعه پایدار  پر
 اقتصادی و زیستی یزد کمک کند

یزد- سمیه شرف دینی  رئیس سازمان جهادکشاورزی استان یزد گفت: به دلیل 
تغییر اقلیم و وابستگی به نهادهای دامی، پرورش شتر می تواند به عنوان سنبل اقتصاد 
مقاومتی در این زمینه به استان کمک بسزایی کند. محمد علی حاتمی زاده در اولین 
کنگره بین المللی و چهارمین کنگره ملی شتر در شهرستان بافق،اظهار داشت : از 
دیرباز تا کنون صنعت پرورش شتر در مناطق کویری رونق داشته و در حال حاضر نیز 
با توجه به اقلیم از این حیوان ارزشمند به عنوان دام آینده کشور یاد می شود. وی ضمن 
اشاره به ویژگی های زیست محیطی شتر، افزود: با وضعیت مراتع ضعیفی که در استان 
وجود دارد، پرورش این دام می تواند به توسعه پایدار اقتصادی و زیستی نقش اساسی 
داشته باشد. حاتمی زاده تصریح کرد: طی تفاهم نامه ای که مابین جهادکشاورزی 
استان یزد و معادن ایجاد شده و طبق مسئولیت اجتماعی، معادن باید در خصوص 
کاشت و توسعه مراتع شورورز تاش کرده و محیط را به گونه ای اماده سازند که 
امکان پرورش شتر در آن فراهم شود. رئیس سازمان جهادکشاورزی استان خاطر 
نشان ساخت: استان یزد دارای ۴ میلیون هکتار مرتع است که یک میلیون هکتار آن 
بامعارض بوده در اختیار صنعت شترداری قرار دارد این مسئول افزود: ظرفیت شتر 
در استان یزد حدود ۱۵ هزار نفر بوده و بیش از ۲۰۰ شتردار مجرب با دانش بومی خود 

در حال پرورش این دام در شهرستان های مختلف هستند.

 با اتصال به شبکه ۲۰ مگاوات از بزرگترین 
نیروگاه خورشیدی کشور؛

وگاه های تجدید پذیر تحت پوشش برق  ظرفیت نیر
منطقه ای اصفهان به ۱۰۳ مگاوات رسید

 اصفهان-مریم مومنی  با اتصال به شبکه ۲۰ مگاوات از بزرگترین نیروگاه 
خورشیدی کشور به ظرفیت ۶۰۰ مگاوات که توسط فولاد مبارکه اصفهان در حال 
احداث است ظرفیت نصب شده نیروگاه های تجدید پذیر برق منطقه ای اصفهان 
به ۱۰۳ مگاوات رسید.  مهندس سعید محسنی مدیر عامل این شرکت در این باره 
گفت: مجموعا ۲ هزار و ۳۰۰ مگاوات ظرفیت نیروگاه خورشیدی تا سه سال آینده 
در مناطق تحت مدیریت این شرکت در استان های اصفهان و چهارمحال و بختیاری 
وارد مدار می شود. مهندس محسنی افزود: با توجه به سیاست های دولت چهاردهم 
و وزارت نیرو مبنی بر توسعه انرژی های تجدیدپذیر ۴هزار و ۵۰۰ مگاوات ظرفیت در 
بخش نیروگاه های خورشیدی کشور تا سال آینده ایجادمی شود. مدیرعامل شرکت 
برق منطقه ای اصفهان ادامه داد: بزرگترین نیروگاه خورشیدی کشور به ظرفیت ۶۰۰ 
مگاوات نیز در منطقه کوهپایه اصفهان در حال احداث و با ولتاژ ۶۳ کیلوولت و ۴۰۰ 
کیلوولت به شبکه برق کشور متصل شده است. وی اضافه کرد: ۲۰ مگاوات از نیروگاه 
مذکور به شبکه ۶۳ کیلوولت متصل و در حال تزریق توان می باشد و تا پایان سال 
مجموعا ۱۲۰ مگاوات وارد مدار شده و این انرژی پاک به شبکه متصل خواهد شد و 
پیش بینی میشود تا سال ۱۴۰۵ کل ۶۰۰ مگاوات این نیروگاه به شبکه سراسری 
متصل گردد. مدیرعامل شرکت برق منطقه ای افزود: نیروگاه های بزرگ دیگری نیز 
در منطقه تحت پوشش برق منطقه ای اصفهان در حال احداث است که نحوه اتصال 
نیروگاه خورشیدی ۲۱۵ مگاواتی پالایشگاه اصفهان و ۲۰۰ مگاواتی مپنا در منطقه 
شاهین شهر مشخص شده و تا سال آینده وارد مدار خواهد شد.  وی اذعان داشت: 
همچنین ۵۰ مگاوات از نیروگاه خورشیدی پالایشگاه اصفهان نیز تا پایان سال به 
شبکه متصل خواهد شد که هم اکنون خط ۶۳ کیلوولت این نیروگاه نیز به طول ۱۲ 

کیلومتر در حال احداث است.

مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای لرستان:

 آموزش های مهارتی مهم ترین راه حل 
معضل بیکاری است

ساری- خرم آباد-فرزانه هداوند  مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای لرستان 
گفت: آموزش های مهارتی مهم ترین راه حل معضل بیکاری است. علی پاشایی  در 
مراسم افتتاح مجتمع آموزشی فنی آزاد بروجرد، اظهار کرد: زندانیان به عنوان یکی 
از گروه های هدف ۱۹ گانه سازمان آموزش فنی و حرفه ای کشور مطرح هستند، لذا 
نگاه ویژه به این گروه و خانواده های آنان از نظر ارائه آموزش های مهارتی، بایستی در 
دستور کار باشد. وی خاطرنشان کرد: بنابراین مجموعه آموزش فنی و حرفه ای استان 
در تعامل و هم افزایی با دستگاه های ذی ربط و برطرف کردن چالش های موجود در 
امر مهارت آموزی زندانیان و خانواده های آنان آمادگی کامل داشته و پای کار است. 
مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای لرستان اضافه کرد: امروزه در زندان های ما محصور 
بودن و محدودیت حکم فرما نیست بلکه زندانیان می توانند در راستای غنی سازی 
اوقات فراغتشان با کسب آموزش های مهارت محور در ایجاد و تقویت روحیه نشاط 
و امید به زندگی گام بردارند که به تبع آن؛ این انگیزه و امید به خانواده های زندانیان 
نیز منتقل خواهد شد. پاشایی بیان کرد: به طورکلی هدف اساسی و بنیادی سازمان 
آموزش فنی و حرفه ای در مهارت آموزی زندانیان؛ توانمندسازی، پرورش و هدایت 
استعدادها، ارتقای ضریب اشتغال پذیری و حذف ریشه های مبادرت به جرم است که 
خروجی آن این خواهد بود که فرد زندانی پس از آزادی با کوله باری از تجربه و فنون 

مهارتی سعادتمندانه به آغوش جامعه و بازار کار باز خواهد گشت.

 مدیر درمان تامین اجتماعی گلستان اعلام کرد:

پرداخت ۹۵ درصد از هزینه درمانی بخش 
خصوصی بیماران خاص 

گرگان-مهناز محمدزمانی  مدیر درمان تامین اجتماعی گلستان گفت: نود 
و پنج درصد از هزینه های درمانی بیماران خاص و صعب العاج تحت پوشش 
این سازمان در بخش خصوصی پرداخت می شود. رمضان زینلی گفت: تا کنون 
۶۰ میلیارد تومان از محل صندوق حمایت از بیماران خاص و صعب العاج تامین 
اجتماعی به بیمه شدگان تحت پوشش در استان پرداخت شده است. زینلی با 
بیان اینکه ۴۸ درصد از جمعیت استان تحت پوشش تامین اجتماعی قرار دارند، 
ادامه داد: در سه سال اخیر ۲۵۰ هزار نفر به جمع افراد تحت پوشش و ۳۵ هزار 
مترمربع به ظرفیت مراکز درمانی تامین اجتماعی استان افزوده شده است. وی 
اضافه کرد: در حال حاضر کار ساخت ۷ درمانگاه تخصصی تامین اجتماعی در 

شهر های مختلف استان در حال انجام است.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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خراسان رضوی
مدیرعامل شرکت گاز استان تاکید کرد؛

وم مدیریت مصرف گاز در خراسان رضوی  لز
مشهد-یاسر وطن پور  خراسان رضوی پس از تهران 
بزرگ، یکی از بیشترین مصرف کنندگان گاز در کشور است که 
به تبع آن، در زمستان نیز، یکی از استان هایی است که بیشترین 
میزان گاز برای گرمایش در بخش خانگی را به خود اختصاص 

می دهد.
 حسن افتخاری، مدیرعامل شرکت گاز استان خراسان رضوی 
با بیان این مطلب، اظهار کرد: سال گذشته حدوداً ۹۰ هزار 
اشتراک جدید را در استان واگذار کردیم که بخش قابل توجهی 
از تعداد اشتراک و مشترک به مشترکین خانگی ما معطوف 

می شود.
وی افزود: یکی از ویژگی هایی که کان شهرهایی همانند مشهد 

مقدس دارند این است که شهر پویا است و ساخت وسازها 
در آن تداوم دارد؛ لذا ما متعهد شدیم که بتوانیم متناسب با 
ساخت وسازهای جدید و مورد نیاز به گازطبیعی، به مشترکین 

گازرسانی کنیم.
افتخاری در ادامه، افزود: البته در کنار گازرسانی به شهر و 
روستا، در زمینه گازرسانی به واحدهای تولیدی و صنعتی نیز 
تاش قابل توجهی در خراسان رضوی انجام شده، به نحوی که 
با استفاده از ظرفیت قانونی سال های اخیر، از محل اعتبارات 
دولتی و اعتبارات و منابع داخلی شرکت ملی گاز، گازرسانی را در 

حوزه واحد های تولیدی و صنعتی نیز، انجام دادیم.
داد:  ادامه  رضوی  خراسان  استان  گاز  شرکت  مدیرعامل 

در مجموع، در استان بالغ بر ۲ میلیون و ۷۰۰ هزار اشتراک و 
در مشهد مقدس با توجه به ویژگی هایی که دارد، بالغ بر یک 

میلیون و ۴۰۰ هزار اشتراک وجود دارد.
وی در خصوص ورود موج سرما و افزایش مصرف گاز، عنوان 
کرد: افزایش مصرف گاز با توجه به  وضعیت جوی استان و 
ورود موج سرما افزایش یافته و این روز ها شهروندان از وسایل 
گرمایشی استفاده می کنند و این می طلبد که در استفاده از گاز، 

برخی ماحظات را داشته باشیم تا حادثه  و مشکلی ایجاد نشود.
افتخاری افزود: متأسفانه ما هر ساله با اولین موج سرما و شروع 
استفاده از وسایل گازسوز، با حوادث بسیار ناگوار و تلخی مواجه 

هستیم.

کرج-ترنم مظفـری  شـهردار کـرج بـا حضـور در محل 
پـروژه اتصـال بلـوار جمهـوری شـمالی بـه بزرگـراه شـهید 
سـلیمانی )تقاطـع ارس(، از میزان پیشـرفت فیزیکـی پروژه 
بازدید کـرد. مهرداد کیانی، شـهردار کـرج در بازدیـد از پروژه 
اتصـال بلـوار جمهوری شـمالی بـه بزرگراه شـهید سـلیمانی 
)تقاطـع ارس(، ضمـن تأکید بـر ضـرورت تسـریع در تکمیل 
عملیـات عمرانـی پـروژه بـه منظـور کاهـش بـار ترافیکـی 
بلـوار مـؤذن و تأمیـن رفـاه حـال شـهروندان و دانشـجویان 
دانشـگاه آزاد و پیـام نـور، دسـتورات لازم را بـرای رفـع موانع 
اجرایـی و اداری در مسـیر تکمیـل و بهره بـرداری از پـروژه 

مذکـور صـادر کـرد. در ایـن بازدیـد، رئیـس سـازمان عمران 
و بازآفرینـی فضاهـای شـهری شـهرداری کـرج ضمـن ارائه 
گزارش بـه تشـریح اقدامـات انجـام شـده در پـروژه پرداخت 
و بیـان داشـت: پس از اجـرای دیـوار و سـردرب دانشـگاه آزاد 
اسـامی و کلکتور هدایـت آب های سـطحی در دو لایـن بلوار 
جمهـوری شـمالی، عملیـات تسـطیح و آماده سـازی بسـتر 
لاین غربـی پـروژه از انتهای محـدوده دانشـگاه آزاد اسـامی 
تا تقاطـع غیـر هـم سـطح مـؤذن بـه طـول هـزار و ۱۰۰ متر 
و عـرض حـدود ۱۵ متـر در حـال اجرا اسـت کـه تاکنـون ۳۵ 
هـزار متـر مکعـب سـنگ ریزی، ۲هـزار و ۲۰۰ متـر مکعـب 

بیـس و ۲ هـزار و ۲۰۰ متـر مکعـب سـاب بیس ریـزی انجـام 
شـده و همچنیـن ۳هـزار و ۳۰۰ متـر جدولگذاری  ایسـتاده و 
کانیـو در حـال انجام اسـت. فروغی بـا اشـاره به اینکـه اجرای 
تـک جـدول نهـر از تقاطـع ارس تـا ابتـدای دانشـگاه آزاد 
اسـامی به طول هـزار و ۶۰۰ متـر از دیگـر اقدامات سـازمان 
عمـران و بازآفرینی فضاهای شـهری شـهرداری کـرج در این 
پـروژه خواهـد بـود، گفـت: بـه منظـور تسـریع در عملیـات 
اجرایـی پـروژه فـوق، ایـن سـازمان تمـام تـوان اجرایـی و 
امکانـات و ماشـین آلات خـود را بـه کار گرفتـه تـا در روزهای 

آتـی این معبـر زیـر بـار ترافیـک رود. 

البرز
به منظور بررسی میزان پیشرفت پروژه انجام شد؛

وژه اتصال بلوار جمهوری شمالی به بزرگراه شهید سلیمانی وند اجرایی پر ج از ر بازدیدشهردار کر

ایلام-حسن بیگی   مدیرعامل شرکت گاز ایام از آغاز 
طرح پایش مصرف گاز در سطح ادارات استان خبر داد و 
گفت: این طرح با هدف صرفه جویی در مصرف، مدیریت 
انرژی و کنترل میزان مصرف گاز در ادارات و سازمان های 
دولتی استان آغاز شده است. به گزارش روابط عمومی 
شرکت گاز استان ایام؛ محمود کشاورز با اشاره به اینکه این 
طرح از ۸ آبان ماه سال جاری تا پایان اسفند ماه ادامه دارد، 
گفت: این طرح به منظور کاهش ۲۰ درصدی مصرف گاز در 

ادارات و سازمان ها در حال اجراست.
وی اظهار داشت: با شروع فصل سرما، برودت هوا، ورود جبهه 
هوای سرد و افزایش مصرف گاز در کشور؛ شرکت گاز ایام 

اقدام به تشکیل اکیپ های پایش مصرف گاز نموده است.
کشاورز بر ضرورت صرفه   جویی مشترکین خانگی، تجاری 
و اداری در مصرف گاز در سطح استان تأکید و تصریح کرد: 

این شرکت در انجام رسالت سازمانی و مسئولیت اجتماعی 
خود، با مشارکت نیروهای حوزه بهره برداری و بسیج گاز، 
دمای رفاه را در ادارات استان رصد کرده و از نزدیک مورد 

پایش قرار می دهد.
مدیرعامل شرکت گاز ایام با بیان اینکه این اکیپ  ها به 
صورت مستمر در ساعات کاری ایام هفته و نیز در تعطیات 
پایان هفته مصرف گاز و رعایت دمای رفاه در ادارات و 
ساختمان های دولتی را پایش می کنند، گفت: در صورت 
عدم رعایت صرفه جویی در مصرف یا عدم رعایت دمای رفاه، 

در مرحله اول اخطار کتبی به این ادارات اباغ می شود.
کشاورز گفت: در مرحله بعد و در صورت عدم رعایت مصرف، 
لیست اداراتی که در مصرف گاز صرفه جویی نکنند به 
استانداری اعام و در مراحل بعدی برابر قوانین و مقررات 

مربوطه رفتار خواهد شد.

ایلام
 با هدف صرفه جویی در مصرف؛

ح پایش مصرف گاز در سطح ادارات استان ایلام آغاز شد طر
و  راهداری  مدیرکل  کرمانشاه-حسنافخارزاده  
حمل و نقل جاده ای استان کرمانشاه گفت: طی ۷ ماهه 
سال جاری جابجایی کالا توسط ناوگان حمل و نقل کالای 

استان کرمانشاه ۷ درصد افزایش داشته است.
 سید شهرام کهریزی گفت: طی ۶ ماهه سال جاری ۷ 
میلیون و ۶۲۳ هزار تن کالا توسط ناوگان حمل و نقل 
جاده ای استان کرمانشاه به اقصی نقاط کشور جابجا 
شده است که نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۷ درصد 
افزایش داشته است. وی میزان بار جابجا شده معدنی 
استان کرمانشاه را بیش از ۴۲۲ هزار تن است که در 

مقایسه با سال گذشته افزایش ۱۵ درصدی داشته است.
کهریزی درباره ضرورت دریافت بارنامه گفت: بارنامه نوعی 
سند محسوب می شود که شرکت های باربری صادر می 
کنند و تمام مشخصات کالا مانند ارزش واقعی آن، هزینه 

بیمه، مبدا، مقصد، تاریخ تحویل و… در آن قید می شود، 
بارنامه ها از اهمیت زیادی برخوردارند و در هنگام وقوع 
حادثه و دریافت خسارت از شرکت های بیمه کاربرد دارند.

مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان کرمانشاه 
افزود: توسط گشت های کنترل تخلفات ناوگان حمل و 
نقل جاده ای در محورهای مواصاتی استان طی ۷ ماهه 
سال جاری ۴ هزار و ۱۲۵ بارنامه غیر واقعی و ۲ هزار و ۹۱۱ 
مورد فرار از دریافت کشف شده که نسبت به مدت مشابه 

سال گذشته ۲۸ درصد افزایش داشته است.
سید شهرام کهریزی در پایان افزود: سامانه ۱۴۱ مرکز 
مدیریت راه ها بصورت شبانه روزی آماده دریافت شکایات 
حوزه حمل و نقل کالاست و هموطنان می توانند کلیه 
شکایات خود را با این سامانه مطرح و کد پیگیری دریافت 

کنند.

کرمانشاه
  طی ۷ ماهه سال جاری ثبت شد؛

افزایش ۷ درصدی جابجایی کالا توسط ناوگان حمل و نقل جاده ای  کرمانشاه 

یـزد- سـمیه شـرف دینـی  مدیرعامـل شـرکت 
سـهامی آب منطقـه ای یـزد از لـزوم ارائـه راهکارهـای 
مدیریتـی و انجـام اقدامـات فوریتـی در بخش کشـاورزی تا 
افـق ۱۴۱۱ بـه منظـور اجـرای سـند سـازگاری بـا کـم آبی 

اسـتان خبـر داد.
جـواد محجوبـی در نشسـت سـازگاری بـا کـم آبـی کـه با 
حضـور معاونیـن و مدیـران شـرکت آب منطقـه ای و 
سـازمان جهـاد کشـاورزی برگـزار شـد، ضمـن اشـاره به 
وضعیـت بحرانـی منابـع آب زیرزمینـی و جلوگیـری از 
هرگونه اضافـه برداشـت از منابـع آب، به ارائـه راهکارهای 

مدیریتـی و انجـام اقدامـات فوریتـی تـا افـق ۱۴۱۱ برای 
رسـیدن بـه اهـداف سـند سـازگاری بـا کـم آبـی اسـتان 

تاکیـد کـرد.
وی بـا بیـان اینکـه ۱۴۶ میلیـارد متـر مکعـب کسـری 
تجمعـی مخـازن آب زیرزمینـی کل کشـور اسـت، افـزود: 
بـا وجـود ۲۳۰۰ حلقـه چـاه کشـاورزی در اسـتان، کسـری 
تاکنـون  آمـاری  دوره  ابتـدای  از  یـزد  اسـتان  مخـازن 
۹ میلیـارد متـر مکعـب اسـت کـه از حیـث وخامـت ، رتبـه 
پنجم در بیـن اسـتان های کشـور را داراسـت که هشـداری 

جـدی بـرای همـه ذینفعـان مـی باشـد.

محجوبـی بـا اشـاره بـه افـت آبخـوان هـای اسـتان،تصریح 
کـرد: ۷۰۰ حلقـه چاه معـادل حـدود ۳۰ درصـد از چاههای 
کشـاورزی اسـتان به دلیـل کاهش سـطح سـفره هـای آب 
زیرزمینـی توانایـی برداشـت پروانـه هـای اصـاح و تعدیل 

شـده خـود را نیـز ندارند.
ایـن مسـئول بـا اشـاره بـه وضعیـت کسـری مخـزن 
سـفره هـای آب زیرزمینـی در سـطح اسـتان و میـزان آب 
تجدیدپذیـر گفـت: بـرای جلوگیـری از کاهـش منابع آب 
زیرزمینـی و کاهـش خسـارت بـه کشـاورزان بـا همکاری 

تمـام دسـتگاه هـا بایـد راهکارهایـی اندیشـیده شـود.

یزد
بامدیرعامل شرکت سهامی آب منطقه ای یزد:

ورت ارائه راهکارهای مدیریتی و اقدامات فوریتی بخش کشاورزی تا افق1411 ضر

بوشهر – رضا حیدری  مدیرعامل سازمان منطقه ویژه 
پارس با بیان این که پروژه جم سیراف اکنون حدود ۲۸۰ 
میلیارد تومان کمبود اعتبار دارد، گفت: تصمیم گرفته شد 
هیچ توقفی در روند تامین اعتبار این پروژه پیش نیاید تا با 

سرعت بیشتری به اتمام برسد.
سخاوت اسدی با اشاره به جلساتی که در گذشته با مدیرکل 
راهداری استان بوشهر برگزار شد، افزود: بر اساس مصوبه دولت 
بخشی از اعتبار پروژه توسط شورای راهبردی تامین شد و 
امروز هم مدیرکل راهداری استان بوشهر گزارشی از وضعیت 

اجرایی و شرایط مالی پروژه ارائه دادند.
جلسه  حاشیه  در  پارس  ویژه  منطقه  سازمان  مدیرعامل 
مشترک با مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان 
بوشهر و فرمانداران جم و کنگان در مورد آخرین وضعیتِ پروژه 
جم سیراف با بیان این که این پروژه هم برای مجموعه صنعت 
و هم مردم چهار شهرستان جنوبی استان بوشهر بسیار مهم و 
استراتژیک است، اظهار داشت: این مسیر یکی از شاهراه های 
اصلی جنوب استان و مسیر اتصال به استان فارس است که 
امیدواریم بدون توقف و در سریع ترین زمان تکمیل شده و به 

بهره برداری برسد.
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان بوشهر نیز 
در این جلسه از بهسازی ۴۶ کیلومتر مسیر سیراف جم خبر 
داد و گفت: هفت کیلومتر انتهاییِ این مسیر نیز روز گذشته 

بازگشایی شد.
عبدالکریم اخترشناس با بیان این که برای آغازِ بهسازیِ ۱۰ 
کیلومتر بعدی در حال تغییر مسیر هستیم، ابراز داشت: برنامه 
ریزی ما این است تا پایان سال دو مسافتِ ۱۰ کیلومتر یعنی ۲۰ 

کیلومتر را تکمیل کرده و به بهره برداری برسانیم.

وی با اشاره به وجودِ مشکاتی درمورد اعتبار این پروژه اظهار 
داشت: برای رفع مشکات اعتباری جلسه ای مشترک با 
فرمانداران شهرستان های جم و کنگان و همچنین مدیرعامل 
سازمان منطقه ویژه پارس برگزار کردیم تا در تامین اعتبار 

کمک کنند.
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان بوشهر با بیان 
این که در حال حاضر این پروژه ۵۶ درصد پیشرفت فیزیکی 
دارد ابراز امیدواری کرد با تاش های صورت گرفته بدون وقفه 

و با کیفیت مناسب به پایان برسد.

بوشهر
 مدیرعامل سازمان منطقه ویژه پارس:

وژه مهمِ جم سیراف متوقف نمی شود تامینِ اعتبارِ پر
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اما و اگرهای ترامپ در اقتصاد ایران و جهان
اما و اگرهای ترامپ در اقتصاد ایران و جهانوابســتگی متقابل اقتصاد و سیاست، 
واقعیتی انکار ناپذیر است. بررسی شــرایط جهانی نشان می دهد، اقتصاد ابزاری 

برای فشارهای سیاسی و سیاست اهرمی برای بحران سازی اقتصادی است.
به گزارش خریدار آنلاین:  وابســتگی متقابل اقتصاد و سیاســت، واقعیتی انکار 
ناپذیر است. بررسی شرایط جهانی نشان می دهد، اقتصاد ابزاری برای فشارهای 
سیاسی و سیاست اهرمی برای بحران ســازی اقتصادی است. از انتخاب رییس 
جمهور یک کشــور به ویژه کشــورهای تاثیرگذار تا جنــگ و اظهارات جنجال 
آفرین، تاثیرات مســتقیمی بر تحــولات جهانی می گذارد. با نــگاه به تحولات 
اقتصادی تمامی سالها، پی می بریم که اقتصاد تا چه اندازه از سیاست رنج برده یا 

تا چه اندازه ابزار دست سیاسیون برای اعمال فشار بوده است.

انکار تاثیرات متقابل
در حالی شــاهد تاثیرات متقابل اقتصاد و سیاست هستیم که عده بسیاری منکر 
این واقعیت انکار ناپذیر می شــوند و ســعی دارند این دو مقوله را جدا از یکدیگر 
نشان دهند. البته این تاثیرات برای ایران بسیار جدی تر است. اگر اولین روزهای 
پس از انقلاب در سال ۱۳۵7 را در نظر بگیریم و تحولات آن را در تمامی ۴۶ سال 
پس از آن بررسی کنیم، متوجه تاثیرات وحشتناک سیاست بر اقتصاد می شویم. 
از ترورهای ناجوانمردانه تا گروهک های مزدور، از جنگ تحمیلی تا جنگ روانی، 
از بحران ســازی در انتخابات تا اعتراضهای خیابانی و بسیاری موارد دیگر باعث 
شده تا قیمت ها رشد سرسام اوری داشته باشــند و تورم را به اندازه ویران کننده 

ای بالا ببرند، وضعیتی که حکایت از تاثیرات مخرب سیاست بر اقتصاد دارد.

رشته اقتصاد سیاسی
مقوله اقتصاد و سیاست به اندازه ای گره خورده که رشته تحصیلی با عنوان اقتصاد 
سیاسی در دانشگاه تعریف شده، رشته ای که مخاطبان خاص بسیاری دارد. این 
رشــته تحصیلی بر روابط متقابل افراد، دولت ها و سیاســت های عمومی تمرکز 
دارد. اقتصاددانان سیاســی نحوه عملکرد نظریه های اقتصادی مانند ســرمایه 
داری، سوسیالیســم و کمونیســم را در دنیای واقعی مطالعه می کنند. در اصل، 
هر نظریه اقتصادی روشی است که به عنوان وسیله ای برای هدایت و توزیع مقدار 
محدودی از منابع، به گونه ای که برای بیشترین تعداد افراد سودمند باشد، اتخاذ 
می شود. کسانی که در این مورد تحقیق می کنند، اقتصاددان سیاسی نامیده می 
شوند و مطالعه آن ها به طور کلی شــامل بررسی چگونگی تأثیر سیاست عمومی، 
وضعیت سیاســی و نهادهای سیاســی بر موقعیت و آینده اقتصادی یک کشور از 

طریق دریچه های جامعه شناختی، سیاسی و اقتصادی است.

اقتصاد سیاسی بین المللی
تعامل یا تقابل اقتصاد با سیاست، به عنوان اقتصاد سیاسی جهانی مورد تدریس 
قرار گرفت. این رویکرد پیوند بین اقتصــاد و روابط بین الملل را تحلیل می کند و 
از بسیاری زمینه های دانشگاهی از جمله علوم سیاسی، اقتصاد، جامعه شناسی، 
مطالعات فرهنگی و تاریخ اســتفاده می کند. اقتصاد سیاســی بیــن المللی در 
نهایت به چگونگی تعاملات اقتصادی جهانی نیروهای سیاســی مانند دولت ها، 

بازیگران فردی و نهادها می پردازد.

تاثیرگذاری متفاوت
بی شک هر اتفاقی که در هر گوشه از جهان رخ می دهد، وضعیت متفاوتی را ایجاد 
می کند. اما اینکه کدام کشور در چه سطحی باشــد، تاثیرگذاری متفاوتی دارد. 
تحولات در کشــورهای ابرقدرت همچون آمریکا، چین، روسیه، فرانسه، آلمان و 
انگلیس با اتفاقاتی که در یک کشــور آفریقایی دور دست رخ می دهد، متفاوت و 

تحولات در کشورهای همسایه اثرگذارتر است.

ترامپ بازیگری متفاوت
واقعیت این است که روی کارامدن روسای جمهور در کشورهای جهان، بستگی 
به رفتارهای آنان دارد. یک فرد معقول با فردی که تعادل ندارد، بســیار متفاوت 
است، همانگونه که تفکر ناسیونالیســتی با تفکر هیتلری متفاوت است. در بین 
تمامی کشــورهای جهان، انتخابات آمریکا همواره جنجال آفرین بوده اســت. 
انتخابات آمریکا بــا دو حزب جمهوری خواه و دموکرات تعریف می شــود که هر 
کدام باورهای متفاتوتــی دارند و روی کار آمــدن هر کدام از آنهــا، می تواند بر 
سیاست های کلان کشور و البته جهان تاثیر بگذارد. اکنون دونالد ترامپ بار دیگر 
وارد کاخ سفید شده و با اندیشــه های متفاوتی که دارد، آینده متفاوتی را پیش 

روی جهان ترسیم می کند.

پیامدهای رییس جدید
اکنون تحلیل های جهانی بر محور اندیشــه ها و سیاســت های احتمالی ترامپ 
می چرخد. رویترز بر این باور اســت که با ریاســت جمهوری دونالد ترامپ، دلار 
امریکا تقویت شود، زیرا ســرمایه گذاران پیش بینی می کنند سیاست های او به 
افزایش تورم و رشــد اقتصادی بینجامد و فدرال رزرو مجبور می شود قیمت ها را 
بالا نگه دارد تا مانع برافروختگی اقتصادی شــود، اتفاقی که به نوبه خود می تواند 
به افزایش نرخ دلار بینجامد. همچنین برنامه های ترامــپ برای اعمال تعرفه بر 
تجارت به کاهش رشد اقتصادی در نقاط دیگر جهان می انجامد و این به جذابیت 
دلار می افزاید. تحلیلگران پیش بینی می کنند با برد ترامپ یورو افت چشمگیری 

داشته و یوآن چین از ارزش بیفتد.

تاثیر وعده های ترامپ
تحلیل رویترز حکایت از آن دارد که وعده های ترامــپ مبنی بر تضعیف قوانین 
ســختگیرانه و کاهش مالیات ها برای شــرکت های بزرگ، تولید بیشــتر نفت 
و قوانین مهاجرتی نشــان از رشــد اقتصادی قوی تر و افزایش تــورم دارد و این 
برای صاحبان سهام اتفاق مثبتی قلمداد می شــود و بانک ها، صاحبان فناوری، 
حوزه های دفاعی و سوخت های فسیلی نیز از این رویکرد منتفع می شوند.ترامپ 
بنا دارد با عقب گرد از قوانین زیست محیطی حفاری های مرتبط با استخراج نفت 
و گاز امریکا را افزایش دهد البته تا جایی که ممکن باشــد و این سیاست تضمین 
می کند که امریکا بزرگ ترین تولیدکننده نفت جهان خواهد ماند. رویترز اعتقاد 

دارد ترامپ تحریم  نفت ایران را تشدید کند.

ایران متفاوت از جهان
در حالی که جهان به تاثیرات مدیریت ترامپ بر سیاســت و اقتصاد اعتقاد دارد، 
صاحب نظران و کارشناســان ایرانی اعتقاد چندانی به تاثیــرات روی کار آمدن 
ترامپ بر اقتصاد و سیاســت ایران ندارند. در این رابطه فضــل الله رنجبر نماینده 
کرمانشاه در مجلس شورای اسلامی با تاکید بر اینکه نباید نسبت به رفتن بایدن 
و آمدن ترامپ نگران باشیم گفت: ترامپ یک دوره چهارساله را در کاخ سفید بسر 
برده و در تمامی آن چهار سال، به هر بازی متوسل شد تا برای ایران مشکل آفرین 

شود که نتیجه ای نداشت.

انواع تهدیدها
عضو کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی با یادآوری اینکه ترامپ از پاره 
کردن برجام تا تحریم های گسترده را علیه ایران رقم زد گفت: خشم ترامپ علیه 
ایران پایانی نداشــت و اقتصاد جهان را علیه ایران بسیج کرد، اما تا امروز توانسته 
ایم در عرصه های اقتصادی بســیار موفق عمل کنیم. وی با اشاره به بلوکه شدن 
مبالغ هنگفت دلارهای ایران در بانکهای جهــان گفت: حدود ۱۰۰ میلیارد دلار 
از پول های ایران در کشــورهای جهان بلوکه شد که هنوز هم مقدار زیادی از آنها 
به صورت بلوکه مانده است. رنجبر با اشاره به اینکه آمریکا در عرصه دارو و درمان 
نیز ایران را تحریم کرد گفت: بارها درخواست کردیم بخشی از پولهای بلوکه شده 
ایران را برای واردات دارو آزاد کنند، اما آمریکا در این زمینه نیز روی خوش نشان 
نداد و بسیاری از ایرانیان به ویژه بیماران خاص، در نتیجه کمبود دارو جان خود 

را از دست دادند.

روان پریشی متفاوت
نماینده کرمانشــاه در مجلس شورای اســلامی با تاکید بر اینکه ترامپ تعادل و 
ثبات شــخصیت ندارد گفت: تصمیمات ترامپ و ادبیاتی که بکار می برد، نشان 
می دهد که از نظر روانی پایدار نیســت و هر لحظه امــکان دارد تصمیمات غیر 
کارشناسی و غیر عقلایی بگیرد. وی با یادآوری تصمیمات ضد و نقیض ترامپ در 
چهار سال اول ریاست جمهوری گفت: ترامپ تصمیماتی می گرفت که حتی هم 
پیمانان آمریکا را خشمگین و دوستان آمریکا را به دشمن تبدیل می کرد. رنجبر 
با تاکید بر اینکه نمی توان از چنین فردی انتظار ثبات شــخصیت در قبال ایران 
داشت گفت: شــاهد بودیم که وقتی ترامپ به عربســتان رفت و قرارداد فروش 
سلاح ۱۱۰ میلیون دلاری را با  عربستان بست، در بازگشت به آمریکا از بن سلمان 
به عنوان گاو شــیرده یاد کرد. وی با تاکید بر اینکه بکار بردن این ادبیات بســیار 
درست بود گفت: اگر چه گاو شــیرده  مصداق بارز فروش سلاح به عربستان بود، 

اما هیچ آدم عاقلی گاو شیرده خود را عصبانی نمی کند.

 تقدیر بانک ایران زمین از پرستاران و کادر 
درمان کشور

کارکنــان بانک ایران زمین در راســتای اجرای مســئولیت اجتماعی 
ســازمانی خــود همزمان بــا ســالروز ولادت حضرت زینــب)س( و 
گرامیداشت روز پرستار با مراجعه به بیمارســتان ها و مراکز درمان در 

سراسر کشور با اهدای گل از مقام والای پرستاران تقدیر کردند.
به گزارش روابــط عمومی؛ وحید علیزاده مدیر امور شــعب بانک ایران 
زمین تقدیر از پرســتاران و مدافعان سلامت کشــور را وظیفه یکایک 
هموطنان بیان کرد و گفت: پرســتاران اســوه صبر، ایثار و اســتقامت 
هســتند و جایگاه آنان در میان تــک تک کارکنان بانــک ایران زمین 
والا و قابل احترام اســت.علیزاده بــا حضور در بیمارســتان ها و مراکز 
درمانی، ضمن قدردانی از تلاش های شــبانه روزی پرســتاران و کادر 
درمان، افزود: بانک ایران زمین تمام توان خود را در جهت تسهیل امور 
بانکی این قشر از جامعه به کار گرفته اســت و در این راه از هیچ تلاش و 

کوششی دریغ نخواهد کرد.
گفتنی اســت به مناسبت ســالروز ولادت حضرت زینب و روز پرستار، 
مدیران و کارکنان شــعب بانک ایران زمین در سراسر کشور با مراجعه 
به بیمارستان ها، مراکز درمانی و اورژانس با اهدای گل و کارت هدیه از 

زحمات این قشر خستگی ناپذیر قدردانی کردند.

افزایش 40 درصدی سهم از بازار منابع 
ارزان قیمت بانک آینده

بررســی عملکرد بانک آینده در بازه زمانی ۹ماهه نشــان از آن دارد که 
این بانک موفق شــده است؛ ســهم ســپرده های ارزان قیمت در سبد 
ســپرده های خود را به میــزان قابل توجهی افزایــش داده و از میزان ۳ 
درصد کاهش در بازه زمانی ۱۴۰۲/۱/۱ تــا  ۱۴۰۲/۹/۱۵تا ۴۰ درصد 
در دوره منتهی به ۳۱ شهریورماه سال جاری ارتقا بخشد و بدین ترتیب 
از هزینه های بانک جهت پرداخت سود ســپرده کاسته و توان بانک در 

پرداخت تسهیلات ارزان قیمت به مشتریان را افزایش دهد.
به گزارش روابط عمومی بانک آینده؛ با چنین رویکردی و با برنامه ریزی 
صورت پذیرفته در راســتای اجرای قانون حمایــت از خانواده و جوانی 
جمعیت و تسریع و تسهیل پرداخت تســهیلات قرض الحسنه ازدواج 
و فرزنــدآوری، بانک آینده در ماه های شــهریور و مهر ســال جاری با 
بارگذاری بودجه ۲.۵ برابر بیشــتر نســبت به چهار ماهه ابتدای سال 
در بخــش ازدواج و فرزندآوری تا پایــان مهرماه، موفــق به پرداخت 
۳.۵۴۰ فقره وام ازدواج بــه مبلغ ۱۱.۰۰۰ میلیــارد ریال و تحقق ۶۵ 
درصد بودجه ابلاغی ســال ۱۴۰۳ و هم چنیــن پرداخت ۴.۹۱۸ فقره 
وام فرزندآوری به مبلــغ ۳.7۶۳ میلیاردریال و تحقق حدود ۴۵ درصد 

بودجه ابلاغی سال شده است.

شمار مدارس بانک اقتصادنوین به 50 رسید
 آغاز ساخت دو مدرسه جدید در سیستان

 و بلوچستان و ایلام
بانک اقتصادنوین در راســتای مســئولیت اجتماعی خود، ســاخت 
مجتمع آموزشــی شــبانه روزی پســرانه متوســطه دوم در اســتان 
سیستان و بلوچستان و احداث یک مدرســه ابتدایی در استان ایلام را 
آغاز کرد. این دو پروژه با هدف فراهم آوردن امکانات آموزشی استاندارد 
در مناطق کمتر برخوردار و تقویت عدالت آموزشــی بــه بهره برداری 

می رسند.
ســاخت »مجتمع آموزشی شــبانه روزی پسرانه متوســطه دوم« در 
شهرستان تفتان اســتان سیستان و بلوچســتان به عنوان بزرگ ترین 
پــروژه مســئولیت اجتماعــی ایــن بانــک در زمینی به مســاحت 
۴۱۲۰مترمربع و زیربنای آموزشــی به مســاحت ۴۴۱مترمربع اجرا 
می شــود. این مجتمع شامل شــش کلاس درس بزرگ و یک خوابگاه 
دوطبقه به مساحت ۸۵۳مترمربع خواهد بود که علاوه بر فراهم کردن 
فضای مناســب برای تحصیل، اقامت و رفاه دانش آموزان این منطقه و 
مناطق همجوار را نیز تســهیل می کند.مجتمع آموزشی شبانه روزی 
پسرانه متوســطه دوم، ششمین مدرســه بانک اقتصادنوین در استان 
سیستان و بلوچســتان و چهل و نهمین مدرســه این بانک محســوب 
می شــود.در همین راســتا، این بانک پنجاهمین مدرســه خود را در 
روستای ابو غویر از توابع شهرســتان دهلران در استان ایلام آغاز کرد. 
این مدرســه ابتدایی سه کلاســه با زیربنای ۱۵۳مترمربع و در زمینی 
به مســاحت ۲۰۰۰مترمربع طراحی شــده و دومین مدرســه بانک 
اقتصادنوین در این استان به شمار می آید.این بانک تاکنون ۴۵ مدرسه 
را در مناطق کمتر برخوردار کشور تکمیل و به بهره برداری رسانده و در 

حال حاضر نیز پنج پروژه آموزشی دیگر در دست ساخت دارد.
گفتنی است، بانک اقتصادنوین علاوه بر ساخت این مدارس همه ساله 
لوازم التحریر و وســایل کمک آموزشــی مورد نیــاز دانش آموزان این 

مدارس را نیز تامین می کند.

مدیرعامل پست بانک ایران خبر داد
وستاییان تسهیلات ویژه پست بانک به ر

به گــزارش روابــط عمومی پســت بانک ایران بــه نقل از پــول نیوز، 
مدیرعامل پست بانک ایران گفت: پست بانک، تنها بانک دولتی بورسی 
است که ۵۱ درصد سهام آن متعلق به دولت و ۴۹ درصد آن در مالکیت 

افراد حقیقی و حقوقی در بازار سرمایه است.
دکتر بهزاد شــیری افزود: این بانک تنها بانکی است که بیشترین نقطه 
تماس با جامعه را دارد و بیش از ۶ هزار و ۵۰۰ شــعبه و باجه در سراســر 
کشــور دارد و تنها بانک دولتی است که هیچ شــرکت و زیرمجموعه ای 
ندارد و تمام کارهایی که انجام می دهد، صرفا خدمات بانکی اســت.وی 
ادامه داد: پســت بانک در حدود ۶ هزار نقطه تماس در روستاها دارد که 
۵ میلیون و ۸۰۰ هزار تراکنــش بانکی به طور روزانــه از این نقاط انجام 
می شود.شــیری اضافه کرد: ما از این تعداد باجه در روستاها تسهیلات 
خرد کســب و کاری و رفــع احتیاجات ضــروری داریم کــه به صورت 
قرض الحسنه پرداخت می شــود.مدیرعامل پســت بانک تصریح کرد: 
اوایل ســال ۱۳۹۸ تنها ۲ درصد تسهیلات پرداختی پست بانک، مربوط 
به تسهیلات قرض الحســنه بود؛ اما این عدد امروز به ۲7 درصد رسیده 
است که عمدتا به دست روستائیان می رســد.وی با بیان اینکه طی پنج 
ساله گذشته پست بانک توانست در۳ سال به عنوان برترین بانک دولتی 
در جشنواره شهید رجایی انتخاب شود، گفت: پست بانک تفاوت دیگری 
که با ســایر بانک ها دارد؛ در ارائه خدمات بر بستر فناوری اطلاعات است.

شیری افزود: این بانک دو ماموریت دارد که یکی از آن ها ارائه خدمات خرد 
در مناطق روستایی و دیگری بانک تخصصی در حوزه فناوری اطلاعات 
و ارتباطات اســت که به فعالان این بخش تســهیلات ارائــه می دهد.

همچنین بخوانید در جلسه بررسی صورت های مالی شش ماه اول سال 
۱۴۰۳ اعلام شد: ســود خالص ۲۵ هزار و ۸۹7 میلیارد ریالی پست بانک 
ایرانمدیرعامل پســت بانک تاکید کرد: براســاس برآوردهایی که انجام 
شده، در ایران نزدیک به ۹۰ درصد تامین مالی ها از طریق صنعت بانکی 
انجام می شــود و ۱۰ درصد آن از طریق بازار سرمایه تامین می شود.وی 
با بیان اینکخ یکی از محوریت صنعت بانکی ارائه خدمات بانکی و تامین 
مالی متناســب با برنامه هایی اســت که در بخش حقیقی اقتصاد اتفاق 
می افتد، گفت: هر کــدام از بانک ها در ارائه انواع تســهیلات از قبیل وام 
ازدواج و جوانی جمعیت سهم قابل توجهی دارند که پست بانک از ابتدای 
سال حدود ۱۳ هزار میلیارد ریال تسهیلات در حوزه فرزندآوری و ازدواج 

پرداخت کرده است.
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ابلاغ بانک مرکزی به شبکه بانکی

فرآیندهای انتقال اوراق گام به بازار سرمایه اعلام شد

خریدار  فرآیندهــای عملیاتی و اجرایی انتقال 
اوراق گام به بــازار ســرمایه مطابق بــا آخرین 
اصلاحات »دســتورالعمل پذیــرش و معاملات 
اوراق گواهی اعتبار مولــد )گام(« به منظور ایجاد 
وحدت رویه و شــفافیت در هشت محور به شبکه 

بانکی ابلاغ شد.
 اوراق گام بــه عنوان یکــی از ابزارهــای تامین 
مالــی زنجیــره، اوراق بهــادار الکترونیکی )غیر 
کاغذی( اســت که با عاملیت و ضمانت یک بانک 
با سررسیدهای یک تا ۱۲ ماهه منتشر می شود و 
دارنده آن امکان نگهداری تا سررسید، انتقال در 
زنجیره تولید، تبدیل بخشی از اوراق به نقدینگی 
و همچنین امکان تســویه بدهی به دستگاههای 

اجرایی را دارد.
به گــزارش بانک مرکــزی، این بانــک طی نامه 
شــماره ۲۰۳۸۵7 .۰۳ مورخ ۲۳ آبان ماه ۱۴۰۳ 
موارد زیر را به شبکه بانکی اعلام کرد: در راستای 
تسهیل تامین مالی کارآمد بنگاه های اقتصادی، 
توســعه ابزارهای تامین مالی زنجیــره  تولید در 
دســتور کار این بانک قرار دارد. در همین راستا، 
گواهی اعتبار مولــد )گام( به عنوان نخســتین 
ابزار تأمیــن مالی زنجیره تولید، عملیاتی شــده 
اســت. در همین خصوص و به منظــور افزایش 
ســهم اوراق گام به عنوان یکــی از ابزارهای مهم 
تأمین مالی زنجیره تولیــد در تأمین مالی اقتصاد 
و بهره مندی فعــالان اقتصــادی از مزایای اوراق 
گام جلسات کارشناســی متعددی با ارکان بازار 
سرمایه )ســازمان بورس و اوراق بهادار، شرکت 
بورس اوراق بهادار تهران، شرکت فرابورس ایران 
و شــرکت ســپرده گذاری مرکزی اوراق بهادار و 

تسویه وجوه( برگزار شده است.
بر همین اســاس ســقف انتقال اوراق گام به بازار 
ســرمایه حســب توافقات به عمل آمده بــا بازار 
ســرمایه به ۱۰۰ هزار میلیارد تومان )معادل ۴۵ 
درصد از ۲۲۰ هزار میلیارد تومان اوراق گام قابل 
صدور در ســال ۱۴۰۳ برای بنگاه های اقتصادی 
و شــرکت های دانش بنیان( افزایش یافته است 
که موضوع طی نامه شــماره ۸۱۶۲۵  /۰۳ مورخ 
۱۱  /۰۴  /۱۴۰۳ به شــبکه بانکی ابلاغ شده است. 
همچنین، بــه منظور تســهیل در فرآیند انتقال 
اوراق گام به بازار سرمایه و رفع برخی محدودیت 
های مترتب بر آن، اصلاح دستورالعمل پذیرش و 
معاملات اوراق گواهی اعتبار مولد )گام( در تاریخ 
۱۶ /۰7 /۱۴۰۳ به تصویب هیات مدیره ســازمان 

بورس و اوراق بهادار رسیده است.
در این راســتا و به منظور ایجاد وحــدت رویه و 
شــفافیت، فرآیندهای عملیاتی و اجرایی انتقال 
اوراق گام به بــازار ســرمایه مطابق بــا آخرین 
اصلاحات دستورالعمل مذکور به شرح زیر اعلام 

می شود:
۱  - پذیرش کلی اوراق گام بــه صورت یکجا برای 
هر بانک در ابتدای هر سال توسط هیات پذیرش 

شــرکت بورس اوراق بهــادار تهران یا شــرکت 
فرابورس ایران )بدون صدور نماد و برای هر بانک 
متناسب با سقف ابلاغی سالانه بانک مرکزی( در 
مدت ۱۰ روز کاری پس از درخواست بانک: پس از 
اعلام سقف اوراق گام قابل صدور توسط هر بانک 
از سوی بانک مرکزی در ابتدای هر سال، آن بانک 
باید نسبت به اخذ پذیرش ســقف اوراق گام قابل 
انتقال به بازار ســرمایه از بورس تهران  /فرابورس 
مطابق ماده )۲( دستورالعمل پذیرش و معاملات 
اوراق گواهی اعتبار مولــد)گام( و تبصره های آن 

اقدام کند.
۲  - ایجاد و صدور نماد توســط بانک )شــامل کد 
نماد، تاریخ سررســید و مبلغ که توســط بانک  
عامل در ســامانه گام ایجاد خواهد شد(: مطابق 
الگوی اعلامی از ســوی بازار ســرمایه، بانک باید 
نســبت به ایجاد )تعریف( نماد در ســامانه گام 
  -منوی اطلاعات گواهی قســمت تعریف نماد  - با 
در نظر گرفتن ملاحظــه تبصــره )۳( ماده )۴( 

دستورالعمل یادشده اقدام کند.
۳  - صدور اوراق گام توســط بانک به نفع متقاضی 
اول )فروشــنده(: مطابق با دستورالعمل و ضوابط 
کنترل و مدیریت اوراق گام و مشابه با فرآیندهای 
جاری، بانک نســبت به صدور اوراق گام اقدام می 

کند.
۴  - مراجعه متقاضی نخست )فروشنده( به بانک 
جهت انتقــال اوراق گام به بازار ســرمایه: در این 
مرحله و در صورت درخواســت متقاضی اول، آن 
بانک باید نســبت به اخذ درخواســت متقاضی 
مبنی بر ارســال به بــازار ســرمایه در چارچوب 
دســتورالعمل و ضوابط کنترل و مدیریت اوراق 

گام اقدام کند.
۵  - درخواست بانک از بازار ســرمایه جهت درج 
نماد و ایجاد قابلیت معامله: در این قســمت بانک 
مطابق ماده )۴( دستورالعمل فوق الذکر و تبصره 
)۱( آن، باید درخواســت انتقال اوراق را به همراه 
همه مدارک مورد اشاره در ماده )۵( دستورالعمل 
یادشــده شــامل تعهدنامه، فرم ثبت و ســپرده 
گذاری، وکالتنامه و مشخصات نماد تعریف شده 
در بنــد )۲( این نامه، به بورس تهــران  / فرابورس 
ارائه کنــد. متعاقباً بانک باید نســبت به پیگیری 
اطلاعات ارســالی، کارمزدهــای مربوطه و رفع 
نواقص احتمالی از طریق مذاکره با کارشناســان 
بــورس تهــران  / فرابــورس جهت تســریع در 

فرآیندهای مربوطه اقدام کند.
شایان ذکر است که وکالتنامه مورد اشاره در بند 
)ج( ماده )۵( دســتورالعمل مزبور یک بار توسط 
هر بانک و در هنگام نخســتین درخواست انتقال 
اوراق به بازار سرمایه ارائه می شود. همچنین بابت 
هر نماد، فقط یک فقره تعهدنامه در هنگام اولین 
درخواســت انتقال و به میزان سقف مبلغ آن نماد 

به بازار سرمایه ارائه می شود.
۶  - درخواســت متقاضیــان بعدی همــان نماد 

)دارنده اوراق( بــه بانک مبنی بر انتقــال به بازار 
ســرمایه )بدون محدودیــت در تعــداد دفعات 
انتقــال(: در این مرحلــه بانک نیز بایــد مطابق 
بندهای )۴( و )۵( این نامه اقدام کند. لازم به ذکر 
اســت مطابق تبصره )۲( ماده )۴( دستورالعمل 
اخیر ســازمان بورس و اوراق بهادار افزایش سقف 
هر نماد با رعایت ســقف مبلغ اوراق گام پذیرش 
شده و سررســید نشــده آن بانک، حداکثر تا ۲ 
بار امکان پذیر اســت. برای بهره منــدی از امکان 
افزایش سقف نماد، آن بانک باید نسبت به مکاتبه 
با بورس تهران  / فرابورس و پیگیری موضوع اقدام 

کند.
7  - ارســال مشــخصات متقاضی درخواســت 
کننده انتقــال )فرم تخصیص( از طریق ســامانه 
گام به صورت بر خط به شــرکت ســپرده گذاری 
مرکزی اوراق بهادار و تسویه وجوه: پس از مذاکره 
با بورس تهران  / فرابورس و شرکت سپرده گذاری 
و اعلام انجام اتمام فرآیندهای مربوطه از ســوی 
بازار ســرمایه، آن بانک باید مشخصات متقاضی 
درخواســت انتقال اوراق گام را صرفــاً به صورت 
سیستمی و از طریق سامانه گام     - منوی اطلاعات 
گواهی قســمت ویرایش تاریخ ارسال به بورس    - 

ارسال کند.
از زمان ثبت درخواســت مذکور از سوی بانک در 
ســامانه گام، شرکت ســپرده گذاری ۲۴ ساعت 
مهلت دارد نســبت به تعیین تکلیف درخواست 
واصله اقدام کنــد. در این راســتا بانــک باید از 
طریق ســامانه گام   -منوی گزارش ها قســمت 
گزارش ارســال به بورس  - تاریخ تایید شــرکت 
ســپرده گذاری را مشــاهده کند. چنانچه تاریخ 
تایید شرکت ســپرده گذاری درج شده باشد، به 
معنای پذیرش درخواســت از ســوی آن شرکت 
اســت؛ در غیر این صورت اگر تاریخ تأیید شرکت 
سپرده گذاری تکمیل نشده باشد به معنای عدم 
تعیین تکلیف از سوی شرکت سپرده گذاری بوده 
و مستلزم پیگیری بانک از کارشناسان آن شرکت 

بابت رفع مشکل است.
۸  - اطلاع بــه متقاضــی انتقــال اوراق گام به 
منظــور تعیین زمــان عرضه در بازار ســرمایه 
)در صورت پذیرش درخواست از سوی شرکت 
ســپرده گذاری(: پس از پذیرش درخواســت 
مــورد اشــاره در بند )7( از ســوی شــرکت 
ســپرده گذاری، آن بانک موضوع را به متقاضی 
اعلام می کنــد و متعاقباً متقاضــی نیز موضوع 
را به کارگــزار خود در بــازار ســرمایه اطلاع 
می دهد. در ادامــه کارگزار با بــورس تهران  / 
فرابورس، هماهنگــی های لازم را بــه منظور 

تعیین روز عرضه انجام می دهد.
در پایــان، انتظار مــی رود مراتــب فوق الذکر به 
قید تســریع به همه واحدهای ذی ربط آن بانک        / 
موسسه اعتباری غیربانکی ابلاغ و بر حسن اجرای 

آن تأکید و نظارت دقیق شود.    

گاز

مدیرعامــل شــرکت ملــی گاز 
گفــت: امســال گازرســانی به 
نیروگاه ها کاهشــی نداشــته و 
مقدار گازرسانی انجام شده حتی 
از برنامه ریزی موجود در معاونت 
برنامه ریــزی وزارت نفــت نیز 

بیشتر بوده است.
 سعید توکلی مدیرعامل شرکت 
ملی گاز ایران در برنامه تلویزیونی 
با بیان اینکه بحث ناترازی انرژی 
مربوط به امروز و دیروز نیســت و 
به عوامــل متعدد در ســال های 
اخیر بــاز می گــردد، اظهار کرد: 
هم اکنون روزانــه در اوج مصرف 
با کمبود ۲۵۰ تــا ۳۰۰ میلیون 

مترمکعب گاز روبه رو هستیم.
وی یکی از دلایــل وقوع ناترازی 
انرژی کنونی در کشــور را سهم 
7۲ درصدی گاز در ســبد انرژی 

کشور و ۸۵ درصدی گاز در سبد 
نیروگاه هــا و تنوع نداشــتن این 
سبد ســوختی دانســت و افزود: 
بیشتر نیروگاه های برق دنیا سبد 
سوختی بسیار متنوعی دارند، از 
سوی دیگر برخی تکالیف قانونی 
ایجادشــده برای دســتگاه های 
اجرایی در ســال های گذشــته 
ســبب افزایش مصرف و کاهش 

بهینه سازی شده است.
مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران 
با بیان اینکه وزارت نفت امســال 
نسبت به پارســال مقدار سوخت 
معــادل )گاز، گازوئیــل و نفت 
کوره( بیشــتری به نیروگاه های 
کشــور تحویل داده است، گفت: 
امسال گازرســانی به نیروگاه ها 
کاهش نداشــته اســت و مقدار 
گازرســانی انجام شــده حتی از 

برنامه ریزی موجــود در معاونت 
برنامه ریــزی وزارت نفــت نیز 

بیشتر بوده است.
توکلــی گفت: بر اســاس مصوبه 
شــورای عالی انرژی کشــور در 
بهینه ســازی  افزایش  خصوص 

مصرف ســوخت در سال ۱۳۹۹ 
بایــد صنایع عمده کشــور مثل 
نیروگاه ها و کارخانه های سیمان 
با مجموعه اقدام های انجام شده 
در حــوزه بهینه ســازی، مصرف 

انرژی خود را کاهش دهند.

وگاه ها کاهش نیافته است مدیرعامل شرکت ملی گاز:گازرسانی به نیر
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